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Ob robu delavskega upravljanja

NAJNEVARNEJŠI POJAV
Notranji 
in zago

vorniki delavskega upravljanja govori 
prav o nasprotnem, to je, o zrelih za
htevah delavcev, da se sistem uprav
ljanja spremeni. O družbeni zrelosti 
delavskega razreda za upravljanje 
sploh ne more biti razprave. Praktično 
pa se delavci morejo usposobiti za 
upravljanje le tedaj, če jim damo ne
posredno možnost, da upravljajo. Samo 
v takem primeru neposredno občutijo 
gospodarske probleme in morejo o njih 
razglabljati. Nekateri trdijo, da se de
lavci zanimajo samo za delitev dobička.

»Ta je brezdušni birokrat« in »naši majo za upravljanje« itd. 
flavti niso dovolj razgledani za uprav- | spor med takimi uslužbenci 
iinje«... To sta danes dve najbolj 
azširjeni krilatifi, ki jih srečujemo v 

^°lektivih, v naši javnosti in neredko 
tu<H v tisku.

Ood kod ti dve krilatici in kaj po
cenita? Delavsko upravljanje je od- 
vrto delovnim množicam na stežaj 
vrata v vse javno delovanje. S tem se 
le začel proces rasti prave delavske 
^mokracije, ki je v tem, da o vseh 
družbi skupnih zadevah odločajo napo
vedno sami člani te družbene skupno- 
stL To prinaša ne samo formalne pra- 
“lce in dolžnosti delovnim ljudem, da 
Sami odločajo o medsebojnih odnosih,
P skladu z materialnimi možnostmi, s 
^e-terimi razpolaga družba, ampak je 
^ktivno družbeno delovanje delovnega 
ludstva tudi pogoj za družbeno dozo- 
J?vanje tega ljudstva, za razvoj socia- 
lsUčne zavesti, miselnost moralnih na
prav.

To družbeno dozorevanje delovnih 
Judi je danes pri nas osrednji druž
ini proces s svojimi značilnimi no- 
ranjimi nasprotji in iz tega procesa se 
vvraja nova družba.
, Kaj je značilno za ta proces? Zanj 
e značilen boj za to, da bi ustvarili 

ffcialistično sožitje med ljudmi. Ta 
°°3 je seveda zaenkrat še najbolj ne
vreden pri oblikovanju elementarnih 
°dnosov v gospodarstvu, kjer gre za 
^Vredno gospodarjenje z družbeno 
aVnino in za uveljavljanje socialistič- 
V načel pri razdeljevanju ustvarjenih

Nedvomno je res, da delavci ne mo
rejo biti desinteresirani na tem, kako 
se dobiček deli. Toda tam, kjer delavci 
govore samo o delitvi dobička, je ver
jetno to tudi edini predmet z gospo
darskega področja, o katerem je dano 
delavcem, da razpravljajo, in ker ne 
poznajo drugih gospodarskih vprašanj, 
njihovo sodelovanje obstane na vpra
šanju, ki jim je znano. Tam, kjer vo
dilni uslužbenci ne dopuščajo organom 
delavskega upravljanja, da oni uprav
ljajo, tam so prej omenjeni pojavi po
gosti in razumljivi.

(Nadaljevanje na 5. strani.)

STVARI, KI JIH LAHKO UREDE SAMO ORGANI DELAVSKEGA
UPRAVLJANJA

ZlSfšli m železnici 
23 plačilni!! razredov ?

Zadnji trije razredi so nižji od zadnjega razreda v drugih strokah
Članek o plačah na železnici, ki ga 

je objavila »Delavska enotnost« v 13. i 
številki z dne 27. marca, smo železni
čarji z zanimanjem prebrali in ga v 
celoti odobravamo.

K objavljenim navedbam pa bi rad 
povedal še jaz nekaj stvari. Uslužbenci

gih strokah. Ne nameravam razglablja
ti o številu razredov, prav pa ni, da so 
uslužbenci, razporejeni v zadnje tri 
razrede, plačani nižje od uslužbencev 
ostalih strok.

Nadaljnja bistvena slabost uredbe 
je še v tem, da je prezrla ekonomsko

na železnici so razporejeni v 23 plačil-I osebje. Zaradi tega so. uslužbenci te 
nih razredov, medtem ko so v ostalih1 stroke, prevedeni v naziv skladiščnika, 
strokah razporejeni v 20 razredov. —
Zadnji trije razredi plač na železnici
pa so nižji od zadnjega razreda v dru-

VARNOST ŽELEZNIŠKEGA PROMETA JE OGROŽENA

PO TOČI ZVONITI BO PREPOZNO
Strojevodje in kurjači so tudi po 25 ur brez počitka v službi. — Stroji se kvarijo in varnost prometa je ogrožena
Pred dvema letoma je bila pri Hudi 

južini na Primorskem velika železni
ška nesreča. Vzrok? Kretnik je zaspal, 
ko je bil že 23 ur v službi.

Nekaj takega se lahko vsak dan 
ponovi. Kar berite!

Po voznem redu bi moral voziti to
vorni vlak št. 541 iz Maribora do Ljub
ljane 7 ur 49 minut. Zaradi postankov 
na postajah in motenj v prometu prejš
nji mesec ni prispel niti enkrat po voz
nem redu. Vendar to ni stvar, o kateri 
mislim pisati, niti ni tako važna. Stvar

^°bnn. Okrog tega boja se oblikuje po- i 'je v tem, da so strojevodje in kurjači
erri tudi neposredno miselna in mo- 
,aLia podoba ljudi, ki sodelujejo v tem 
0°iu. Zato je že od vseh začetkov ta 
®roces preraste! okvire gospodarskih 
enot in si utira pot v naše celotno go
zdarsko in ostalo družbeno delovanje.

Katera pa so danes notranja na- 
P^otja, ki prepletajo ta boj? V druž
nem pogledu gre za 

*plim jedrom
spopad med 

delavskega razreda z
Perna podedovanima usedlinama v 
itstah samih delovnih ljudi — to sta 
Pokratske usedline in občutni ostanki 
P^žbene zaostalosti. Seveda sta obe tl 
■ e usedlini družbena bolečina enega 
} istega vzroka — zaostalega gospo- 
^stva in državno-administrativnega 
javljanja. Zdraviti ju je torej mo- 

uspešno samo na ta način, da od- 
*°-vlja.mo vzroke, ki porajajo prej 
Cenjena družbena pojava.

Zanimivo pa je, da se prav birokra- 
Pftn in zaostalost najbolj krčevito 
J^rata boju zoper vzroke, ki ju pora- 

In zato je razumljivo, da mora 
O.elo delavsko jedro računati s temi 
."Pori in jih onemogočati ter odprav
ki- V tem boju pa nastajajo uvodo- 

a omenjeni krilatici. 
jj Gospodarski napredek je, po socia- 
^iiinih pojmovanjih, ki pa jih je naša 
^•sa že priznala za življenjsko mo- 
^ °st, nemogoč, če družbenih sredstev 
u Opravljajo delovni kolektivi sami 
^ če delovni kolektivi ne uveljavljajo 
.^posredno družbenih odnosov. Ta mi

tega vlaka po 22, pa tudi po 25 ur ne
pretrgoma na nogah.

Nekega dne sredi februarja je ta 
vlak vozil iz Maribora do Ljubljane 
10 ur 47 minut. Strojevodja in kurjač 
sta imela v Ljuljani 3 ure in 16 minut 
postanka. V teh treh urah in četrt sta 
morala pregledati in očistiti lokomo
tivo, za kar bi morala po železniških 
normativih porabiti dve uri in pol. Po
čivala sta lahko torej le tri četrt ure 
— nato pa svet na lokomotivo in nazaj 
v Maribor. Vračala sta se 8 ur in 8 mi
nut. Skupaj sta bila torej na vožnji 
23 ur in 41 minut. Takih primerov 
je več.

Proti koncu februarja se je zgodilo, 
da sta vozila iz Maribora do Ljubljane 
13 ur in 53 minut. V Ljubljani sta 
stala le eno uro in 40 minut, torej niti 
stroja nista utegnila spraviti v red in 
že sta morala na pot. Nazaj sta vozila 
7 ur 58 minut. Skupno sta bila na vož
nji torej 25 ur in 1 minuto.

Isto je na primer z vlakom št. 543. 
Zgodilo se je, da sta bila neki dan fe

bruarja strojevodja in kurjač na vož
nji 25 ur 58 minut, drugi dan 25 ur 
16 minut itd. V Ljubljani sta stala v 
prvem primeru le 1 uro 59 minut, v 
drugem pa 1 uro 20 minut.

Sedaj se vprašajmo, kako varna je 
taka vožnja, ko že oba izmučena in ne
prespana vozita dolgo kompozicijo to
vornih vagonov? Prav čudno je, da ni 
več nesreč. Železničarji -sami pravijo, 
da še »na ženitovanju ne vzdržiš 24 
ur«, na vožnji pa je to še toliko težje. 
Bo treba res čakati na večje železni
ške nesreče, da bi to uredili? Kaj lahko 
se v takih razmerah dogodi, da bo 
strojevodja stoje zadremal, prezrl za
prt signal — in nesreča bo tu!

In drugo! Na železnici so postavili 
normo dve uri in pol za čiščenje in

pregled lokomotive med dvema vož
njama. Na železnici nimajo nizkih 
norm! Kako lahko pregledata in oči
stita lokomotivo v eni uri 20 minut, to 
je v polovico krajšem času? Pregled je 
lahko samo površen. S tem pa kvarimo 
lokomotive in uničujemo vozni park.

Na počitek strojevodja in kurjač 
sploh ne moreta misliti.' Toda nanj 
misli direkcija. Vsi strojevodje in kur
jači bodo dobili po eno rjuho, da bo j zasedanju razpravljal o delavskem sa-

moupravljavnju. Člani sveta so napi-

ne glede na to, če opravljajo službo šefa 
skladišča, če izdajajo material ali pa 
če so navadni skladiščniki.

H koncu pa še en primer! Pri pod
jetju »Primorje«, ki gradi nov železni
ški most čez Sočo v Ajbi pri Kanalu, 
prejema evidentičarka (brez terenske
ga dodatka) 8900 din plače. Nadzorni 
organ, ki ga je dodelila na gradbišče 
železniška uprava kot zastopnika inve
stitorja, diplomirani gradbeni tehnik, 
pa je preveden v 14. plačilni razred 
s plačo 7200 din Brez komentarja!

Josip Šuligoj, Gorica

DELAVSKI SVET SEKCIJE ZA 
VZDRŽEVANJE PROGE V NOVI GORICI

zahteva samoupravljanje 
železnic

Delavski svet Sekcije- za vzdrževa
nje proge v Novi Gorici je na zadnjem

imel vsak svojo, ko gre počivat. Stroje
vodje pa pravijo, čemu nam bo to, saj 
nimamo časa za počitek.

Ob vsem tem se je vredno zamisliti 
in treba je hitro ukrepati. Kadar bo

šali spomenico. V njej zahtevajo samo
upravljanje železnic in decentralizacijo 
železniške službe. Med drugim pravijo, 
da izgovori o specifičnosti železniške

nesreča tu, bo prepozno. Po toči zvoniti j službe izvirajo le iz centralističnega in 
bo odveč. Takrat bomo lahko le sko- I birokratskega vodenja železnic, 
mizgnili z ramenu Šuligoj

0 DELAVSKEM UPRAVLJANJU V »GRADISU«

V ..ORADSSIT zaenkrat še nič norega
Delavski svet »Gradisa« je na zad

njem zasedanju sklenil, da bo posebna 
komisija proučila predlog kolektiva 
gradbišča Vuzenica in dodatne predloge 
drugih kolektivov o bodoči organizacij
ski obliki podjetja in delavskega 
upravljanja pri »Gradisu«. Delavsi svet 
te komisije ni izvolil. Komisija bo nam
reč sestavljena iz izvoljenih predstav
nikov vseh obratov in gradbišč »Gra
disa«. Po sklepu delavskega sveta bo 
komisija sestavila predlog o bodoči ob

liki »Gradisa«, ga predložila delavske
mu svetu v razpravo in potem Izvršne
mu svetu Ljudske skupščine LRS v 
odobritev. Komisija bi se morala se
stati 4. aprila, zadnje dni aprila pa bo 
zasedanje delavskega sveta .

Sodelavec našega lista se je pred 
izidom lista obrnil do članov delav
skih svetov nekaterih gradbišč in po
vprašal, kako izpolnjujejo sklep delav
skega sveta. Predsednik delavskega 
sveta gradbišča »Litostroj« tovariš

je pri nas splošno priznana in bi ji 
težko oporekati, pa pri tem ohrg,-

gospodarska organizacija, prak- 
odnosi med proizvajalci itd. so

v°j?4 ugled poštenjaka. Toda, v praksi 
JUarsikdaj stvari drugače izgledajo.»d*-

tič
Pri
n nas podedovana dediščina povojr 
^Sa državno-administrativnega gospo- 
VnTJenia in v njem uveljavljenih na- 

Novemu načinu upravljanja in z 
t0 ^ nastajajočim odnosom je treba 
st šele utirati pot v naše gospodar
ic0' To pa je mogoče le, če stare me- 
jjj a upravljanja zamenjamo z novimi, 
. ustrezajo novi družbeni 'zasnovi 
Javljanja.

Vc*}. tern sta dve težavi. Nekateri 
s*ar Ci gospodarski uslužbenci, vajeni 
ljaj.e.Ba administrativnega načina uprav- 

3a’.si cesto ne znajo predstavljati 
J* “»ijania drugače, kot je bilo doslej, 
in Slfc3e se notovarijam celo upirajo 
tarrtopaj° proti zagovornikom novo- 

To je danes najnevarnejši druž-
lQp \ Pojav, ki ga morajo napredni de- 

1 st.re*L ^ tem boju se je seveda 
»us?Vai:\ nekaterih posplošeni, kot so 
Usi .direktorji so birokrati«, »vsi 
ki .zoenci so birokrati«, ali pa nekoga, 
sko ^Pravil eno izmed »po birokrat- 
neri dišečih« napak kar proglasiti za 
srtipt-°}išlnvca, ki sodi na družbeno 

•e' ■r° n* Prav- Pojave birokra- 
p0sj,a j® treba obravnavati povsem ne- 
be}l e“nP in stvarno, tako, da so druž- 
ie . otipljivi vsakomur. Neizprosno se 
biroif°a uPreti primerom, kjer zaradi 
Thezn^ske samovolje postanejo posa- 
n°rrnki' aluhi in slepi za družbene 
takih5 Počno vse po svoji glavi. V 
tak0 P:imerih P° 3e treba boj bojevati 
ijudo se takim zbirokratiziranim 
sti;a rrj. odvzamejo družbena poobla- 
Tazv’0- T*1 ie mogoče izrabiti v škodo 

j}e^avskega upravljanja.
Četi re'dko se, po birokratski rji na- 
ČeJ gospodarski uslužbenci izgovarjajo, 

>,7loraio stvari držati v svojih 
*’ ker- se delavci »še ne zani-

Ivan Ribič je dejal, da čakajo na pred
log, ki bi jim ga moral poslati kolektiv 
Vuzenice. Do ponedeljka kolektiv še 
ni razpravljal o delavskem upravljanju 
»Gradisa« niti ni setavil svojega pred
loga.

Inž. Mesarič, član delavskega sveta 
in šef gradbišča na Titovi cesti v Ljub
ljani, je povedal, da vuzeniškega pred- 

i loga še niso dobili, da pa vseeno se- 
, stavljajo svoj predlog. Delavski svet 

gradbišča na Titovi cesti je že izvolil 
svojega zastopnika v komisijo.

Šef-inženir Hidrocentrale Medvode, 
tovariš Petelin, je našemu sodelavcu 
povedal, da bo v četrtek 2. aprila de
lavski svet gradbišča izvolil svojega za
stopnika v komisijo. Takrat bo tudi de
lavski svet razpravljal o vuzeniškem 
predlogu in setavil svoj predlog. V pe
tek pa bo kolektiv razpravljal o pred
logu kolektiva Vuzenica in o predlogu, 
ki ga bo sestavil delavski svet.

Delavski svet centralnih obratov 
»Gradisa« bo te dni na svojem zaseda
nju izvolil zastopnika za komisijo. Ob
enem pa bo tudi razpravljal o pred
logu Vuzenice. Vendar menijo člani 
tega delavskega sveta, da je rok za 
razpravo o tako važnih vprašanjih, ka
kor je delavsko upravljanje pri »Gra
disu«, prekratek. Misjijo, da bo treba 
o tem razpravljati najmanj na dveh 
ali treh sestankih kolektiva.

Razprava o delavskem upravljanju v 
»Gradisu« se torej skoraj ni premak
nila z mrtve točke. Mislim, da je to 
napako zagrešil že centralni delavski 
svet podjetja, ko je sklenil, naj komi
sija prouči predlog vuzeniškega delov
nega kolektiva. Večina kolektivov 
gradbišč in obratov, razen izjem seve
da, je čakalo na predlog vuzeniškega 
kolektiva, sami pa ta čas niso razprav
ljali o metodah delavskega upravljanja 
pri »Gradisu«.

Osnova za nadaljnjo razpravo o de
lavskem upravljanju »Gradisa« je to
rej v glavnem predlog kolektiva Vu
zenice. Predlog, ki ga je vuzeniški ko
lektiv izdelal in poslal ostalim kolek
tivom, pa ima nekatere slabosti. Po
glejmo jih!

Kolektiv Vuzenica je v petih točkah 
svojega predloga in v podrobni obraz
ložitvi zavzel določena stališča o or
ganizacijski obliki sedanjega gradbe
nega podjetja »Gradis«. Med drugim 
predlaga, da je treba dosedanje cen
tralistično urejeno organizacijo »Gra
disa« ukiniti. Posamezna gradbišča naj 
postanejo samostojna podjetja v svoji
mi gospodarskimi računi in svojimi or
gani delavskega upravljanja. Podjetja 
naj bi povezovalo združenje, ki pa ne 
bi imelo operativnih pravic. Najvišji 
organ združenja bi bila skupščina. 
Skupščino bi sestavljali predstavniki 
delavskih svetov in upravnih odborov 
in šefi posameznih podjetij.

(Nadaljevanje na 3. strani)
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BESEDA BRALCEV

0 DELJENEM DELOVNEM ČASU V OBRTNIŠTVU

Kdo lahko stopi šiišmarjem na prste ?
Okrajni ljudski odbor Ljubljana- 

okolica je izdal oktobra lanskega leta 
odlok o obratovalnem delovnem času 
v obrtnih, gostinskih, trgovskih in dru
gih obratih na svojem področju.

Dolgo časa je ostalo vse pri starem, 
kljub temu, da odlok predvideva za 
kršilce odloka do 3000 dinarjev denarne 
kazni. Pred kratkim pa je začela po
segati v obratovalni čas mestna občina 
Kamnik. Proti temu pa so se uprli od
borniki sindikalnih podružnic obrtnih 
delavcev v Kamniku. Sklicali so pred 
kratkim skupno posvetovanje. Načelo
ma niso nasprotovali omenjenemu od
loku. Smatrali pa so, da naj bi uvedli 
deljen delovni čas samo tam, kjer je to 
po značaju dela nujno, kot je na pri
mer v brivsko-frizerskih delavnicah, 
pekarnah, slaščičarnah, da ne govorimo 
o trgovskih in gostinskih obratih. Sma
trali pa so, da bi bil deljen delovni čas 
v kovinskih, krojaških, čevljarskih in 
podobnih delavnicah neprimeren. Svoje 
stališče so utemeljili s tem, da stanuje 
cca 80% delavcev izven Kamnika, daleč 
po vaseh. Ob tej priliki so grajali tudi 
odbornike zbora proizvajalcev, ki se 
pred tako odločitvijo o uvedbi delje
nega delovnega časa niso posvetovali 
z delavci.

V razpravi so ugotovili, da je odlok 
o deljenem delovnem času naperjen 
predvsem proti šušmarstvu v obrtni
štvu. Menili pa so, da na ta način ni 
mogoče uničiti tega pojava. Sploh so 
bili mnenja, da se je o preganjanju 
šušmarjev že veliko govorilo, toda zelo 
malo storilo. Eden izmed navzočih je 
povedal, da je, recimo, prijavil prejš
njemu OLO pojave šušmarstva, da pa 
se za to odgovorni tovariši na okraju 
niso zmenili. Zbrani odborniki pa so 
napravili isto napako, kot so jo grajali. 
Ugotovili so, da je odlok o deljenem de
lovnem času naperjen proti šušmarstvu, 
povedali so svoj dvom o uspehu tega 
odloka — nič pa niso povedali, kako bi 
kazalo šušmarstvu stopiti na prste.

Kadar govorimo o deljenem delov
nem času v obrtništvu, moramo ločiti 
proizvodno in uslužnostno obrt. Že 
sam naslov uslužnostne obrti nam po
ve, da se ljudje zatekajo v taka pod

jetja v svojem prostem času. V takih 
podjetjih bi moral biti deljen delovni 
čas. (V Ljubljani imamo sicer odlok o 
deljenem delovnem času, toda MLO 
Ljubljana ga, razen v redkih primerih, 
ne izvaja.) Deljen delovni čas pa ne bi 
kazalo uvajati za kleparsko-instalacij- 
ska, vodovodna instalacijska, elektro- 
instalacijska dela, ki jih delavci oprav
ljajo izven podjetja. Isto bi lahko ve
ljalo za stavbeno-mizarska ali celo mi
zarska dela. Podobnih primerov je 
mnogo. Zato kaže, da bi bilo treba do
ločanje delovnega časa urejevati v skla
du s krajevnimi potrebami in v skladu 
s stopnjo razvitosti obrtniške dejav
nosti.

Povrnimo se k šušmarstvu! Po mo
jem mnenju obrtniški delavci v Kam
niku in tudi drugod niso začeli boja 
proti šušmarjem na pravem koncu. Ne
kateri menijo, naj šušmarstvo zatira 
občina, okraj. Vsa naša skupnost je za
interesirana na tem, da se šušmarstvo 
zatre. Toda, kdo šušmarjem lahko res
no stopi na prste? Delavci sami! Do
kler bodo delavci prikrivali šušmarje 
in pri njih naročali usluge, toliko časa 
bo šušmarstvo cvetelo. Nepoboljšljive

šušmarje bi morali prijavljati organom 
oblasti, ti pa jih strogo kaznovati od 
zaplembe orodja, materiala, do visokih 
denarnih kazni. Izključiti bi jih morali 
tudi iz organizacij. Res pa je nasprot
no. Nekateri šušmarstvo zagovarjajo, 
češ, ekonomski pogoji so taki. Ne mo
remo podvzeti strožjih ukrepov. Prav, 
kaj pa naj rečejo potem ostali držav
ljani, ki tega ne počno?

Seveda pa šušmarstvo ne smemo 
vzeti preozko. Če, na primer, neki in
štalater popravi sosedu vodovodno pipo, 
školjko in podobno, tega ne moremo 
smatrati za šušmarstvo, zlasti ne, ka
dar v kraju nimamo za to obrtniške de
lavnice. Franc Majcen

MISLI OB ČLANKU: »BOLNICA TE VZDRŽUJE«

lil RAZLIKE NISO NA HESTII
Precej časa se že razpravlja po ča

sopisih o posameznih točkah Zakona o 
socialnem zavarovanju in prav je, da 
se pogovorimo tudi o vprašanju oskrb
nine za čas, ko se zavarovanec zdravi 
v bolnišnici. Naj povem k temu tudi 
jaz svoje mišljenje.

Opirati svoja naziranja na nazad
njaške socialne zakone, kot je to storil 
pisec članka: »Bolnica te vzdržuje, pa 
še hranarino dobiš povrhu«, ko je po
stavil za primer staro Jugoslavijo in 
Trst, se mi zdi dokaj neumestno, da, 
skoraj žaljivo za vsakogar, ki se v ka
kršni koli obliki bori za napredek. Prav

kot celoto. Res je, na splošno vzeto, 
tisti, ki se zdravi v bolnišnici precej 
na boljšem od onega, ki doma bolao 
leži. Ako je to samec, bi ne bil poseb
no prizadet, če bi dobil samo četrtin' 
sko oskrbnino. Ako je poročen, je za
deva že precej drugačna. Od njegovih 
prejemkov živi tudi žena (ako ni za
poslena), pa tudi gospodinjske izdatke 
ima večje. Če je tak zavarovanec dalj
šo dobo na zdravljenju v bolnišnici, 
bo dobra žena med tem časom tudi 
večkrat obiskala in v zvezi s tem so 
zopet stroški. V tem primeru bi 
človek s socialnega stališča že težko

je, da se pri svojem delu oziramo tudi I ukrepal o zmanjšanju hranarine, vse 
na druge, toda posnemajmo le boljše kakor pa mu ne bi mogel priso
in naprednejše metode, pri čemer naj 
bodo osnova domače razmere.

Ako bi gledal vprašanje bolniške 
oskrbnine samo z ene strani, bi mu 
mogoče dal prav, toda poglejmo stvar

KAJ PREDLAGAJO TRGOVSKI DELAVCI

Blago nam pošiliaite v manjših vrečah in zabojjh
V trgovskih podjetjih in tudi v ži

vilski predelovalni industriji so kaj po
goste nesreče in obolenja zaradi napor
nega dviganja težkih zabojev in vreč. 
Proizvodna podjetja namreč pošiljajo 
trgovini blago v 100 do 120-kilogram- 
skih vrečah ali zabojih. Zato zahtevajo

trgovski delavci od proizvodnih pod
jetij, da jim pošiljajo blago v manjših 
vrečah ali zabojih. Posnemajo naj pod
jetja iz drugih držav, ki razpošiljajo 
živila največ v 60-kilogramskih vrečah 
ali zabojih. P.

PISMO DELAVSKEGA SVETA TOVABKE »SATORAOS« OB PSIPBAVI NOVE 01EDBE
0 OBDAVČEVANJU SKLADOV ZA PLAČE

proii mmmn j veljavo za nazaj-
Ser vnašalo gospodarsko negolovosl v posl »vame podiffi'

Pred dnevi sem zvedel, da so strokovni od
bori za delovne odnose Zveznega izvršnega sveta 
in Zveznega zavoda za planiranje ter sekreta
riata za gospodarstvo izdelali načrt Uredbe o 
davku na sklade plač. O osnutku razpravljajo 
tudi višja vodstva sindikalnih organizacij. O 
osnutku prevladuje dvoje mnenj. Nekateri me
nijo, da bi bilo treba odrediti enoten povprečni 
znesek plačnega fonda, ki naj bi bil osvobojen 
davka. Povpreček bi bilo treba določiti za po
samezne panoge, oziroma skupine podjetij. 
Drugi pa menijo, naj bi delavce in uslužbence 
razdelili v dve skupini in odredili dva povpreč
na zneska. V prvo skupino z nižjim povprečkom 
naj bi spadali nekvalificirani, polkvalificirani 
delavci in nižji uslužbenci. V skupino z višjim 
povprečnim zneskom pa bi všteli kvalificirane i 
in visokokvalificirane delavce, nameščence s I

RAZGOVOR Z BRALCI, NAROČNIKI IN PRIJATELJI »DELAVSKE
ENOTNOSTI«

Skrbno prebeli
in praisEurl!

Kar brez daljših uvodov — k stvari! Nekaj zadev nas^ teži, ki jih 
moremo urediti koristno samo, če nas boste vsi bralci, naročniki in pri
jatelji razumeli in podprli.

Prvo težavo nam je povzročila občutna podražitev papirja. O tem 
ste naši čitatelji verjetno že slišali, saj so o podobnih težavah pisali že 
drugi časopisi. Seveda pa se je papir toliko podražil, da je tudi nam 
zmešal vse dosedanje račune. Našim naročnikom ni neznano, da smo list 
že doslej prodajali globoko izpod dejanskih stroškov. Nastalo razliko 
med stroški lista in med dohodki od naročnin pa smo krili iz tiskovnega 
sklada. Sedanja podražitev papirja pa je tolikšna, da v bodoče ne bi 
mogli več celotne razlike med proizvodnimi stroški in naročnino kriti 
iz tiskovnega sklada, ker nam ta sredstva ne bi zadoščala. Zato smo 
prisiljeni vsaj nekoliko povišati prispevek posameznih naročnikov. To 
so bila primorana napraviti tudi vsa ostala časopisna podjetja. V primeri 
z njimi bomo mi tudi še v bodoče ostali najcenejši slovenski časopis, saj 
bomo pri rednem obsegu osmih strani za izvod računali toliko, kot časo
pisi, ki izhajajo na polovico manj straneh. Po naših računih je potrebno 
povišati prispevek posameznih naročnikov od 25 dinarjev na 40 dinarjev 
mesečno. Tako bi znašala v bodoče letna naročnina 480 dinarjev (polletna 
240 dinarjev in četrtletna 120 dinarjev).

Seveda s tem ne bomo še izravnali dejanskih stroškov z dohodki 
iz naročnin, marveč bomo delno še odvisni tudi od prispevkov v naš 
tiskovni sklad.

Prepričani smo, da si je zlasti v zadnjem času našla »Delavska 
enotnost« res pravih prijateljev, ki ji bodo ostali zvesti naročniki še v 
bodoče. Ne samo to! Velik krog prijateljev »Delavske enotnosti« se bo 
tudi v bodoče trudil pridobivati listu še novih naročnikov. Saj je »Delav
ska enotnost« postala vse bolj priljubljeno glasilo med delavci in jo v 
vsaki delavski hiši z veseljem pozdravljajo.

Druga težava, ki jo nameravamo ob tej priložnosti potožiti (ki pa 
se seveda ne tiče vseh naročnikov, ampak samo nekaterih), pa je plače
vanje naročnine. Že itak je list v precejšnjih gospodarskih težavah, te 
pa nam še povečujejo nekateri malomarni naročniki. Nekaj naših naroč
nikov namreč kar pozabi poravnati svoje obveznosti do lista. Kadar 
so listu priložene položnice (kot smo napravili tudi v tej številki), se teh 
položnic ne poslužijo, na pismene opomine ne odgovore, nekateri pa celo 
»užaljeno« vrnejo časopis. Tako nastane v upravi ogromno dela (morali 
smo celo najeti posebne honorarne moči za izterjanje zaostale naročnine) 
in veliki stroški.

Poleg tega pa je seveda to terjanje zelo neljubo. Nekateri nam celo 
zamerijo, ker jih opozorimo na neporavnane obveznosti. Ne vemo, kako 
bi gledala prodajalka v trgovini, če bi si kupec nabral celo vrsto stvari 
in hotel oditi, ne da bi plačal. In če bi se potem še razburil nad pro
dajalko, ker bi ga opozorila na plačilo. Nam pa se primerijo take stvari. 
Nedavno se je nekdo celo razhudil nad uslužbenko v upravi, češ, kako 
to da terjamo naročnino za list, ko pa je njihovo podjetje prispevalo v 
tiskovni sklad. Tiskovni sklad je vendar namenjen za izravnavanje med 
naročnino in dejanskimi stroški, ne pa za plačevanje naročnine neka
terim posameznikom.

Vsi neredni plačniki pozabljajo še na nekaj. Na delavsko solidar
nost! Kako to? Kaj ima to opraviti s plačevanjem naročnine za list? 
Seveda ima. Če je previsok odstotek neporavnane naročnine, uslužbenci 
v upravi ne dobe polnih prejemkov. Kdo je temu kriv? Naročniki, ki 
redno prejemajo list, ne poravnajo pa naročnine. Kar mislite si, kako 
bi bilo vam pri srcu, če bi bili zaposleni v upravi in če ne bi dobili 
polne plače, ker vaši delavski tovariši niso poravnali naročnine!

Tej številki lista so priložene položnice. Prosimo torej vse naroč
nike, da poravnajo naročnino. Za prve tri mesece (januar, februar, ma
rec) po 25 dinarjev mesečno, za vse mesece od 1. aprila dalje pa po 
40 dinarjev mesečno.

Upamo, da bodo naročniki to razumeli in nam z rednim plačevanjem 
naročnine olajšali delo ter pomagali zmanjšati stvarne stroške. To bo 
samo v korist čitatelju, ker bomo lahko še bolj izboljšali vsebino lista 
in njegovo opremo.

»Delavska enotnost« je naš delavski časopis. Oklenimo se ga vsi 
delavci in ostanimo mu zvesti prijatelji iv. naročniki! Priporočajmo ga 
vsem svojim prijateljem in znancem! Naj ne bo delavca, ki ne bi bil 
naročen na »Delavsko enotnost«.

DELOVNI KOLEKTIV »DELAVSKE ENOTNOSTI«

srednjo in višjo strokovno izobrazbo.
Ko so za ta osnutek zvedeli v »Saturnusu« 

je delavski svet napisal tole pismo:
. »Slišali smo komentar o obdavčenju plačil

nih skladov v letu 1953, ki ga je objavil v 
radijskem dnevniku Radio Ljubljana. Ne moremo 
se spuščati v strokovno proučitev novega načina 
obdavčenja plač in izračunavanja povprečnih 
zaslužkov po novih predpisih, ker je bilo za 
tako obravnavo v omenjeni oddaji premalo po
jasnjeno. Prav tako ni mogoče iz istih vzrokov 
k novim predpisom že predlagati spremembe, 
oziroma povedati, ali bo uredim koristna ali 
ne. Povedati hočemo le to, da ni pravilno,Po 
kar je 
bodo predpisi

1 UVCUClll Uš IU, LICI r
je bilo ob zaključku oddaje sporočeno, da { slovanje 

predpisi novih uredb veljali verjetno že i da tudi

škodljivo in da kvarno vpliva na gospodarjenje 
v delovnih kolektivih, pa čeprav je sama uredba 
pravilna. To ustvarja gospodarsko negotovost. 
Take stvari so se v preteklosti dogajale in vedno 
so se pokazale slabe strani takega načina.

Radi bi opozorili naše gospodarske organe 
še na to, da je treba vendarle ob izdajanju 
tako važnih uredb, kot je omenjena, razpravljati 
z delovnimi kolektivi. Razprava z delovnimi 
kolektivi je potrebna, saj bi gospodarska vodstva 
zvedela za mnenje kolektivov in bi lahko umest
ne pripombe vpoštevala. Na vsak način pa od
klanjamo uveljavljanje uredb in predpisov za 
nazaj, ker to vnaša negotovost v finančno po

ti upravljanje podjetij. Mislimo pa, 
v skladu s socialistično demokracijo.

in
veljali verjetno že j da tudi ni

od 1. januarja naprej. S tem bi torej spet ! če izdajamo tako važne zakone in uredbe brez 
uveljavili predpise za več kakor dva meseca I predhodne javne razprave, 
nazaj. j Delavski svet tovarne >Saturnus<

Kako more kolektiv izdelati svoj finančni I
plan za bodoče razdobje, ko izhajajo naknadne j Mislim, da je delavski svet tovarne »Satur- 
uredbe, z veljavnostjo za nazaj, ki spreminjajo ! nusa« izrekel premišHeno delavsko besedo, ki 
določila prejšnjih uredb, po katerih so se delovni , je ni podcenjevati. O njihovih pomislekih je 
kolektivi prej ravnali. Prepričani smo, da je to 1 vredno prevdariti. Dore
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upokojili so ga kot kvalificiranega delavca

Kakšna krivica se lahko dogodi, če 
ob upokojitvi ne upoštevamo strokov
nega znanja in službenega mesta, nam 
lahko pove primer enega izmed delo
vodij jeseniške železarne.

Okrajni zavod za socialno zavaro
vanje na Jesenicah je prejšnji mesec 
upokojil Jožeta Vidica in ga uvrstil 
v X. pokojninski razred. Odločbo je 
takole utemeljil:

»Imenovanemu • se prizna naziv 
mojstra od 4. XI. 1952. V tem nazivu 
še ni prebil eno leto, zato se mu lahko 
prizna le usposobljenost kvalificiranega 
delavca. Ker pa pokojninska osnova 
presega zaslužek po tarifnem pravil
niku za petino, se ga uvrsti v razred 
višje.«

Vprašanje je, če je prav, da raču
namo naziv mojstra od takrat, ko je 
položil izpit. Tovariš Jože Vidic je po
ložil izpit 4. novembra lani, v žele
zarni pa je zaposlen že od 1911. leta, 
od 1927. leta pa je zaposlen kot delo
vodja. 1950. leta so ga prevedli v zva- 
nje starejšega industrijskega poslovod
jo in mu na ta način priznali njegovo 
strokovno usposobljenost. Minulo je to * v

rej 26 let, od kar je delovodja, sedaj 
pa mu po več kot 40 letih zaposlitve 
priznavajo, da je bil poslovodja le 5 
mesecev. Človek bi mislil, da je med 
mojstrom in delovodjem kakšna raz
lika, vendar ne more biti, ker tudi ta
rifni pravilnik jeseniške železarne ne 
uporablja besede mojster, marveč delo
vodja.

Odločba Okrajnega zavoda za social
no zavarovanje na Jesenicah pa pri
znava tovarišu Jožetu Vidicu le čas od 
takrat, ko je opravil tudi izpit za mesto, 
ki ga je že 26 let opravljal. S tem pa 
se mu je zgodila občutna krivica.

— c

Koliko
novih naročnikov 
si že pridobil ?

Predsedstvo Republiškega odbora sindikata usnjarsko predelovalne 
ustanov Slovenije sklicuje

četrto redno letno skupščino Republiškega odbora
Skupščina bo v nedeljo, dne 12. aprila v Ljubljani. — Izvoljeni 

delegati bodo vabila še posebej prejeli.

IZ MEDNARODNE POLITIKE

OKROG PERZIJSKEGA PETROLEJA

Cia lasfavha m naredi pomadi
sednik perzijske vlade dr. Mosadek 
da se o zahtevi Anglo-iranske družbe sploh 
more razgovarjati. To, kar je počela družba

pravi*
oh

Tokrat so bili novinarji skoraj vseh svetov- leta pogodbo, da lahko 60 let izkoriščajo nafto 
nih listov zares na trnju. Napovedano je bilo, v Južni Perziji. 1908. leta so ustnaoviH anglo- 
da bo italijanska petrolejska ladja »Miriella« perzijsko družbo (Anglo-Iran Oil^ Company).

" Leta 1933 so pogodbo dopolmli in_jo podaljšaliiirai___ »
pristala v Anconi, Polnih 48 ur so se vozili 
vzdolž italijanske obale Jadranskega morja, 
toda »Miriella« je šele dan nato nenadoma pri
stala v Benetkah.

»Miriello« so v Benetkah nadvse svečano 
sprejeli. Zastave, godba, tuljenje siren, cvetje, 
ki so ga žene in hčerke perzijskih diplomatov 
metale na ladijski krov. Malo je manjkalo, pa 
bi tudi kapetan »Mirielle« dobil zlato kolajno 
kot »najslavnejši« italijanski mornar Enzo 
Grossi, komandant podmornice »Barbarigo«, ki 
se je med vojno proslavila s »potapljanjem« ame
riških in angleških letalonosilk, bojnih ladij, 
torpedovk in rušilcev, ki na njegovo žalost — 
še danes plovejo po oceanih

Cernu tak hrup zaradi stare pettisoč tonske 
petrolejske ladje, ki je bila zgrajena še pred 
prvo svetovno vojno? »Miriella« je prva brebila 
blokado anglo-iranske petrolejske družbe in brez 
pristanka pripeljala 5000 ton nafte iz Abadana, 
kjer so največje rafinerije nafte Anglo-iranske 
petrolejske družbe v Perziji, v Benetke. V sporu 
okrog perzijskega petroleja se je pojavil nov 
tekmec — Italija. Sicer pa naril je italijanska 
diplomacija predobro poznana, da bi bili za
čudeni. Vedno se drže reka: kjer se tepeta dva, 
tertji dobiček ima. Tako mislijo napraviti tudi 
ob dolgotrajnem sporu med Perzijci in Angleži,
v katerem se nagiblje zmaga zdaj na to, zdaj 
na drugo stran.

Če hočemo razumeti vso živahno dejavnost 
diplomatov okrog perzijskega pretroleja, mo
ramo pogledati nekoliko nazaj.

Perzija je v proizvodnji nafte na četrtem, 
po zalogah v zemlji po ua tretjem mestu v 
svetu. Zato ni nič čudnega, če se vse velesile, 
Anglija, Sovjetska zveza, v zadnjem času pa 
tudi Združene države Amerike, zanjo toliko za
nimajo. Perzija je najobčutljivejša točka seveda 
za Anglijo, saj je investirala v perzijski petrolej 
ogromno- denarja, leži na poti v Indijo in moti 
Sovjete na poti k Indijskemu oceanu.

Angleži so sklenili s perzijskim šahom 1901.

vse do 1993. leta. Od 
tedaj je perzijska vlada 
dobivala po 4 šilinge 
za vsako prodano ali 
izvoženo tono petroleja, 
poleg tega pa še petino 
vsakoletnega 
družbe.

Po drugi svetovni 
vojni se je Srednji 
Vzhod

preteklosti, pravi dr. Mosadek, je bilo navad® 
ropanje. Vprašanje je, kdo je bolj upravlC£a 
zantevali odškodnino. Perzijci ali Anglo-irans^ 
družba.

Angleška vlada je predlagala tudi, naj 
se ustanovila mednarodna petrolejska druz® ^ 
ki bi kupovala perzijski petrolej, seveda IV 
naj Perzijci najprej plačajo odškodnino. T® . 
neka ameriška družba se je ponudila, da rfl 
kupila za 133 milijonov dolarjev perzijske^
etroleja, toda Mosadek 
kodnino.

Mosadek je

naj plača najprej

PrkPrav^len plačati nekaj 
dobička škodnine: četrtino izkupička za prodani Pc g.

lej. Perzijci so tudi pripravljeni prodajati P^j 
trolej Anglo-iranski družbi. Do sporazuma .bl°'icf'

pila so se nacionalna gi
banja in tudi Perzijci

dek, predsednik per
zijske vlade

prišlo. Anglo-iranska družba je proglasila
premenil °6kre- kacl° perzijskega petroleja. Mejlis (Medžlis, P£' premenii. UKre zi.ski pariaraent) je izglasoval zakon, po **

terem bo vsak, ki bo poškodoval naprave 
petrolejskih poljih ali na rafinerijah, ali ki 
oviral nemoteni tok proizvodnje, kaznovan 
hitrem postopku kot saboter. Pred abedan’ g 
pristanišče so priplule celo angleške b°.J ij 
ladje. No, Perzijci se niso ustrašili in vzrtaj 
so. S težavo sicer ... c

Ze med vojno so sodelovale v Perziji ra*ve 
gospodarske komisije in znanstvene ustaD-|;iij 
zaveznikov, ki so naučile Perzijce marS' 
dobrega. Po v^jni so odšle in marsikateri 1 _rj 
zijec, ki mu je gospodarski razcvit dežele F, 
srcu, je take ustanove pogrešal. Po dolgih... ^ 
pravah so se končno tudi v Perziji odločil1 ^ 
sestavili sedemletni načit gospodarske zgrao 
dežele. Načrt bi finansirali iz dohodkov °p 
troleja, razpisali bi notranje posojilo in rac®1'1^ 
so na posojilo Mednarodne banke za obno' v 
razvoj. S podržavljenjem petrolejskih vr pr(v 
in rafinerij pa so dohodki padli v vodo. j.

Jci je dosegla 1950. leta ? .j.va 
ie močno nadla. Vcrzjl..:

niso bili več zadovoljni P^ij
s tistim, kar jim je cia- ov,ral nemoteni 
jala Anglo-iranska druž
ba za njihov petrolej.
1950. leta jim je ponu
dila že po 6 šilingov za 

Mohamed Mosa- ton«, poleg tega pa še 
en zlat šiling davka za 
vsako leto. Perzijci s 
tem niso bili zadovoljni, 
saj so dobili za nafto 

še vedno manj kot britansko ministrstvo financ 
od davka na dobiček Anglo-iranske petrolejske 
družbe. V razdobju od leta 1933 do 1948 je do
bilo britansko finančno ministrstvo 72 milijonov 
fantov šterlingov. Pri tem nismo računali niti 
dohodkov od dividend družbe. Izvore nafte in 
rafinerije so Perzijci v začetku marca 1950. leta 
nacionalizirali in od takrat teče spor, ki je 
prizadejal angleškim in perzijskim diplomatom 
že toliko preglavic.

Vsa stvar se suče okrog odškodnine Anglo- 
iranski petrolejski družbi. Družba, odnosno an
gleška vlada v njenem imenu, zahteva od perzij
ske vlade, da plača odškodnino za podržavljei—

ton letno, je močno padla. IS 
pa tudi nima dovolj petrolejskih . v,ii
lahko sama postavila nafto na sve

petrolejsko industrijo. Zadnji čas bi se družba 
zadovoljila tudi z odškodnino za izgubo, ki jo 
je utrpela zaradi podržavljeuja petroleja. Pred-

izvodnja nafte, 
liionov ton letno 
vlada pa t(
da bi lahko sama postavila nafto na ‘SSF if 
trg. niti nima strokovnjakov, da i-'. jrolcj' 
koristila vse proizvodne zmogljivosti Pet- ye, 
ske industrije. Če k temu prištejemo še V foe 
ki nastajaio, ker svotnovne petrolejske ”r 0l#- 
odrekajo Perziji pravico, da bi sama ra7P.i.. 
gala svojo nafto, češ, da je nafta last Aorf

Pamanj od treh četrtin. Kjer so pa " 
družini tudi otroci, tam na kako kra
tenje oskrbnine ni mogoče misliti. ReS 
je, da dobi za te otroški dodatek, toda 
to ne sme vplivati na oskrbino. Za 
oskrbovanje mlajših otrok že zadostu
jejo njihove doklade, ako se pa šolajo 
in to celo v oddaljenem kraju, pa ko
maj krijejo vzdrževanje v internatu, 
kje so pa obleke, knjige in ostale po
trebščine? Prenekateri dinar je treba 
dodati še od plače ali v konkretnem 
primeru od hranarine. Še težji je se
veda položaj, če so v taki družini na 
oskrbi še starši enega ali drugega za
konca, ki ne prejemajo pokojnine ah 
pa tako nizko, da od nje ne morejo 
živeti.

Poleg tega je še sto in sto drugih 
stvari, ki vplivajo na gmotne razmere 
enega ali drugega zavarovanca in ne
mogoče je izdelati tak zakon, ki bi bu 
za vsakogar socialno popolnoma pra
vičen. Tudi s kategorizacijo oskrbnin 
to vprašanje ne bi bilo rešeno. Kdor 
bi bil prizadet, bi se zgledoval nad 
onim, ki bi bil polno oskrbovan, ne- 
glede na njegove specifične pogoje. Pn 
nagrajevanju velja načelo: za enako 
delo, enako plačilo in po mojem bi bilp 
prav, da se to izvaja tudi v bolezni-

Še en primer, kako bi prišla do iz
raza krivica, če bi ločili po prejemkih 
zavarovanca, ki se zdravi doma od 
onega, ki ga je nesreča pripeljala ^ 
bolnišnico. Delavec si je poškodoval 
roko in je nesposoben za delo v to
varni. »Marodira«. Družina nima z njm 
posebnih sitnosti, kvečjemu v korist J* 
je to. Lahko ga uporabi za kako delp 
v gospodinjstvu in če že drugo ne, vsaj 
po opravkih in v trgovino lahko gre; 
Dobiva seveda polno oskrbnino. DruSJ 
je pa nevarno bolan in se v bolnim 
morda bori s smrtjo. Njegova družin3 
je vsa iz sebe v težkem pričakovanj3 
in stori vse, da bi mu pomagala ostah 
pri življenju. Ker ga oskrbuje bolniš
nica, naj bi bil torej prikrajšan 
hranarini. Kdo od posamezniKtrv m 
katera od družin je na boljšem?

Tovariš Betežnik utemeljuje svo) 
članek tudi s trditvijo, da se posamez
niki na račun socialnega zavarovani3 
zadržujejo v bolnici dalj časa, kot jf 
to potrebno po značaju njihove bolezni- 
Ne oporekam, da ni tudi takih pri
merov, toda ali morajo biti zopet bol
niki tisti, ki bi trpeli na račun teh 
izkoriščevalcev? Zdravstveno osebje, hi 
je dopustilo zlorabo, naj se v takih 
primerih kliče na odgovornost.

Tone Zalokar, Videm
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DELAVSKE SVETE VOLIMO

OB VOLITVAH DELAVSKIH SVETOV V MARIBORU

VcC Hot po.evica novih Kandidatov
bn ^a^nje dni je vse življenje v mari- 
^ rskih delovnih kolektivih v zname- 
j"1 Priprav na tretje volitve delavskih 

etov. Kolektivi se skrbno priprav- 
jl3!0- Kaže, da bodo že do konca 
varca izvolili nove delavske svete v 
sp j gospodarskih podjetjih, razen v 
lefj ?nih P°dietiih in gostinstvu. Za toJnja predvolilna zborovanja so v 

ujetjih pripravili posebne delovne 
jrr°grame. V teh programih so zajeli 
jjosnovna vprašanja — gospodarnost 
^“ujetja, delovanje organov delavskega 

Soupravljanja in vzgoja delavcev, 
j. teh programih sedaj v kolektivih na 
r°ko in živahno razpravljajo.

Med prvimi so napravili tak pro- 
srani v Tovarni avtomobilov, v Indu- 
j ,'ji kovinskih izdelkov, v Delavnici 
J4ezniških vozil. Tako je odpadlo po- 
Plošeno in nezanimivo govorjenje, ko- 

fa kandidirati v delavski svet, ker je 
dobrih programov razvidno, kakšni 

JUdje naj pridejo v svete, da bodo v 
°tektivu sposobni zavzemati se za iz- 
3dbo /teh programov. V razpravah o 

fr°gramih bi se morali posebno odli- 
j°vati komunisti. Vendar pa ugotav- 
Iarho, da vsepovsod ni tako. 

Kandidatne liste so povsod predla- 
sindikalne podružnice. Samo v 

!,Veh podjetjih so predložili nekateri 
».ahi kolektiva še dopolnilne liste. Ve- 
j^onia so kandidate izbirali z anke- 

vtako da so že kandidate izbirali 
Sl Mani kolektiva po lastni presoji.

Letos so mariborske sindikalne or- 
»anizacije kolektivom tudi odsvetovale,
I a bi volili v delavski svet preveč de- 
v 'fPdij, mojstrov in drugih odgovornih 
J^žbencev. V dosedanjih delavskih 

Mih jih je bilo nesorazmerno dosti in

je bilo v Mariborski livarni. Tam 
bilo dvakrat toliko kandidatov, kot
bilo treba izvoliti članov delavskega 
sveta.

Od vseh kandidatov je 1190 moških 
ali 75% in 387 žensk ali 24.5%. To 
splošno razmerje v odnosu na zaposle
ne še ni pravilno, ker je od vseh za
poslenih v Mariboru približno ena tre
tjina žensk. Delavcev je kandidiralo 
244 ali 79%, uslužbencev (h katerim so 
prišteti razni mojstri in poslovodje) pa 
333 ali 21%. Od 1577 kandidatov je 947 
novih ali 60%. Iz tega je razvidno, da 
je več kot polovica novih kandidatov, 
ki še niso bili v delavskih svetih. V ne
katerih kolektivih pa so zavzeli tudi 
nepravilno stališče, češ, da nekaterih 
dosedanjih članov delavskega sveta ni 
mogoče več kandidirati, čeprav so do-

IZ TOVARNE USNJA KONUS

Hcd prvimi so izvolili
nov dc§3vst?i svet

Kolektiv tovarne usnja »Konus« v 
Slovenskih Konjicah je med prvimi 
izvolil nov delavski svet. V nov de
lavski svet je bilo izvoljenih precej 
novih delavcev, mladincev in žena. V 
delavski svet 
uslužbenca.

O CEM SMO SKLEPALI VELENJSKI RUDARJI NA TRETJINSKEM
SESTANKU

DODICCH ZA GRADIJO STANOVANJ
Pred kratkim smo imeli velenjski 

rudarji sindikalne sestanke po delovnih 
tretjinah. Pogovorili smo se o kandida
tih za nov delavski svet. Prve predloge 
je pripravila sindikalna podružnica. Od 
predlogov sindikata smo rudarji tri 
kandidate zavrnili in predlagali tri no- 

_____ ______  . ve kandidate. Izbrali smo take, od ka
sta bila izvoljena dva | terih se res nadejamo, da bodo dobro 

Vinko Langerholc ‘ delali v delavskem svetu.

KOLEKTIV TOVARNE PLETENIN IN KONFEKČIJE V MARIBORU 
JE IZBRAL NOVE ORGANE DELAVSKEGA UPRAVLJANJA

DOBKO SO GOSPODARILI
Mariborski kolektiv Tovarne plete

nin in konfekcije je že izvolil nov de
lavski svet. V podjetju so imeli več 
predvolilnih sestankov. Sestanki so bili 
dobro obiskani. Prav tako pa je bila

ha sejah delavskih svetov največkratsort
ton razpravam, ker so preprosti 

.Mavci rajši molčali, da se ne bi svo- 
J? neposredno nadrejenim »pač zame- 
v?1«- Tako stališče sindikatov je po

močilo precej razburjenja med vodil- 
J Mi uslužbenci nekaterih trgovskih 
JfUjetij. Toda kako potrebno je bilo,da so sindikati zavzeli tako stališče,
L M priča primer podjetja »Merkur«, 
(j?61- je še letos od 12 poslovodij kandi- 
, lralo kar 9 poslovodij v 20-članski de- 

Vski svet.
♦, Ludi vodilni odborniki sindikalnih 
1 uružnic letos niso kandidirali za de- 
j jMke svete. To bo omogočilo, da bodo 
tAko sindikalne organizacije v kolek- 
v-'L popolnoma objektivno in neod- 
j*sno ocenjevale delo delavskih svetov 

vzgojno usmerjale ves kolektiv za 
M boljše samoupravljanje, 

k -k kandidatnih list petdesetih mari- 
V^fMh podjetij dobimo takole sliko: 

podjetjih bo skupno izvoljenih 
članov delovnih svetov. Predlaga- 

v,. kandidatov je 1577 oziroma 36% 
kot jih bo treba izvoliti. Volivci 

u;f'i0 sedaj možnost, da izbirajo. V ne- 
jk, erih kolektivih menijo, da bi lahko 

0 še več kandidatov. Največ izbire

bro delali. Prav tako pa je neutemeljen i tudi dobra udeležba na volitvah, saj je
bil ta dan praznik kolektiva. Delavci 
so se zbrali v lepo okrašeni dvorani in 
izvolili nove organe delavskega uprav
ljanja. Po zaključnih volitvah pa so 
odšli v svoj počitniški dom »Planinka«.

strah pred delavci, ki naj bi prišli na 
novo v delavski svet, češ, da se ne 
bodo znašli. To nasprotuje osnovnim 
načelom delavskega upravljanja.

Franjo Zorko

tei milKon fllnarieT šhode sla povzrofila
Pred ljubljanskim okrožnim sodiščem sta se zagovarjala šefa prodajnega 
oddelka in gospodarskega sektorja Tovarne upognjenega pohištva v Duplici

pri Kamniku

V Tovarni upognjenega pohištva v 
Duplici pri Kamniku sta bila zaposlena 
Franc Rojc kot šef prodajnega oddelka 
in Mirko Kobav kot šef gospodarskega 
sektorja. Stevo Palavra je kot zastop
nik podjetij MLO D jakovo posredoval 
tovarni dobavo večjih količin hrasto
vega in orehovega lesa. Pri tem se je 
seznanil z Rojcem in Kobavom ter na
vezal z njima »tesne« stike. V daljšem 
obdobju sta 1951. leta prodala Palavru 
brez vednosti direktorja in vodstva 
vodjetja osem vagonov lesa po nižjih

KOLEKTIV TOBAČNE TOVARNE
JE IZBRAL NOV DELAVSKI SVET

POLOVICO MANJ ČLANOV

Delovni kolektiv Tobačne tovarne v 
Ljubljani je v sredo 25. marca izvolil 
nov delavski svet. Kandidate so izbrali 
v posameznih oddelkih z anketo. Volil
na komisija je svoje delo dobro opra
vila. V podjetju sta bili dve volišči. Ko 
je prišla druga izmena ob 14. uri na 
delo, so vsi delavci v pol ure opravili 
svojo dolžnost.

Dosedanji delavski svet je ugotovil, 
da je 60 članov v delavskem svetu kar 
preveč. Odločil se je, da predlaga ko
lektivu, naj letos izvoli v nov delavski 
svet le 30 članov. Pričakujejo, da bo 
številčno manjši delavski svet laže re
ševal včasih zelo zapletena gospodar
ska vprašanja. Mirko Knez

cenah in na ta način oškodovala pod
jetje za 1,087.450 dinarjev. Poleg tega 
pa sta mu priznala še okrog 99.000 di
narjev, češ da blago ni ustrezalo do
govorjeni kakovosti. Palavra je pri 
tem poslu zaslužil najmanj 700.000 di
narjev, ker je les prodajal naprej za 
svoj račun. Seveda Rojc in Kobav Pa
le vri takih uslug nista delala zastonj. 
V primeri s tem, kar je zaslužil Pa
lavra, sta potegnila bolj »ta kratko«, 
prašička, gos, kravato, kemični svinč
nik, 10 kg moke 5000 dinarjev itd.

Pred sodiščem so dejanje priznali. 
Palavra je dobil tri leta, Rojc tri leta 
in dva meseca, Kobav pa en leto in 
dva meseca zapora.

Stari delavski svet še ni predal 
svoje dolžnosti. Zaključni račun še ni 
potrjen, ker so šele sedaj izšla navo
dila, kako sestaviti zaključni račun. 
Vendar ni o-dveč, če z nekaj besedami 
ocenimo delo kolektiva v preteklem 
letu.

V Tovarni pletenin in konfekcije so 
večji del zaposlene žene. Kolektiv je 
skrbel za znižanje proizvodnih stro
škov in zmanjšanje odpadkov. Lani so 
ustvarili šest milijonov dinarjev pre
sežka sklada plač. Čez dva milijona 
dinarjev so poklonili Mestnemu ljud
skemu odboru za ureditev komunalnih 
naprav. Tudi delovne pogoje v proiz
vodnji so izboljšali. Kupili so 16 novih 
električnih šivalnih strojev. Vendar bo 
treba še marsikak stroj nadomestiti, 
saj so stari že iztrošeni.

Kolektiv »Kamnika« 
je izvolil delavski svet

V nedeljo 22. t. m. so bile v pod
jetju »Kamnik« v Kamniku volitve 
delavskega sveta. Delavci so izbrali 
najboljše člane kolektiva v nov de
lavski svet. V počastitev, volitev je 
kolektiv prostovoljno delal. Zaslužek 
je podaril vojnim invalidom in Zvezi 
borcev. Polovico zaslužka so podarili

Na teh sestankih smo se pogovarjali 
tudi glede viška — kako bi ga najbolj 
pametno obrnili. Eni so predlagali, naj 
višek razdelimo, drugi pa, naj s temi 
sredstvi dogradimo stanovanja v novem 
Velenju. Razpravljali smo zelo živahno. 
Toda v razpravi smo bili v večini tisti, 
ki smo se ogrevali za to, da z dobičkom 
dogradimo stanovanja. Res je bilo tudi 
nekaj takih, ki so bili za to, da se ta 
sredstva razdeli. Ti gledajo predvsem 
samo na svojo korist. Na koncu smo z 
velikansko večino sklenili, da bomo de
nar porabili za izgradnjo stanovanj. 
Tako bomo dobili v Velenju potrebna 
stanovanja, kar pa je tudi v korist nas 
delavcev samih.

Takole smo se pogovorili na sestan
ku druge tretjine. Drugič vam bom pa 
še kaj napisal za naš delavski list.

Jože Škerjanc, Velenje

V »Litostroju« so izvolili nov 
delavski svet

V petek so bile v »Litostroju« vo
litve v nov delavski svet. Delavci so 
volili na osmih voliščih. Volišča so od
prli že ob petij zjutraj. V delavski svet 
je bilo izvoljenih 63 članov kolektiva. 
Največ glasov je dobil Franc Krajnc, 
delavec v ključavničarskem oddelku. 
Med izvoljenimi so še inženir Jordan, 
predsednik sindikata Franc Zgank, 
Albin Vipotnik in drugi. A. Z.

Delavci Okrajnega posestva 
Lenart v Slovenskih goricah 

so izvolili upravni odbor
Okrajno posestvo Lenart v Sloven

skih Goricah je majhno. Kolektiv tudi 
lani ni izvolil delavskega sveta, temveč 
samo upravni odbor podjetja. Dne 22. 
marca so bile zopet volitve v nov 
upravni odbor. Vsi volilni upravičenci 
so volili. Volitve so zaključili v dveh 
urah.

Delavci okrajnega posestva Lenart 
v Slovenskih Goricah pa so tudi dobro

vojnim invalidom v Mariboru, drugo j sestavili tarifni pravilnik. Republiški 
polovico pa so poslali Zvezi borcev v i odbor sindikata kmetijskih delavcev 
Kamniku kot prispevek za spomenik , Slovenije jim ga je že potrdil, 
padlim borcem . I. J. I Ferdo Potočnik

K RAZPRAVI 0 DELAVSKEM UPRAVLJANJU V LESNOINDUSTRIJSKIH PODJETJIH

Kolektiv obrata „DRAVA“ je glasoval
Delavske svete in upravne odbore je treba izvoliti v obratih

ODEJA
izdelovalnica prešitih odej - LJUBLJANA

Izdelujemo vse vrste prešitih odej iz lastnega kakor tudi iz 
prinesenega materiala, otroške odejice za posteljice in vozičke, 

puhaste odeje plimoje

Cene solidne!
Za naročila se priporoča podjetje »ODEJA« — LJUBLJANA, 

Komenskega ulica 1, tel. 22-966

Sindikalna podružnica Lesnoindu
strijskega obrata »Drava« v Mariboru 
je pred nedavnim sklicala sestanek 
kolektiva. Delavci in uslužbenci so raz
pravljali o nadaljnjih oblikah delav
skega upravljanja v lesnih podjetjih. 
Tole so ugotovili:

Doslej je bilo upravljanje lesno
industrijskih podjetij preveč odmak
njeno od delavcev po obratih. O go
spodarsko važnih vprašanjih podjetja, 
ki ima številne in oddaljene obrate, je 
odločal samo centralni delavski svet in 
upravni odbor podjetja. Člani central
nega delavskega sveta pa premalo po
znajo splošne potrebe, posebnosti in 
razmere posameznih obratov, vendar

sklepajo o njihovem gospodarjenju do 
podrobnosti. To pa je razvoj obratov 
in podjetja kot celote in tudi razvoj 
delavskega upravljanja v precejšnji 
meri oviralo.

Nekateri lesni delavci mislijo, da 
bi bilo treba lesnoindustrijska podjet
ja sploh ukiniti, obrate pa gospodarsko 
osamosvojiti. Drugi pa spet menijo, da 
bi bila ukinitev LIP-ov iz gospodarskih 
vidikov preuranjena. Vsi pa so si enot
ni, da morajo obrati postati bolj go
spodarsko samostojni.

Člani kolektiva mislijo, da je treba 
v obratih izvoliti delavske svete in 
upravne odbore. Posle dosedanjega 
upravnega odbora podjetja, to je fi-

DELAVSKI SVET VELENJSKEGA RUDNIKA BO RAZPISAL

natečaj za idejni osnutek odkopnih metod
Delavski svet velenjskega rudnika je 

na zadnjem zasedanju razpravljal o iz
boljšanju organizacije dela v velenj
skem rudniku. Glavni inženir rudnika 
je predlagal delavskemu svetu, da bi 
razpisali natečaj za idejni osnutek no
vih odkopnih metod v rudniku lignita. 
Sedanje odkopne metode pa so kaj 
slabe. Zato včasih ostane tudi polovico

iti,.‘»ske^ (jal J,eO°lejske družbe, potem 
■»islij c predstavljamo, v kakšn:

r
■IR

je znašla 
veliko

bo«« 5000 ton nafte. Vsi so
Dni *° ustavili če ne Prei»pleti Pal» * nafto vred pod set

pričakovali, 
vsaj v Suezu 

pod sekvester. Lani 
i v a , na primer ustavili ladjo »Roseraarie« 
r!i bieniiftenV‘ Dmžba pa je najela advokata 
fi:kvestpr 5 t k° Prl beneškem sodišču dosegla 

je v, ‘ f Italijansko sodišče pa je odločilo,
fiTfiska f,vUer2*k“ in d,a lahk?,.z. .U0. Se j v*d(ia svobodno razpolaga. »Minella« 

laflje so odplule nazaj v Abadan 
i Tako ,0vor-
.Ud r»ovS* ie v sPoru med Anglijo in Perzijo po~ 
Sili nat,?' - Ilal;ia' Izplača se jim, saj so 

skaro polovico cenejo in se spričo 
^estu kažejo korajžne. Če bi bila

Amerika, potem o italijanskem 
^ Bi hg0 np duha np sluha. Italija

i:

si lahko šele je nov tekmec, star in tudi vpliven pa je So-
kaksni gospodarski vjetska zveza.

perzijska vlada. Razumemo Poznano je, da je že carska Rusija smatrala 
ptiskr' vetiko \eselie Perzijcev, da je Itaii- Perzijo za svoje interesno področje. Pod Sta-
i' odp Petrolejski ladji uspelo prebiti blokado linom se stvar ni bistveno spremenila, le pota
• ^ lwi ‘Jttti 5000 ton nafte. Vsi so nričakovnli. so morebiti drugačna. Izhod na »toplo morje<

so stare sanje ruskega imperija, po drugi strani 
pa je Baku, kjer so najbogatejša petrolejska 
polja Sovjetske zveze, preveč blizu meje, da 
bi bilo gospodom iz Kremlja vseeno, kdo ima 
roke nad Perzijo. Prebrisanim Perzijcem 
vojni sorazmerno kmalu uspelo doseči,
Angleži in Sovjeti umaknili svoje čete iz Per
zije. Toda Kremelj je Pustil v Perziji močno 
podružnico — stranko Tudeh. Ta je znala iz
koristiti nesoglasja med posameznimi plemeni, 
kričeča socialna nasprotja in težak gospodarski 
položaj Perzije. Centralni vladi je napravila 
marsikatero preglavico, stavko na petrolejskih 
poljih, upor v Azerbejdžanu, upor Kurdov itd. 
ro azerbejdžanskem uporu pa se je morala 
umakniti v ilegalo, deluje pa še pod imenom 

Demokratske stranke 
Azerbejdžana.

Sovjeti so že 1921. le
ta podpisali pogodbo 
s perzijskim šahom, po 
kateri imajo pravico, 
da pošljejo celo svoje 
čete v Perzijo, »če bi 
imperialisti hoteli za
sesti deželo«. Ta pogod
ba visi kot Damoklejev 
meč nad perzijsko neod
visnostjo. In kremeljski 
diplomati so se je v 
sporu med Anglijo in 
Perzijo tudi večkrat 
spomnili. Izsilili so za 
Perzijce neugodne po
godbe o ribolovu v per
zijskih vodah Kaspijske
ga morja, o teheranski 
oborožitveni industriji 
ter pogodbo o izkori
ščanju petrolejskih polj 
v severni Perziji, ki jih 
bo sicer treba šele 
najti. Skrbi jih bolj, 
da ne bi kdo drug 
izkoriščal nafte v se
verni Perziji in s tem 
osušil vrelce v Bakuju.

dolgi erz^e (Iran). Na sliki so dobro začrtani naftovodi, 
7 2700 kilometrov in vežejo petrolejska polja z rafi

nerijo v Abadanu

Seveda pa se tudi dobičkom od črpanja perzij
skega petroleja ne bodo odrekli.

Spretnosti svojih diplomatov se morajo Per
zijca zahvalit., da so vsa ta burna obdobja 
svetovne zgodovine med in po drugi svetovni 
vojni spretno vozili med pritiskom Angležev 
in Sovjetov. Angleži pritiskajo na perzijsko 
vlado še toliko bolj, ker se boje, da bi bil 
sovjetski pritisk močnejši in bi mu Perzija 
podlegla. Perzijci pa so skušali najti tretjo 
silo, na katero bi se naslonili, silo, ki ne bi 
smatrala Perzije za svoje interesno področje. 
Z zaupanjem so se ozirali v Združene države 
Amerike.

To zaupanje je bilo še kolikor toliko upravi
čeno, vse dokier ni Anglo-iranska petrolejska 
družba 1946. leta prodala Amerikancem del pe
troleja za dobo 20 let. Nekateri trdijo, da so 
prodali Amerikancem tudi precej akcij. Naj 
bo kakor koli že, ves svetovni tisk je takrat 
zapisal, da je bil »največji mednarodni posel, 
ki se je kdaj koli sklenil«. Združene države 
Amerike, ki so se že močno vsidrale na petro
lejskih poljih Arabije, Kuvaita in Bahreinskih 
otokov, so prodrle v Perzijo, ki je bila doslej 
izključno angleško področje. Anglija je poklicala 
na pomoč Ameriko, ki naj ji pomaga braniti 
njene interese tudi na Srednjem Vzhodu. Ame- 
rikanci so v anglo-perzijskem sporu prevzeli 
vlogo posrednika, in to takega, ki gleda bolj 
na svoje koristi. To dokazujejo dovolj zgovorno 
vse poslanice, ki jih je pošiljal bivši predsednik 
Združenih držav Amerike Truman, s katerimi 
jj bolj skušal prepričati Perzijce, naj se uklo
nijo in plačajo oaškodnino, kot posredovati v 
sporu. Upi Perzijcev, da bodo dobili nepristran
skega posrednika, so bili torej preveč optimi
stični. Tudi predlog, ki so ga skuhali v anglo- 
ameriški kuhinji, naj bi ustanovili mednarodno 
družbo za nakup perzijskega petroleja, v kateri 
delež ameriških družb ne bi bil prav 
nam to potrjuje.

Velike so težave, s katerimi se danes bori 
Perzija. Kljub svečanemu proglašanju načel ne
odvisnosti in nevmešavanja v notranje zadeve 
Perzije, ki jih imajo vsi tekmeci polna usta, 
vsi čakajo, kdaj bo drugi toliko oslabel, da bo 
moral svoje mesto odstopiti močnejšemu. No, 
tudi palača Ghighi ne bo Perzije rešila stiske. 
»Miriella« je pripeljala tovor v Benetke, res, 
lahko ga bo še večkrat, toda ena lastavka še 
ne naredi pomLi li! T^kuvc več toda nebogljen 
in neznaten, le usta in roko ima vedno pri
pravljeno.

prav majhen.

premoga v jami. Velenjski rudarji me
nijo, da bi bilo treba organizacijo dela 
izboljšati.

Inženir Jurman je predlagal, da bi 
bilo potrebno pripraviti tudi poseben 
študijski oddelek in določiti področje, 
kjer bi nove odkopne metode prizku- 
šali. Ce kolektiv ne bi zmogel precejš
njih kolektivnih izdatkov, bi bilo po
trebno za to odobriti potrebna sred
stva, saj bo imela skupnost veliko ko
rist od boljšega izkoriščanja premogov
nih slojev. Delavski svet je predlog o 
razpisu natečaja za idejni osnutek spre
jel. Pri razpisu bodo lahko sodelovali 
inženirji in tehniki, zaželeno pa je tu
di, da pri tem sodelujejo prav vsi ru
darji. Franc Lihteneger

nančno in komercialno politiko pod
jetja, naj bi opravljal koordinacijski 
odbor. Koordinacijski odbor naj bi bil 
sestavljen iz predsednikov delavskih 
svetov in upravnih odborov obratov in 
obratovodij. Kolektiv meni, da bi to 
delavsko upravljanje v lesnoindustrij
skih podjetjih bolj krepilo, kakor pa 
dosedanji centralizem. Za predlog, da 
bi kazalo voliti delavske svete in 
upravne odbore v obratih, je glasovalo 
57 članov kolektiva Lesnoindustrijske
ga podjetja »Drava«, 8 članov kolek
tiva pa se je glasovanja vzdržalo.

D. P.

Opomba uredništva: Vsekakor se 
strinjamo z mnenjem delavcev Lesno
industrijskega podjetja »Drava«, da je 
treba izvoliti v bodoče organe delav
skega upravljanja na obratih. S tem 
v zvezi bo treba obratom tudi prepu
stiti neposredno gospodarjenje v okvi
ru splošnega gospodarskega programa 
celotnega podjetja in temu primerno 
prilagoditi poslovanje v podjetju. Kar 
pa se tiče preosnovanja upravnega od
bora pri LiP-u, se pa z njimi ne stri
njamo. Vsi organi delavsk. upravljanja 
morajo biti voljena delavska predstav
ništva in vsak delavec mora imeti pra
vico, da kandidira v tak organ. Koor
dinacijski odbor predsednikov delav
skih svetov in upravnih odborov obra
tov in obratovodij po svojem sestavu 
ni organ delavskega upravljanja in 
močno diši po birokratskem shematiz- 
mu. Zato smatramo, da tak organ v 
sistemu delavskega upravljanja ne pri
de v poštev in si tudi ne gre dosti 
obetati od njega.

OB ROBU DELAVSKEGA UPRAVLJANJA

v ..Gradisr zaeahrat še n C novega
(Nadaljevanje s 1. strani)
Ustavimo se samo pri združenju 

in skupščini. To dvoje je po mojem 
mišljenju nadomestilo za sedanjo di
rekcijo in centralni delavski svet, s to 
razliko, da združenje ne bi moglo ope
rativno posegati v poslovanje samo
stojnih podjetij.

O zamišljeni obliki skupščine lahko 
ugotovimo med drugim tole: to ne more 
biti skupščina v pravem pomenu be
sede, ker lahko postanejo posamezniki 
člani skupščine že po svojem položaju, 
na primer šefi podjetij. O skupščini ne 
moremo trditi, da je organ delavskega 
upravljanja, čeprav bi to bila zaradi 
odločanja stvari, kakor so nabava ma
teriala, razdelitev mehanizacije itd., 
zato, ker morajo biti vsi organi delav
skega upravljanja voljena delavska 
predstavniška telesa. Vsak delavec 
mora torej imeti pravico kandidiranja 
v tak organ. Po ■ vuzeniškem predlogu 
pa, ko postanejo člani skupščine člani 
že kar po svojem položaju, tega ne mo
remo trditi. Izvršni organ skupščine bi

po predlogu kolektiva Vuzenice oprav
ljal naloge, ki mu jih zaupa skupščina 
ali posamezni član združenja. Organi 
delavskega upravljanja kolektivno od
ločajo o stvareh na svojih zasedanjih, 
izven zasedanja pa o gospodarsko važ
nih stvareh ne morejo odločati. V tem 
primeru pa bi lahko posamezen član 
združenja spremenil svoje stališče, ki 
ga je imel na zasedanju skupščine in 
lahko strokovnim udeležencem naro
čil nekaj, kar bi bilo povsem v na
sprotju s sklepom skupščine. To pa ni 
v soglasju z načeli delavskega uprav
ljanja.

Združenje in njegov najvišji organ, 
skupščina, kakršno rešitev predlaga 
kolektiv Vuzenice, je torej enostavna 
oblika birokratskega shematizma, re
šitev za prvo silo, da se nekako pre
mostijo nesporazumi, ki jih je rodila 
dosedanja oblika dela in upravljanja v 
»Gradisu«. Od takšne rešitve pa ne 
moremo pričakovati napredka delav
skega upravljanja pri »Gradisu«, kakor 
ga gradbeni delavci in tudi drugi de
lovni kolektivi pri nas pričakujejo.
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UTRINKI S POSVETOVANJA PRI REPUBLIŠKEM SVETU ZVEZE SINDIKATOV ZA SLOVENIJO

Kdo naj sprejema in odpušča delavce
v pogojih delavskega nprovltanfa

Pretekli ponedeljek so se v Domu 
sindikatov zbrali vodilni odborniki Re
publiškega sveta in Republiških odbo
rov strokovnih sindikatov in so raz
pravljali o raznih problemih iz dela 
in življenja sindikalnih organizacij. Iz 
teh razgovorov posnemamo nekaj za
nimivih misli, o katerih bi kazalo spre
govoriti tudi v širšem krogu članstva 
in odbornikov.

Posamezni sindikalni odborniki še niso 
delavski razred

Sindikalna vodstva in posamezni od
borniki še vedno smatrajo, da najuspeš
nejše zastopajo težnje delavstva, če so
delujejo kot »zastopniki sindikata« v 
vseh mogočih organih in organizacijah. 
Tako je še precej organizacij, ki se 
zadovoljujejo recimo s tem, da so nji
hovi vodilni odborniki izvoljeni v de
lavski svet. To ima seveda svoje slabe 
posledice. Delavski sveti često sklepajo 
o stvareh, ne da bi se predhodno po
govorili z delavci. Marsikdaj o takih 
stvareh delavci tudi drugače mislijo, 
kot je sklenil delavski svet. Toda, seji 
delavskega sveta so prisostvovali »pred
stavniki« sindikata in tako seveda v 
imenu kolektiva pristali na sklepe. Ko 
po objavi sklepov začno delavci celo 
upravičeno grajati posamezne stvari, 
često ne najdejo razumevanja pri svo
jih sindikalnih odbornikih. In to je 
slabo. Zato je Republiški svet sindika
tov odsvetoval vodilnim sindikalnim od
bornikom v podružnicah, da bi kan
didirali v organe delavskega upravlja
nja, zlasti pa ne na vodeča mesta. To 
je storil za to, ker morajo biti sindikati 
tisti, ki bodo neprestano razvijali ne
posredno sodelovanje delavcev pri 
upravljanju in skrbeli za to, da so 
organi delavskega upravljanja čimbolj 
neposredno povezani z delavci, brez 
kakršnih koli posrednikov.

Sindikalni odborniki sploh menijo, 
da je treba iz prakse dela sindikatov do 
čim večje mere odpraviti formalno za
stopanje delavcev z raznimi oblikami

odnosov je čutiti ostanke, ki so značilni 
za delovne odnose v pogojih mezdnega 
dela. Tako je precej nejasno, kdo je 
član delovnega kolektiva, oziroma kak
šne družbeno gospodarske dolžnosti in 
pravice izhajajo iz tega. Pri tem gre za 
to, kako pristopajo delavci v kolektiv 
in pod kakšnimi pogoji in komu lahko 
preneha članstvo v kolektivu? Gre torej 
za statutna določila, s katerimi je 
treba urediti položaj proizvajalca v 
podjetju.

Nekateri odborniki menijo, da je po
vsem nezdružljivo z delavskim uprav
ljanjem to, da ostaja pravica najema
nju. in odpuščanja delavcev direktorju. 
V družbeno-gospodarskem smislu je di
rektor le enakopravni član kolektiva in 
ni prav da on odloča o družbenem po
ložaju ostalih članov kolektiva. To mu 
daje prednosti, kar ima tudi slabe po
sledice. V direktorju vidijo delavci ti
stega, od katerega »volje« je še vedno 
odvisno ali imajo delo ali ne v podjetju. 
Po mnenju nekaterih odbornikov bi mo
rala ostati pravica sprejemanja in od
puščanja delavcev delovnemu kolekti
vu, ki bi po določenih statutnih do
ločilih sklepal o teh stvareh.

Na ta način bi odpadla tudi potreba 
po tem, da sindikati formalno potrju
jejo odpuste, kar često onemogoča tem 
organizacijam, da bi zaščitile posamez
ne delavce. Če bi o teh stvareh sklepal 
in odločal celoten kolektiv, bi bili sin
dikati poklicani, ne administrativno, 
ampak socialno družbeno vplivati na 
to, da bi kolektiv trezno presojal. V 
dosedanji praksi odpuščanja pa se ka
žejo ne samo pojavi socialnih krivic in 
često tudi osebnega maščevanja, ampak 
tudi gospodarske brezperspektivnosti. 
Podjetja si ne ubijajo glave s tem, kako 
bi svojo gospodarsko dejavnost pove
čala in zaposlila odvisne delovne moči, 
ker jih lahko precej enostavno odpuste. 
To pa je gospodarsko in socialno ne
zdrav pojav.

Novi gospodarski okviri za tarifno 
politikoz

»sindikalnega potrjevanja odpustov, ta- precei administrativne orakse je 
rifnih pravilnikov« itd. in naj odgovor- | ostf]o tuJdi v potovanju tarifnih pra
ni gospodarski organ, te stvari nepo- | vilnikov Rep4iiški odbori sindikatov
c t-oH tv/v «a "Tirv a tt I r a T.r» 'r rint atroi -   i - ....sredno razpravljajo z delavci.

Nujne so globlje spremembe v zakono
daji o delu

Pri zaposlovanju, odpuščanju, dolo
čevanju prejemkov in podobnih odlo
čujočih stvareh pri urejanju delovnih

so dobili nalogo, da potrjujejo tarifne 
pravilnike, da bi na ta način vsklaje- 
vali prejemke posameznih kategorij de
lavcev v stroki in med strokami. Iz
kušnje pa so pokazale, da po tej poti 
ne bomo prišli daleč naprej. Tarifna 
politika mora biti v skladu s celotnim

PRISPEVEK K RAZPRAVI O BODOČI UREDITVI SINDIKATOV

Kralevn! sindikalni sveti so nam potrebni
2e zadnjič sem pisal o preosnovi 

republiških odborov sindikatov. Danes 
pa bi rad svojo misel še dopolnil. Zdi 
se mi namreč, da je to vprašanje tako 
važno in da ga moramo reševati vzpo
redno z drugimi vprašanji bodoče ure
ditve sindikatov.

Lahko trdimo, da so se naši sindi
kati močno utrdili. To nam potrjuje 
vedno večje zanimanje odbornikov v 
podružnicah za sindikalno delo. K temu 
pa je precej pripomogla tudi ustalitev 
delovne sile, saj danes vsak skrbi, da 
bi ostal v podjetju, česar pred nekaj 
leti še ni bilo. Prav zaradi tega so se 
sindikalne podružnice v večjih indu
strijskih podjetjih že močno osamosvo
jile. To lahko opazimo predvsem v ti
stih strokah, kjer so delavci zaposleni 
na enem delovnem mestu, ali pa vsaj 
blizu skupaj. Tem podružnicam pomoč 
republiških odborov, po mojem mne
nju, ni več potrebna. Imajo dovolj iz
kušene in sposobne ljudi, ki znajo re
ševati tudi težja sindikalna vprašanja.

Nekoliko drugačna pa je stvar na 
primer v obrtnih, trgovskih, gostin

skih in podobnih podružnicah, ki so 
največkrat majhne in šibkejše po šte
vilu članstva, povsod pa tudi nimajo 
sposobnih in izobraženih sindikalnih 
odbornikov. Tem je treba še pomagati. 
Nastane vprašanje, kdo naj jim po
maga, republiški odbor njihove stroke,

mehanizmom gospodarstva in morajo 
biti osnovna sorazmerja določena s sa
mim organizmom. V okviru tega pa je 
treba pustiti kolektivom proste roke; 
Sindikalne podružnice v podjetju naj 
bi se zavzemale le za to, da se pravilno 
razdele sredstva v podjetju.

Gospodarski organi so izdelali že več 
predlogov o tem, kako z gospodarskimi 
ukrepi zagotoviti gospodarsko enake 
možnosti za tarifno politiko. Zadnji 
predlogi so v glavnem zasnovani na 
dveh načelih: zakon naj predvidi po
vprečje plačnega sklada za posamezne 
kategorije delavcev po nekaterih glav
nih panogah in predvidi naj skalo ob
davčevanja za presežek plač.

Sindikati so predlagali naj_ se iz 
plačnega sklada predvsem izdvoje sred- 

j stva za potovanja, za terenski dodatek, 
za vzgojo vajencev in za dnevnice. Ti 
izdatki naj gredo v breme tehnično 
režijskih izdatkov.

Po dosedanjih predlogih so gospo
darske panoge razdeljene v pet skupin, 
za katere naj bi bil določen različen 
povpreček plačnega sklada v skladu s 
težo proizvodnje in sicer:

V prvi skupini, z najvišjimi povpreč- 
ki, bi bilo rudarstvo in topilnice, v dru
gi metalurgija, nafta, cementarne, mon
taža in projektantska podjetja, indu
strija nemetalov in barvnih kovin ter 
zunanji obrati rudnikov, v tretjo sku
pino bi prišla strojegradnja, gradbena 
industrija, elektrogospodarstvo, težka 
kemična industrija in tiskarska podjet
ja, v četrto skupino vsa ostala podjetja, 
razen zgorr i navedenih panog, in trgo
vine, ki ima svojo peto skupino.

Za vsako od omenjenih skupin pa bi 
bila določena tri različna povprečja po 
kategoriji delavcev, in sicer povprečje 
za nekvalificirane, kvalificirane delav
ce, nižje uslužbence in služitelje, po
vprečje za kvalificirane delavce in sred
nje uslužbence ter povprečje za visoko 
kvalificira.ne delavce in visoko izobra
žene uslužbence.

Z uvedbo takih povprečij bi odpadlo 
administrativno potrjevanje tarifnih 
pravilnikov v Republiških odborih in 
sindikati bi se res lahko posvetili druž
benemu obravnavanju plačne politike.

Za presežke plačnega sklada je pred
videno obdavčevanje in sicer progre
sivno. Nekateri predlagajo, naj bi ko
lektivi, ki bi hoteli presežke plač raz
deliti, plačali določen davek, od sred
stev pa, ki bi jih uporabili za investi
cije rezervni sklad, za gradnje itd.. 
naj bi ne plačevali nobenega davka.

Tak način obdavčevanja presežka 
plačnega sklada, ki je z družbenega sta
lišča povsem pravilno in umestno, pa 
bo odpravilo tudi mnogokdaj nezrela 
razglabljanja o delitvi dobička in vča
sih precej nedemokratične pritiske raz
nih oblastvenih organov na kolektive.

Tak način urejevanja povprečkov 
plačnih skladov in obdavčevanje pre
sežkov pa bi omogočil tudi bitne spre-

ali področni sindikalni organ. Menda ni , merni}e v sedanji družbeni evidenci, ki 
treba posebej povdarjati, da lahko ta- j je ge poklja v našem gospodarstvu. Ko-
kim podružnicam največ in najlaže po- ! — j_„xi-----
magata okrajni krajevni sindikalni 
svet, ki sta podružnici najbližja. Ta dva
bi morala tudi boljše poznati razmere, 
v katerih določena podružnica deluje. 
Lažje bi jim svetovala v sindikalnem 
delu.

Prav zaradi tega se tudi ne morem 
ogreti za preosnovo krajevnih sindikal
nih svetov in za zamisel, naj bi okrajni 
sindikalni sveti prevzeli njihovo delo. 
Okrajni sindikalni sveti bi namreč v 
takih okrajih, kjer je sto in več sindi
kalnih podružnic, težko opravili to ve
liko delo. Mnenja -sem torej, naj bi kra
jevni sindikalni sveti ostali takšni, ka
kršni so, le administracijo naj zmanj
šajo . Vinko Langerholc

Jetika nam povzroča veliko $*odo
Povprečno vsak deseti človek boleha pri nas za Jetiko. — 1951. leta smo 

zaradi jetike izgubili 235.058 delovnih dni
Marsikdo bo dejal, ko bo prebral 

ta naslov: »Kaj me briga, saj sem zdrav 
in zadovoljen«. Pa ni tako! Nimam na
mena razpravljati o jetiki in njenih 
posledicah, ki jo vsak več ali manj 
pozna. Rad bi opozoril le na nekaj 
stvari ki morajo vsakogar zanimati 
in ob katerih ne moremo ostati brez
brižni.

Ste se morda že kdaj vprašali, 
kakšno škodo nam povzroča jetika?

Jetika je pri nas še vedno ena naj
bolj razširjenih bolezni. Leta 1951 so 
ugotovili v naši republiki 130.000 je
tičnih obolenj. To vsekakor ni malo! 
Toda koliko primerov jetike še nismo 
ugotovili. Ne motijo se tisti, ki pravijo, 
na pri nas skoraj vsak deseti človek 
boleha za jetiko.

Nas delovne ljudi bo še bolj zani
mala druga številka Statistika za leto 
1951 pravi, da je v enajstih gospodar
skih pnogah izmed 121.555 zavarovan
cev bolehalo in se zdravilo za jetiko 
1098 zavarovancev. Povprečno je vsak 
boloval zaradi jetike 214,6 dni, gospo
darstvo pa je izgubilo s tem 235.058 
delovnih dni. Ce bi šteli vse zavaro
vance, se ta številka poveča na 475 276 
delovnih dni. To pa nas mora vse 
skrbeti.

To še ni vse. Vzemimo v roke svinč
nik in računajmo. Recimo, da je zna

šala povprečna delavčeva plača 1951. 
leta 297 dinarjev na dan. Izguba de
lovnih dni zaradi jetike znaša po našem 
računu torej več kot 141 milijonov di
narjev. To je velika vsota denarja, ki 
smo jo večinoma zapravili po lastni 
krivdi in malomarnosti. K temu pa je 
treba prišteti še stroške zdravljenja 
v bolnišnicah, zdraviliščih in proti- 
tuberkuloznih dispanzerjih, ki pa tudi 
niso majhni. Vitko Musek

lektivu bodo jasno določene družbeno
gospodarske obveznosti. On potem v 
okviru teh prevzame vse dobre in slabe 
posledice gospodarjenja in se nobeden 
ne sme operativno mešati v gospodar
jenje podjetja.

NUDI

VSE VRSTE 
TEKSTILNEGA BLAGA, 

KONFEKCIJE, TRIKOTAŽE 

PLETENIN

TRGOVSKO PODJETJE NA DEBELO '

TEKSTIL
OBUTEV

LJUBLJANA
NAZORJEVA ULICA ŠT. 4

(PREJ FRANČIŠKANSKA)

Velika izbira
MODERNE SPOMLADANSKE IN LAHKE PREHODNE 

PLAŠČE TER OSTALEGA LETNEGA BLAGA

Novost:
Dobava Iranko železniška postaja kupca

PIŠEJO NAM

MK ni faho sftrifo...
Dvojne pokojnine so prejemale, pa je le prišlo na dan. Zagovarjati se bodo

morale pred sodiščem
Ob prevedbah upokojencev so pri

šle na dan tudi prevare. Doslej je zna
nih že več primerov, da so dobivali 
upokojenci poleg osebne še družinsko 
pokojnino. Seveda tako enostavno 
stvar ni šla. Morali so se znajti. In so 
se znašli — toda ne tako kot bi si sami 
želeli.

Minka Bračič je dobivala od 1. no
vembra 1945. po umrlem možu družin
sko pokojnino na ime Bračič Minka. 
Sama je bila zaposlena do leta 1950 
kot delavka v Tovarni emajlirane po
sode v Celju. Zaprosila je za pokojni
no. To so ji tudi priznali. V rubriko, 
kjer bi morala odgovoriti, če že do
biva kakšno pokojnino, ni vpisala ni
česar. Naprosila je celo sindikalno po
družnico, naj piše v Ljubljano in po-

Smrtna nesreča zaradi malomarnosti
Krivec se bo zagovarjal pred sodiščem

Na gradbišču hidrocentrale v Med
vodah je Franc Hrovat iz malomarnosti 
tako poškodoval Martina Bradeška, da 
je slednji zaradi poškodb umrl.

Hrovat je upravljal žičnico za pre
voz betona, Btadeško pa je delal na 
stolpu za betoniranje, kamor je žičnica 

i dovažala beton. Delo so tisti dan za ne
kaj časa prekinili in Bradeško je hotel 
ob odprtini počistiti nekaj razsutega 

I betona. V tem času pa je Hrovat žič
nico spet pognal, ne da bi pogledal na 
stolp. Kadunja je zadela Bradeška in 
ga vrgla s stolpa 18 metrov globoko. 
Bradeško je zaradi poškodb nekaj ur

nato umrl, Hrovat pa se bo moral za
radi malomarnosti zagovarjati pred 
sodiščem, J.

Preklic tovarniške izkaznice 
in sindikalnih knjižic

Tovarniško izkaznico je izgubil in jo pro
glaša za neveljavno tovariš Anton 7uks iz Ljub
ljane. Sindikalne knjižice pa so izgubili in jih 
proglašajo za neveljavne tovariši: Jože Levanič, 
štev. sindikalne knjižice 5011411: loa Markii, 
Fužine; Mihi Bašin, Ljubljana: Franc Lombar, 
štev. sindikalne knjižice 914-682; Francka Reh 
berger, štev. sind. knjižice 66280; Franc Hočevar, 
štev. sind. knjižice 66272; Rudi 7 ičar, štev. sind 
knjižice 244053 m Ivanka Krč, štev. sindikalne 
knjižice 419956, Nuša Vašel, Ljubljana.

srednje, da bi čimprej dobila pokoj
nino. Sindikalnim odbornikom je de
jala, da je v bolniškem staležu in da 
nima od česa živeti. Torej je tudi sin
dikatu zamolčala, da že dobiva pokoj
nino. Osebno pokojnino pa je prijavila 
na ime Bračič Marija. Uspela je in ne
opravičeno prejela 38.500 dinarjev.

Morala jih bo vrniti in znašla se bo 
— pred sodiščem.

Nekatere so bile bolj premete®]} 
Zoran Pavla iz Kranja je dobri j, 
tudi dve pokojnini, eno na naslov b‘( 
vveisova 19, drugo pa na Tavčari« „ 
ulico v Kranju. Hiša, kjer stanuj6’.^. 
je vogalna ob Bleivveisovi in Tavc 
jevi cesti. Tudi to je prišlo na dai*'j, 

Marija Vizjak pa se je enkrat ^ 
sala Vizjak in na to ime dobivala 
žinsko pokojnino, drugič pa Viss 
Na to ime pa je prejemala osebno ^ 
kojnino, Ko so prevaro odkrili, s 
dolgo branila. Priznala je. __

In danes? Vse imajo ‘ 
vrniti bo treba denar in še 
gega bo za nameček.

Kl& &

IZ TOVARNE DEKORATIVNIH TKANIN

Tovarišica Vida Tomšičeva nas le obisKa^
Prejšnji mesec smo imeli pri nas 

setanek Zveze komunistov. Povabili 
smo tudi našega delegata na Šestem 
kongresu ZKJ, tovarišico Vido Tom
šičevo, organizacijskega sekretarja Cen
tralnega komiteja Zveze komunistov 
Slovenije.

Razpravljali smo predvsem o de
lavskem upravljanju, o nalogah delav
skih svetov in pri tem ugotovili, da so 
delavci pri nas o tem premalo poučeni. 
Dogovorili smo se, da bomo v prihod
njih dneh pripravili tečaj o delavskem 
upravljnju, da bi se vsak delavec 
lahko seznanil z gospodarskimi vpra
šanji podjetja in o tem, kako je treba 
podjetje voditi.

Potem, ko smo izbrali kondidate 
ze delavski svet, smo sprejeli nekaj 
novih članov v Zvezo komunistov. Nato 
pa nam je tovarišica Vida Tomšičeva 
poročala o Šestem kongresu Zveze ko
munistov in Četrtem kongresu Ljudske 
fronte Jugoslavije. Povedala nam je

tudi nekaj vtisov z obiska jugoslov 
ske komisije dobre volje v Indij1-

rdi*1'

d1
KAJ PA MLADINA V »TELEKOM1

KAČU A H«? ^

Sami smo sestavili radioap^
Sindikalna organizacija nam 

dincem v podjetju »Telekomunik3^ 
pomaga tako kot malokje. Kupil8 
je puško in material za radioaPf 
Grdo bi bilo od nas, če bi pote1*1 
delali. ^

Ustanovili smo strelsko družiri?'p3 
kateri je večina mladine, prav 
nas obiščejo tudi starejši članL,es 5° 
krožek Ljudske tehnike imamo. R 
še težave s prostorom, upamo P Lia
nam bo uprava podjetja Por0-^el<! 
Delo tega krožka je še posebno za.efs'(l 
potem, ko smo priredili radioarna 
tečaj. Sedaj pa smo napravili že 
aparat. Darovali smo ga mladins j,;!!
aktivu grdbišča Hidrocenirale
na Drini. Elza Dol"*
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GOSPODARSKE NOVICE

OB RAZPRAVI 0 DRŽAVNIH ARBITRAŽAH

Arbitraže so svoj čas preživele
. . O tem, kaj naj napravimo z državno ar
bitražo, se že dalj časa govori. Republiška 
trgovinska zbornica je sredi marca sklicala 
gospodarstvenike iz nekaterih podjetij na 
Slovenskem, zastopnike Glavne zadružne 
zveze ter predstavnike raznih okrajnih zbor
nic. »Gospodarski vestnik« je nekoliko sa- 
jhozavestno proglasil zaključke tega posve
tovanja za stališče gospodarstva k preosno- i 
Ji gospodarskega sodstva. Če je stališče, f 
Kakršnega so zavzeli udeleženci te razprave, ! 
res stališče gospodarstva, naj povedo delov
ni kolektivi v javni razpravi, ne pa le ne- . 
kaj posameznikov.

Obstoja predlog, naj bi državna arbitra
ža prenehala delovati. Njene posle naj bi 
Prevzela redna ljudska sodišča. Za ta pred
log govori več razlogov. Državna arbitraža 
3e zrasla v planskem gospodarstvu kot ti
pično državni administrativni organ, ki naj 
Uravnava gospodarstvo predvsem s splošno 
državnih planskih vidikov. Z družbenim 
Upravljanjem gospodarstva, z uravnavanjem 
gospodarskega življenja z družbenim planom 
so prenehali tudi razlogi, da bi imeli še 
Vedno neke posebne vrste sodstvo, ločeno 
pd splošnega sodstva v državi. Sodstvo je 
in mora biti enotno in naj rešuje vse za
sebne in družbene spore. Spore je treba ure
jevati po enotnih vidikih in merilih, ker 
Sre za enotnost sodstva.

Zagovorniki arbitraž trdijo, da je karak
ter državne arbitraže povsem različen od 
sodišča. Nasprotnikom arbitraže celo očitajo, 
da izvirajo njihovi ugovori iz nepoznavanja 
vloge in pomena državne arbitraže, skratka, 
da se na arbitražo nič ne razumejo. Neka
teri pravniki tudi trdijo, da je samo delo 
Jrbitraže povsem različno od dela na sodi
šču. Arbitraža razsoja v sporih, sodišče sodi. 
Arbitraža upošteva trenutne gospodarske 
okoliščine, sodišče se drži zakonov.

Za to pa tudi gre. Tudi arbitraža naj se 
drži zakonitih predpisov. Mnogokrat je pri
šel pred arbitražo spor, ki ga je ta »po 
hitrem« postopku rešila. »Podjetje to in to 
Uiora plačati takšno in takšno vsoto ter to
likšno kazen,« nihče pa ni raziskoval, kdo 
Je zakrivil gospodarsko škodo. Gre za to, da 
tudi sodišče reče svojo besedo v gospodar
skih sporih. Le na ta način bodo zavarovani 
Interesi gospodarstva in skupnosti. Tega pa 
se zagovorniki arbitraže branijo z vsemi 
Štirimi. »Postopek bo dolgotrajnejši« zatrju
jejo na vso moč. Pri rednih sodiščih lahko 
Ustanovimo posebne gospodarske oddelke, 
ki bi tudi lahko poslovali po »hitrem« po- 
stonku. Le zakonitost bo zajamčena in kriv
ci se bodo morali zagovarjati. Za spore, kier 
Ue gre za kršenje zakonitosti, pa lahko ob

stojajo pri trgovinskih zbornicah častna raz- , 
sodišča, ki bi razsojala, na primer, v slu- 
čajih nelojalne konkurence in drugih ne
čednih poslih, ki sicer ne spadajo pred j 
sodišče.

Pa se ustavimo še pri družbenem polo
žaju arbitraže. Arbitraža, takšna, kakršna 
je danes, je izrazito državna ustanova. Ce 
že hočemo govoriti o družbenem položaju 
arbitraže, potem lahko mirne duše trdimo, 
da je celo bolj državna kot sodišče. Čeprav 
trdijo zagovorniki arbitraže nasprotno. Na 
sodišču ne razsoja sodnik sam, marveč tudi 
voljeni prisedniki. Sodniki so voljeni ljud
ski predstavniki. In pri arbitraži? Sodnik

je državni uradnik, ki ga je postavljalo do
slej predsedstvo vlade, prisednike pa je 
imenoval predsednik arbitraže. Arbitraža 
naj postane torej najmanj toliko družbena 
ustanova, kot je ljudsko sodišče. Ta spre
memba samega značaja arbitraže je torej 
nunejša, saj uravnava spore v gospodarstvu, 
kjer je prišlo do veljave delavsko uprav
ljanje. Morda bi bilo prav, da bi tudi v 
arbitraži dobili besedo zbori proizvajalcev. 
Vsaj njim bi morali biti odgovorni za svoje 
delo.

Mnenja so različna, razčiščena pa bodo, 
kadar bodo o njih povedali svojo besedo 
delovni kolektivi.

Oddelek Tovarne kovinske embalaže »Saturnus« v Ljubljani je podoben zasta
relemu obrtnemu obratu. Prav tak je še, kakor pred 20 ali 20 leti

OB ROBU DELAVSKEGA UPRAVLJANJA

NAJNIVAKNIJSI POJAV
(Nadaljevanje s 1. str.)
Za en del ljudi v naši družbeni 

skupnosti je sploh značilno mišljenje, 
da so v procesu družbenega dozoreva
nja oni poklicani »samo učiti druge«, 
da pa se sami nimajo ničesar naučiti. 
To bi torej pomenilo, da so sami že 
socialistično izoblikovani, kar pa seve
da. ne drži. Pri nas gre za notranji pro- 
ces dozorevanja naše družbene skup
nosti, torej za dozorevanje vseh, ki v 
tej skupnosti živimo. To pa je mogoče 
doseči le tedaj, če se vsi skupaj obli
kujemo in krešemo, torej če vsi skupaj 
tvorno sodelujemo. Samo to lahko rodi 
socialistično zrelo oblikovane ljudi. 
Kdor koli bi si v tem družbenem pro- 
oesu pripisoval izključno pravico »moj
stra«, ki je poklican druge učiti, in ki 
bi pozabil na to, da se mora v tem 
Procesu tudi sam oblikovati, ta nujno 
Zadene ob odpor delovnih ljudi, če 
°Pravlja družbeno odgovorno delo, si- 
eer pa se znajde sredi tega živahnega 
družbenega dogajanja na lepem v slepi 
tdici.

Pri takih ljudeh potem opazimo dva 
Tojava. Ali skušajo to družbeno dozo- 
ravanje z vsemi notranjimi nesoglasji 
Vred »proglasiti« za »ribarije in raz
prtije ter osebna nasprotja«, ne pa v 
V-jih videti posledice, ki jih povzroča 

za socialistično podobo naše druž
be. Ali pa se v tem procesu občutijo 
°sebno ogrožene in prizadete, ne zaradi 
svojih družbenih napak (ki se jih ali 
ne zavedajo, ali pa nočejo zavedati), 
drnpak se zboje za svoj »položaj«, za 
»stolček« in se začno tudi pod vplivom 
takega mišljenja braniti. To je najbolj 
9wil pojav, ki ga v sedanjem procesu 
mhko občutimo. Taki ljudje potem na- 
vudno skušajo izrabiti svoje družbeno

mesto za to, da pritisnejo svoje kritike, 
da jih z raznimi ukrepi prisilijo k mol
ku, da jih na razne načine onemogo
čijo in podobno. Niso povsem osamljeni 
primeri, da nekomu zato, ker je grajal 
napake predpostavljenega, prav ta za
čne podtikati nepravilno politično legi
timacijo, ki ga vse do trenutka, dokler 
ga podrejeni ni opozoril na njegove 
napake, ni nič motila, namesto da bi 
se zamislil nad povedano grajo. V ne
katerih primerih se posamezni, z biro
kratsko rjo načeti posamezniki poslu
žujejo v obrambo svoje samovolje tudi 
kriminalnih početij, ponarejajo uradne 
listine, uničujejo dokumente, jih odna
šajo iz podjetja, včasih pa celo z de- 
magoškimi obljubami o dobičku in po
dobnih stvareh skušajo pozornost de
lovnega kolektiva odvrniti od graje. 
Tako pridejo v obrambi birokratske 
samovolje na sam rob človeškega do
stojanstva, od koder pa do moralnega 
padca ni več daleč.

Ta družbeni spopad z vsedlino biro
kratizma pa je za razvoj delavske de
mokracije nujen in kdor se mu upre, 
tega bo tok dogodkov pohodil. Zakaj? 
Nemogoče je, da bi delavci izobliko
vali nov gospodarski sistem in uvelja
vili socialistične družbene odnose in 
njim ustrezajočo družbeno zasnovo ter 
moralna pojmovanja, če skušajo neka
teri posamezniki ohraniti star birokrat
ski sistem z vsemi njegovimi pridev
niki. Ti pojavi so zlasti močni v gospo
darsko bolj kompliciranih enotah, kot 
so »Gradis«, železnica, pošta, elektro
gospodarstvo, lesno gospodarstvo, po 
svoje pa tudi v komunalnih podjetjih. 
V teh podjetjih je danes tudi še naj
bolj živa birokratska praksa z vsemi 
družbenimi posledicami, ki jih poraja.

Zato je postala zahteva po nadaljnjem 
izoblikovanju delavskega upravljanja 
v teh gospodarskih enotah kategorična 
zahteva, od katere je odvisen gospo
darski napredek teh panog in uspešen 
obračun z birokratskimi pojavi, ki ob
stajajo v njih. S tem pa ni rečeno, da 
teh pojavov ni tudi na drugih področ
jih gospodarske dejavnosti in družbe
nega delovanja. Andrej Trnovec

I ..Sloveniiešportr nič novesia
Besedo imata ljubljanski zbor proizvajalcev in sodišče

Od takrat, ko smo pisali o ljubljan
skem trgovskem podjetju »Slovenija- 
šport«, je minilo že precej časa.

Spomnimo se še, da so dali takrat 
delavskemu svetu zaupnico, ko pa so 
glasovali o tem, ali naj razrešijo tudi 
direktorja, je večina glasovalcev od
dala svoj glas za direktorja, medtem 
ko se je precej članov kolektiva gla
sovanja vzdržalo.

V podjetje so prišli revizorji držav
nega sektretariata za proračun. Ti so 
sestavili obširno poročilo. Na osnovi 
tega poročila so odpustili knjigovodjo 
Zajca, ki je bil suspendiran že 6. 
januarja t. 1. Kolektiv se je pred krat
kim še enkrat sestal in poslušal poro
čilo revizijske komisije. Večina članov 
kolektiva je odšla s sestanka še preden 
je bil končan, češ, saj smo vse to že 
slišali, uredite stvari, samo, da bo en
krat mir pri hiši. Ob koncu sestanka 
so preostali še enkrat glasovali o raz
rešitvi direktorja in je tudi tokrat ve
čina glasovala zanj.

Delavski svet je dobil nezaupnico, 
res, toda novega takrat niso izvolili. 
Starega pa niso mogli razrešiti, ker ni 
predal poslov in tako se je delavski

I svet setajal še kar naprej.
Kdo naj urejuje razmere pri »Slo- 

venijašportu«? V kolektivu je prevla
dovalo mnenje, da so že vsega siti in 
naj rešijo vse zadeve, kakor hočejo. 
Hočemo v miru delati in dobro gospo
dariti, pravijo. Ne najdejo pa moči, da 
bi sami uredili svoje zadeve. Nekateri 
trdijo, da je njihov nadrejeni organ 
Zveza »Partizan«. Ta pa se brani ure
jevati razmere v »Slovenijašportu«. 
Drugi pa pravijo, da je »Slovenijašport« 
samostojno podjetje in da naj o njem 
odloča ljubljanski zbor proizvajalcev. 
Vse kaže, da bo o tem ljubljanski zbor 
proizvajalcev res razpravljal na svojem 
naslednjem zasedanju. Morda bo ta iz
rekel končno besedo? Istočasno pa vso 
zadevo preiskuje 'ljubljansko okrožno 
sodišče, ki bo tudi s svoje strani pri
spevalo k razčiščen ju. Tudi rajonski 
komite Zveze komunistov je sestavil o 
razmerah v »Slovenijašportu« obširnej
še poročilo in ga s predlogom, naj se 
osnovna organizacija Zveze komuni
stov v podjetju »Slovenijašport« raz
pusti, poslal Centralnemu komiteju.

V »Slovenijašportu« torej ni nič no
vega.

NEKAJ MISLI O GOSPODARJENJU V KOMUNALNIH USTANOVAH

Za gospodarske ustanove enaka zakonska finančna določila, 
kakor za vsa gospodarska podjetja

Komunalne gospodarske ustanove v 
mestu, občini, naselju, kjer koli pač 
so, vzdržujejo komunalne naprave, to 
je ceste, mostove, vodovode, črpalne 
naprave skrbijo za kanalizacijo, čisto
čo mesta ali naselja, za ureditev jav
nih nasadov itd. Gospodarske ustanove 
večinoma delajo v režiji. V proračunu 
ljudskih odborov je predviden znesek 
za vzdrževanje komunalnih naprav, 
torej znesek za vzdrževanje delovanja 
komunalne gospodarske ustanove. Dej
stvo je, da se vzdržujejo komunalne 
gospodarske ustanove iz proračuna in 
se na administrativen način ohranja v 
poslovanju teh ustanov star način go
spodarskega poslovanja. To pa se pozna 
v rentabilnosti ustanove in v tarifni 
politiki.

Gospodarske ustanove, recimo, gra
dijo nove komunalne naprave z inve
sticijskimi krediti. Organizacijsko po
slujejo tako, kakor vsa ostala gradbe
na podjetja. V gospodarskem položaju 
pa se občutno razlikujejo komunalne 
ustanove podjetij. One se vzdržujejo 
neposredno iz proračuna ljudskega od
bora in administrativno opravičujejo 
svoje zahteve.

Menim, da bi bilo treba doseči to, 
da bi bile gospodarske ustanove v po
godbenem razmerju z investitorjem, to

je ljudskimi odbori. Tako je mogoče 
ugotoviti, kako kolektiv gospodari.

V pravilih gospodarskih ustanov je 
treba predvideti tudi, kolikšen odsto
tek prihranjenih sredstev sme obdr
žati ustanova. Sele v tem primeru bodo 
gospodarske ustanove izenačene z dru
gimi podjetji. Vsaka ustanova naj bi 
sestavila svoj redni letni predračun in 
predračune za svoja dela. Na osnovi 
tega pa bi sklepale pogodbe za vsa na
ročila ljudskega odbora.

Pri investicijskih delih ne bi smeli 
iskati dobičkov. Ljudski odbori bi mo
rali sklepati pogodbe za dela po po
nudbi in povpraševanju. Zato ni zaže- 
Ijeno, da bi investicijska dela oprav
ljala izključno le gospodarske usta
nove. Taka dela lahko prevzame tudi 
katero koli drugo gradbeno podjetje, 
zlasti če ima cenejše ponudbe in obeta 
solidnejšo izdelavo. Drugo pa je se
veda realni prihranek, ki bi ga dosegla 
ustanova. Ta je po vsej pravici njen.

Mislim, da se upravljanje komu
nalnih gospodarskih ustanov ne sme 
razlikovati od upravljanja v drugih 
podjetjih. O kakšnih sosvetih kot or
ganih upravljanja v ustanovah, ne mo
remo govoriti, po moji sodbi. Taki so
sveti bi bili polovičarska rešitev. To 
pa bi škodovalo ustanovi in skup
nosti. Franc Bertoncelj, Maribor

TRGOVSKO PODJETJE Z ŽELEZNINO

ŽELEZNINA
LJUBLJANA
Parmova ulica 33

skladiSCe. titova ulica 33

obvešča vsa trgovska podjetja in druge interesente da ima 
vedno na zalogi veliko izbiro vseh vrst predmetov železni- 
narske stroke. Razen tega izvršuje podjetje vsa vagonska 
naročila nekovinskega gradbenega materiala.
Telefoni: direktor 20-008, komerciala in knjigovodstvo 20-821, 
prodajni oddelek in skladišče 21-741.
Naš delovni kolektiv čestita k prazniku 1. maja vsem delov
nim ljudem Jugoslavije. — S Titom v socializem!

NA KAJ NAS OPOZARJAJO DELAVCI »SATURNUSA«

Ne pozajimo na stare tovarne
p ^0sP°darska zaostalost nam dela še velike 
tem i ice.‘ ^na *zine^ teb preglavic je tudi v 
iu r mnoS0 strojev pri nas že zastarelih
nn j^čno izrabljenih. Seveda je zato storilnost 
oh? • str°i,h manjša, kot bi bila sicer. To zlasti 
Drn‘ lmo. takrat, ko trgujemo s tujino. Naši 

1.2v°di so predragi. In zato, da si lahko 
i Puno potrebne proizvode, ki jih pri nas manj- 
DrA; V °ri,gih državah, moramo prodati svoje 
ker1Zvo^e ceneje, kot so nas stali. Zakaj? Zato, 
zave t e Pro*zv°de prodajajo tudi druge dr- 
sVQi pa imajo sodobnejše stroje in ponujajo 
tein? Pro^zv°de ceneje. Kako se je izogniti 
dern1 Strmo na ta način, da si oskrbimo mo- 

,pe stroje in povišamo storilnost dela. 
st .° Pa seveda ni kar tako lahko. Za nabavo 
st lev ie treba imeti denar tiste države, ki 
pa *e . Prodaja, to je devize. Seveda, teh nam 
a^Pnmanjkuje Do deviz pridemo samo na ta 
'"•ni?* ,da tisti državi prodamo n<

___  , anie sr
0.*Jnovo 'stiojev, kot pravimo, sklad 

in , 2acijo Vsak stroj se namreč obrablja 
kov as*Ofi- Zato je treba sproti en del dohod- 
lota P0d.ietja spravljati na stran, da lahko čez 
reg- kupimo nov stroj, oziroma popravimo sta- 

*.ek sredstev ne spravljamo, se nam 
rpajr, zS°di, da se stroj obrabi in potem ni- 

sredstev, da bi si kupili novega, 
vila V?ina Je*a »mo vsa sredstva, ki so jih spra- 
treb« SkuPaj podjetja porabili za tekoče po- 
Drup.„Pre“ivalstva in /a gradnjo novih tovarn.

uism- mogli. Kdo bi nam sicer dal 
smo »•k Ma srcds<va za take gradnje, kot 
že n IVmeli v teku. Toda. sedaj je pa treba 
nCvai-rfU «r^ V starih tovarnah so stroji že 
k°mo ° ,°.?"tno izrabljeni in zastareli Če ne 
h°Vjn SedaJ skrbno zbirali sredstev, da jih ob- 
bteviin-L se naiu lahko zgodi, da bomo pri vseh 
^uizvodn j*°Varnak ‘me^ ze^° borno in pičlo
to hiranja sredstev za obnovo strojev,
tninistra amo^i/«Hjski sklad, je še precej ad- 
*U seda ,^en’ J” s*ar’ Predvsem je značilno, 

uuu način zbiranja amortizacije ne upo

števa dosti, ali je neko podejtje staro ali novo, 
ali ima ohranjene ali izrabljene stroje. Od tega 
sklada ostane podjetjem razmeroma majhen del 
za obnovo strojev in za popravila. Ta 
sredstva so tako majhna, da kolektiv, ki uprav
lja tovarno z zastarelimi in obrabljenimi stroji 

i in napravami sploh ne more misliti na obnovo, 
j Posledica tega je, da mnoga podjetja strojev 

ne popravljajo. To se pozna seveda na njihovi 
proizvodnosti, ki upada S tem pa se zmanj
šuje tudi naš narodni dohodek. Kako je mogoče 
to urediti? Treba je spremeniti način zbiranja 

j amortizacijskih sredstev. Začeti je treba upo- 
j števati dejanske potrebe po obnavljanju stroj- 
I nega parka v posamenzih podjetjih. To pa je 
j mogoče le, če čim več sredstev prepustimo pod- 
i jetjem samim. Korak k temu je ocenitev osnov

nih sredstev Na ta način bomo dobili podobo 
, o dejanskem stanju strojnih naprav. To je 

ukrep, ki bo omogočil stvarnejše zbiranje amor-Proi,'’ ,Wtt 11811 arzavi prodamo nekaj svojih . . . - v
stevZV°^0V- Druga težava pa j? zbiranje sred- f tizacije. Korak naprej od tega pa je, o čemertizacije. Korak naprej od tega pa je, o cen 

sedaj živahno razpravljamo, kakšna naj bo 
bodoče amortizacija in kolikšen del naj bi os 

podjetju za obnovo lastnih strojev in naprav. 
Sedaj pa si oglejmo, kakšne posledice pušča 
gospodarstvu sedanji način gospodarjenja z 

primeru Tova
v gospodarstvu sedanji
amortizacijskimi sredstvi, na primeru Tovarne 
kovinske embalaže »Saturnus« v Ljubljani.

*

Delavci »Saturnusa« so resno zaskrbljeni. Ne
kateri tovarniški oddelki so bolj podobni več
jim obrtnim delavnicam, kakor pa tovarniškemu 
obratu. Zakaj? Od «trojev pa do strojev se 

med seboj na desetine jermenov.

se stroji tako pogosto pokvarijo, podjetje ne 
sme delati v dveh izmenah. Povpraševanje po 
proizvodih pa je tako, da bi lahko delali v 
treh izmenah. Naročila za kovinsko embalažo 
kar dežujejo.

Neprestana popravila pa seveda precej sta- , 
nejo. V »Saturnusu« izdajo za popravilo strojev 
okrog 17 milijonov dinarjev. Od akumulacije, 
ki jo letno odvede podjetje v znesku nad »50 
milijonov dinarjev, ostane podjetju le okrog 1 
15 milijonov dinarjev. To pa je celo premalo 
samo za tekoča popravila strojev. Podjetje si 
pomaga tako, da čeprav »protizakonito« včasih 
del izdatkov za jjopravilo strojev vpiše med 
režijske stroške. Za obnovo strojev — pa ni I 
sredstev. Zaradi skupnega pogona strojev pa . 
so še druge težave. Dogodi se, da morajo po- I 

j poldan delati na dveh ali treh strojih. Zaradi 
skupnega jermenskega pogona tečejo jermenice ( 
tudi pri drugih desetin ali dvajsetih strojih • 

1 in režijski stroški seveda naraščajo.
, *

' Včasih smo malo enostranski, kadar raz- 
1 glabljamo o tovarnah. Vse preveč so naši po

gledi uprti le v nove tovarne. Obetamo si, da 
si bomo hitro opomogli, ko bodo stekle. To je 

i seveda prav, če ne bi radi pozabljali pri tem 
na obstoječe tovarne. One že proizvajajo, to 

| je, v teku so. Ce nam tu kai popusti, bomo z I 
1 novimi tovarnami komaj zakrpali luknje, ki 
| so nastale in nič več. Kadar koli mislimo ' 

na povečanje proizvodnje, moramo torej misliti 
• tudi na razširitev in modernizacijo že obsto- | 
j ječih podjetij. Ta podjetja so namreč že orga

nizirana, imajo strokovno usposobljene delovue

škatlic za ribje konzerve. Lepi izgledi, za go
spodarski napredek podjetjal Toda, podjetje za
radi zastarelosti in premajhne proizvodne 
zmogljivosti litografske tiskarne ne more ustreči 
vsem naročnikom. V eni izmeni lahko izdela le 
milijon plošč. Ce bi nepretrgoma obratovali v 
dveh izmenah bi lahko izdelali največ dva 
milijona plošč. To se pravi, da zmore »Satur
nus« zadovoljiti le del domačih potreb. Ce bodo 
hotela naša ribiška podjetja izvoziti predvidene 
količine rib v tujino, bodo morala tam kupiti 
nad 800 tisoč litografiranih plošč in plačati 
zanje nad 26 milijonov dinarjev. Ni pa misliti 
na to, da bi mogel »Saturnus« ob sedanji 
proizvodni zmogljivosti ustreči inzomeskim na
ročnikom. Zaradi tega bo naše gospodarstvo 
samo pri nezpoljenem izvozu v Turčijo izgubilo 
nad 19 milijonov deviznih dinarjev. Škoda to
rej teh dragocenih milijonov.

V »Saturnusu« so začeli razmišljati o ure
ditvi modeme litografske tiskarne. Toda, za to 
bi podjetje potrebovalo investicijska sredstva. 
V tujini bi morali kupiti tiskarski stroj za več
barvni tisk, stroj za lakiranje in verižno peč. 
Stroji in montaža bi stali okoli 200 milijonov 
deviznih dinarjev. V pol leta bi te naprave 
lahko stekle. Podjetje bi potem lahko, če bi 
delali v eni izmeni, letno napravilo 2,500.000 
»lošč. To bi zadostovalo za sedanje potrebe 
omačih in tujih naročnikov. Poleg tega pa bi 

pri delovni sili in gorivu prihranili letno okrog 
5 milijonov dinarjev.

Lep in koristen načrt, toda z njim so naleteli 
na gluha ušesa. Pred nedavnim so se na Reki 
in Zadru .sestali zastopniki industrije predelo-

n___ ___ i-i: _ ____ x__

51

prepleta
Stroji so stari in star je tudi pogon 
strojev. Bivši lastnik »Saturnusa« je prea tri
desetimi leti za majhen denar kupil v tujini ob
rabljene stare stroje. Ob njih si je gotovo ena 
generacija delavcev, če ne več, že zaslužila 
potreben počitek. Stroji pa še vedno obratujejo 
Toda muhasti so Sedaj se zlomi vijak, tam 
ročica itd. Okrog dvajset delavcev je v pod
jetju samo zato, da popravljajo stroje, pa svo 
jemu delu niso kos v dopoldanskem času. Še 
popoldne jih popravljajo. Prav zaradi tega, ker

delovue
moči in lahko z novimi stroji v razmeroma 
kratkem času dosežejo dosti večje uspehe, kot
podjetja, ki jih šele ustanavljamo. Teh gospo- Čanju proizvodnje za to potrebnih litografiranih
darsko koristnih načel pa nekateri gospodarski pi0§g_ Zastopnika »Saturnusa« - proizvajalca
strokovnjaki prj določanju in izvajanju investi '-•*----- *•- — -•*- - * -——'-1- --: -

vanja rib. Razpravljali so o povečanju in iz 
boljšanju proizvodnje ribjih konzerv in pove-

cijskih načrtov, ne upoštevajo dovolj. Poglejmo 
si to zopet na primeru »Saturnusa«.

»Saturnus« ima litografsko tiskarno s še
stimi zastarelimi stroji. Za dalmatinska ribiška | 
podjetja in podjetje »Delamaris« iz STO-ja bi 
morali letos izdelati 3,240.000 litografiranih 
plošč za ribje konzerve. 600 tisoč plošč bi lahko 
izvozili v Turčijo Za njihove izdelke se zanima | 
tudi Holandija. Gospodarstveniki iz Egipta, Li
banona in Sirije pa so kupci »Saturnusovih« . 
proizvodov. Venezuela želi naročiti 2 milijona

itografiranih plošč na ta sestanek sploh niso 
povabili. Kasneje so se še enkrat sestali. Tega 
sestanka se je zastopnik »Saturnusa«, kljub 
temu, da so mu iz podjetja »Mirne« na R*ki 
udeležbo odsvetovali, udeležil. In kaj so končno 
ugotovili v »Saturnusu«? Tovarna »Mirna« na 
Reki je začela graditi moderno tovarno emba
laže in litografijo. Gradili bodo verjetno letos 
iu morda še naslednje leto. Nato bodo monti
rali stroje.

Sedaj pa gospodarsko raČunico v roke. Nova 
tovarna bo stala nekaj deset milijonov. S pro-

i iz vod njo bodo lahko začeli šele čez dve leti.
Piav gotovo pa bo trajal*, precej časa, preden 

' si bodo delavci nove tovarne pridobili strokov
nega znanja, da bo kakovost litografiranih plošč 

j vsaj enakovredna kokovosti sedanjih plošč, ki 
jih izdeluje »Saturnus«. Med tem časom bomo 

j vsako leto uvažali najmanj za 26 milijonov de- 
' vi/nih dinarjev litografiranih plošč. Naročilom 
I iz tujine ne bomo mogli ustreči in tuji odje- 
■ mulci si bodo poiskali proizvajalce drugje.

In kako bi bilo, če bi »Saturnus« dobil ti
stih borih 20 milijonov deviznih dinarjev za 
novo tiskarno? Razen izdatkov za nabavo in 
montažo strojev, bi odpadli vsi izdatki za grad
njo nove tovarne, stranskih obratov, strojne 
opreme itd Takoj po montaži lahko v »Sa- 

j turnusu« začnejo v polnem obsegu izkoriščati 
stroje. Razen večjih količin pomožnega mate- 

I riala, ki ga je danes zelo težko dobiti, imajo v 
I »Saturnusu« tudi dobro usposobljen strokovni 
I kader. Delavci z 20 in 50 letno prakso so uspo- 
. sobljeni za vsa specialna dela, od izdelave 
' osnutkov do končnih izdelkov »Saturnus« je 
j podjetje, ki uživa ugled zaradi kakovosti svojih 
! izdelkov. Devizni stroški za nakup novih stro

jev bi bili torej v pol leta izravnani s stroški,
• ki jih bodo imela ribarska podjetja, če bodo 

uvozila 800.000 plošč iz tujine.
Primer »Saturnusa«, oziroma gospodarska 

računica, nas opozarja na dvojno škodo. V 
nekaj letih bomo izdali težke milijone za uvoz 
litografske pločevine. Ob tem pa bomo izgubili 
odjemalce, ki jim ne bomo mogli ustreči. In vse 
to zaradi gospodarske ozkosrčnosti, zaradi ne
smotrne porabe sredstev, zaradi tega, ker ho 
čemo imeti še novo tovarno za embalažo in li
tografsko pločevino čep*av bi že stara tovarna 
zmogla vsa naročila, če bi jo seveda sarno ne 
koliko obnovili. Ce bodo potrebe po litograf
ski pločevini in drugi embalaži naraščale, bo 
seveda čez leta kazalo zgraditi na Reki novo 
tovarno. Ta primer nas torej opozarja, da ne 
gre zapostavljati »ovarne, sicer c zaostalo teh
niko, vendar s strokovno izvežbanimi delavci, ki 
izdelujejo kvalitetne proizvode. Prav zaradi stro
kovne sposobnosti delavcev kaže strojni park v 
takšnih tovarnah še hitreje obnavljati, kar jja 
mora omogočiti drntračna amortizacijska in in
vesticijska politika, skratka večja gosjiodarska 
premišljenost. Dor«
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KULTURNI ZAPISKI

IZ DELA »SVOBODE-CENTER« V MARIBORU

Svojo revijo izdajamo
Nekaj mesecev je že od tega, ko 

smo povedali, kako je zastavila delo 
mariborska »Svoboda — center«. Do 
danes je društvo že precej naraslo, pa 
tudi delo je živahnejše.

V društvu imamo sedaj literarno, 
baletno, dramsko in foto-amtersko sek
cijo ter pevski zbor. V literarni sekciji 
je 17 članov, ki kar vzpodbudno delu
jejo. Sestavili in izdali so že prvo Šte

rn Kreflji«, pionirska dramska sekcija 
pa bo nastopila z igrico »Pionirji iz 
Tihega dola«. Pred kratkim smo usta
novili foto-sekcijo, ki namerava pri
rediti razstavo svojih del. Pri našem 
društvu deluje tudi glasbena šola.

Ob koncu moram izreči prizananje j 
delovnemu kolektivu Industrije papir- j 
natih izdelkov v Mariboru, ki naše j

Zagorje se pripravlja na velik 
kulturni festival društev 

»Svoboda«
Festival bo od 15. do 17. maja

Pred dnevi so se v Zagorju zbrali 
kulturni delavci in se dogovorili, da 
bodo letos pripravili za zaključek šest
mesečnega tekmovanja Ljudske pro
svete velik kulturni festival.

Ta festival, ki bo od 15. do 17. maja 
t. I. bo ena najpomembnejših kultur
nih prireditev v Zagorju. Prireditelji 
mislijo, da bodo najmanj dosegli lan
ski festival v Trbovljah. Kljub temu,

vilko revije »Svit«, v katero pišejo | tudi drugače kaže polno razumevanje
društvo močno gmotno podpira, pa i da bodo na festivalu nastopila le dru-
tlirTi rl mi nn O o Irn&o nnlnrt ravnmoiinnoo ' i fvT-irmoT a oTs n nn r^tc m n n m na i n nr\

predvsem študentje. K. delu sekcije pa 
bomo pritegnili odslej predvsem delav
sko mladino, ki naj bi pisala o svojem 
življenju. Člani sekcije so predlog od
bora sprejeli ter razpisali nagradni 
natečaj za najboljša dela mladih de
lavcev pisateljev-samoukov.

V baletni sekciji imamo največ pio
nirk, ki so ob Dnevu žena že prvič jav
no nastopile. Dramska sekcija bo v 
kratkem doštudirala trodejanko »Lacko

JESENIŠKI DELAVCI SKRBIJO

za čim večjo 
strokovno izobrazbo
Strokovne tečaje in debatne večere 

pripravljajo
Metalurgija se nenehno razvija. Zato se mo

rajo tudi strokovnjaki nenehno vzgajati. V jese
niški železarni se tega zavedajo in skrbe za 
vzgojo strokovnih kadrov s posebno pozornostjo. 
Bodoče metalurške strokovnjake vzgaja metalur- 
ško-industrijska šola. V šoli je sedaj 269 učen
cev. Razen metalurško-industrijske šole pa imajo 
Jesenčani še metalurški delavski tehnikum. Ta 
je enakovreden tehnični srednji šoli.

Metalurške industrijske šole pa ne obiskujejo 
samo jeseniški mladinci, ampak tudi mladinci 
iz drugih krajev naše domovine. Tu so učenci, 
ki bodo odšli v metalurška podjetja, kot so že
lezarna v Sisku, Zenici, NikŠiču, Kičevu itd. 
Pravkar je opravilo strokovni izpit za kvali
ficirane delavce 51 tovarišev iz Črne gore. Na 
zaključnih izpitih so se kar dobro odrezali.

Jeseniški železarji pa skrbijo tudi za stro
kovni razvoj starejših delavcev. Tako sta uprav
ni odbor in delavski svet sklenila, da je treba 
pripraviti še strokovne tečaje in debatne večere 
za čim širši krog delavcev. Delavci bodo o teča
jih, ki jih vodijo domači strokovnjaki, dopol
njevali svoje strokovno znanje. Z rednimi stro
kovnimi predavanji s področja domače in sve
tovne tehnike pa skrbijo za strokovni razvoj 
delavcev tudi člani Društva inženirjev in teh
nikov. Marsikaj vedo povedati, kar so videli 
Jani na študijskih potovanjih v tujini.

Splošno izobrazbo posredujeta prebivalstvu 
Jesenic dve ljudski univerzi: ljudska univerza 
metalurško-industrijske šole in ljudska univerza 
delavskega prosvetnega društva >Svobode<.

za naše delo. Za člane, ki delujejo v
našem društvu, so določili izmene tako, | ljudi

štva iz trboveljskega okraja, računajo, 
da bo na festivalu sodelovalo čez tisoč

da lahko hodijo na vaje in na naše 
prireditve. To je zares hvalevredno, če 
bi le drugi kolektivi kazali toliko razu
mevanja. Edi Pratnemer

Najboljše društvo »Svobode« bodo 
na festivalu nagradili s pokalom, ki so 
ga podarili francoski izseljenci svojemu 
okraju. M. V.

Razpis delavskega šahovskega tekmovanja
v proslavo rojstnega dne maršala Tita

Šahovska zveza Slovenije razpisuje v soglasju 
z Republiškim svetom Zveze sindikatov za Slo
venijo odprto delavsko moštveno tekmovanje za 
prvenstvo Slovenije v letu 1955.

Udeleži se ga lahko vsaka sindikalna po
družnica, oziroma delovni kolektiv, na področju 
LRS in Koprskega okrožja z enim moštvom. 
Vsako moštvo šteje 5 tekmovalcev in eno re
zervo.

Tekmovanje naj bi bilo po sindikalnih or
ganizacijskih enotah, najprej v območju krajev
nega sindikalnega sveta. Srečanja naj pripravijo 
šahovska društva ob podpori sindikalnih orga
nizacij.

Zmagovalci z območja krajevnih sindikalnih 
svetov se pomerijo med seboj na tekmovanju 
okrajnega sindikalnega sveta.

Prvaki okrajnih sindikalnih svetov pridejo 
o finale, ki bo v Portorožu v dneh od 15. do t?. 
maja po predhodnem izbirnem tekmovanju.

Zaradi enakomerne porazdelitve in da bi 
prišla do izraza aktivnost delavskih Šahovskih 
moštev, smatramo, da v finalno tekmovanje 
pridejo zmagovalci iz naslednjih krajev:

1. Gorenjska: Kranj, Jesenice in Tržič —
vsak po eno zmagovalno moštvo;

2. Primorska: 2 moštvi;
3. Ljubijana-okolica: 1 moštvo;
4. Ljubljana-mesto: 4 moštva;
5. Zasavje: (Trbovlje, Hrastnik, Zagorje, Ra

deče) — 1 moštvo;
6. Celje-mesto: 1 moštvo;
?. Dolenjska (s Krškim): 1 moštvo;
8. Celje (šahovsko okrožje) brez Celja-mesta 

in Zasavja: 1 moštvo;
9. Maribor-mesto: 3 moštva;

10. Mariborsko šahovsko okrožje: 2 moštvi;
11. Prekmurje: 1 moštvo.
Predtekmovanja naj bodo končana do 10.

maja. V finale ne more priti nobeno moštvo, ne 
da bi prej tekmovalo.

V Portorožu bomo tekmovali tako, da bodo 
šla zmagovalna moštva v nadaljnjo skupino, 
poražena pa bodo še naprej tekmovala v svoji 
skupini. Vse stroške votovanj in tudi bivanja 
v Portorožu nosijo kolektivi oziroma sindikalne

podružnice, izkoriščujoč pri tem vse možne 
olajšave.

Poročila o poteku tekmovanj naj pošiljajo 
šahovska društva Šahovski zvezi Slovenije.

Šahovska zveza Slovenije

Republiški svet ZSJ za Slovenijo toplo po
zdravlja pobudo Šahovske zveze in priporoča 
vsem svojim organizacijam, posebno krajevnim 
in okrajnim sindikalnim svetom, da pomagajo 
pri tekmovanjih o počastitev rojstnega dne to
variša Tita.

Republiški svet ZSJ za Slovenijo

Gledališče Slovenskega Pri
morja gostovalo v »Litostroju«

Te dni je gledališče Slovenskega Primorja iz 
Litostroju. Delavcem Lito-

O ČLANKU »SINDIKALNI SVETI NISO KIOSKI«

DA SE BOMO RAZUMELI

Postojne gostovalo 
stroja so se člani gledališča predstavili s kitajsko 
igro *Krog s kredo< Igro je režiral Hinko Ko
šak, dirigent godbe pa je bil H. Balotka. Želeti 
bi bilo, da bi bil obisk predstave številnejši.

Prejšnji teden je gostovala v ljubljanskem opernem gledališču gostja 
Michiko Sunahara, članica pariške opere. Pela je naslovno vlogo 
Co čo san v Puccinijevi operi »Madame Butterfly«. S čistim, izredno 
kultiviranim glasom je osvojila srca vseh poslušalcev. Med poslušalci 
je bil tudi predsednik Izvršnega sveta Ljudske republike Slovenije 
tovariš Miha Marinko in japonski odpravnik poslov v Jugoslaviji 

pooblaščeni minister Seichu Nahamura

Ob tretji številki „B e s e d e“

Svet med izpovedjo in dejanji
Izšla je tretja številka »Besede<. Z njo je 

krog mlajših literatov, ki se zbira okrog te 
revije spet zakoličil ob poti svojih literarnih 
prizadevanj majhno znamenje. Verjetno bodo 
prav po teh znamenjih jutri in pojutrišnjem 
vrednotili ljudje pot »Besedarjev« in vrednost 
njihovih literarnih prizadevanj. Nedvomno bodo 
prav ta znamenja najzgovorneje govorila, kje je 
pot »Besedarjev« v primeri s potjo celotne slo
venske literature našega časa in v primeri s 
človeško podobo dogajanja v tem času.

Na osnovi tega bo mogoče povedati tudi 
določnejšo sodbo o rodu »Besedarjev«, njego
vem umetniškem človeškem dozorevanju in kul
turni vrednosti teh prizadevanj. Toda, kakor

koli bi bilo danes težko oceniti vrednost lite
rarnih prizadevanj, ker tudi niso izoblikovana, 
kot sami priznajo in kot se iz njihovih del čuti, 
tako pa bi bilo nesmiselno meniti, da se ne da 
ničesar zapisati ob robu vsake posamezne šte
vilke »Besede«.

»Besedarji« so zasnovali svoj umetniški svet 
med dvema pomembnima mejnikoma: med svoj 
»čredo« in med njihove današnje literarne po
izkuse, s katerimi se skušajo čim bolj pribli
ževati oblikovanju, izpovedanem v »credu«. Ce 
s tega stališča vrednotimo zadnjo številko »Be
sede« in v njej priobčene literarne prispevke, 
potem lahko ugotovimo, da se »Besedarji« v 
svojem lastnem svetu počutijo »bolj ko kmečka

nevesta«, ko pride k hiši, kot pa gospodarji na 
svojem. Samo nekaj odlomkov iz njihove poezije 
v podkrepitev omenjene trditve.

. . . vsak dan mimo istih hiš, 
vsak dan po istih poteh 
ko shiran fijakarski konj 
s plašnicami na očeh?

(Ivan Minatti: Vsak dan)

... V noč vztrepetaoam plah in Čudno vdan, 
ko da se mrzel prst dotaknil je srca.

(Ivan Minatti: To noč)
nikdar

Za eno izmed zadnjih številk *Delavske enot- 
nostU, ki je izšla 13. marca je napisal tovariš 
»Jč< članefc >Sindikalni sveti niso kiosku. V 
tem članku je pisec hotel pograjati ostanek 
nekdanje administrativne prakse razširjanja ti
ska in publikacij, ki se je ponekje ohranila 
iz prvih povojnih let.

V čem se izraža ta

za to, da posegajo po tisku in da! IICI™ revije teoeaa naroc 
o n,ih to kulturno1 potrebo. Vendar pa n PtnZ
teri to poslanstvo sindikatoj, predstav I lTn dopisoZn^ ni L

Važno je

praksa? Nihče od nas ne 
pomembnem poslanstvu delavnih sin

dikatov pri razširjanju tiska. Verjetno smo si 
večinoma enotni glede tega, da marsikje sin
dikalni odborniki premalo goreče pridobivajo 
delavce za to, da posegajo po tisku in 
vzbude 
si nekateri
Ijajo preoeč trgovsko neposredno. To se pravi, 
poslanstvo zreducirajo na prodajanje raznih 
listov in publikacij. So primeri, da posamezna 
podjetja in založbe ob različnih priložnostih 
kar zatrpajo sindikalne organizacije s svojimi 
edicijami. Tega je seveda vse manj, toda do 
gaja pa se še vedno. Tako se o pisarnah sindi 
kalnih svetov navadno nagrmadijo ogromne 
skladovnice tiska. Navadno pa se primeri še 
to, da posamezne založbe istočasno založe vse 
večje sindikalne podružnice, redne prodajalne, 
trafike itd. Na koncu se potem človek vpraša, 
komu naj potem odborniki sindikalnega sveta 
prodajajo te edicije.

Seveda pa je tako prodajanje vedno zvezano 
z obračunavanji, poslovnim delom in tako dalje, 
ki povsem zatrpa odbornike, da pozabijo na 
svoja opravila in tudi na pridobivanje članstva 

čitanje listov Posledica takega >trgovanja< 
navadno, da odborniki slabo prodajajo tisk 
da o tem času slabo izvršujejo svoje družbene 

naloge.
Seveda to ne pomeni, da posamezne orga

nizacije ne bodo svojega tiska razširjale v sami

organizaciji. To bi bilo seveda napak. Toda, 
misliti, da je samo sindikalna organizacija po
klicana to opravljati, je napačno.

Kot primer slabih posledic takega trgova
nja je tovariš >jč< v svojem članku navedel 
posledice pri okrajnem sindikalnem svetu v Ptu
ju, kjer je videl v pisarni velike zavoje ene 
izmed slavnostnih izdaj revije >Tovariš*.

Tovariš >jč* se je za stvar zanimal in 
zvedel, da je uslužbenka sindikalnega sveta 
naročila od zastopnika >Tovariša< tolikšno ko

da ličin0 revije. Seveda naročenih izvodov niso
----- ■ i----------‘~‘J -- -- je dopisovanje med

in upravo »Tova
riša*. To dopisovanje ni za obravnavani pred
met važno. Važno je, da je uslužbenka sveta 
naročila pretirano število izvodov revije, ne da 
bi premislila, kako jo bodo razpečali. Ko pa 
je večina naročenih izvodov ostala — niso vedeli 
ne kod ne kam, imeli pa so tudi drugega dela 
čez glavo, da so na »Tovariša spozabili. Tako je 
uprava »Tovariša* utrpela določeno gospodarsko 
škodo.

Kakšen pouk nam daje ta primer? Sindikalni 
odborniki naj prevzamejo o prodajo samo toliko 
izvodov in takih revij ali časopisov, ki jih zmo
rejo sami razpečati. Posebne založbe in časo
pisna podjetja pa morajo vedeti, da sindikalne 
organizacije nimajo več poklicnih odbornikov, 
ki so se s podobnimi rečmi nekdaj ukvarjali, saj 
sedaj še svoje izdaje s težavo razpečujejo potom

i.e

organizacije, in naj si zato najdejo redne pro- 
! dajalce, ki jim bodo osebno za stvar odgovorni. 
I Končno pa je treba prodajo časopisnih edicij 
j in revij ponuditi vsem organizacijam. Slovesno 
| številko »Tovariša* bi recimo lahko razpečavali 

tudi odborniki organizacij Zveze borcev, ker je 
bila posvečena obletnici brigad. ra

Lojze Perko: »Pomlad«

... A sivo morji ne požene 
valov do neba visokega,' 
in svetlo nebo ne skloni se, 
ne sklčni do morja širokega.

(Itan Minatti: Naivna romanca)
. . . No, to je vse. Sicer lahkč 
bi pesem lirično zaključil, 
češ, da kar srečen sem tako, 
a kaj bi z rimanjem se mučil, 
saj osi podatki zaželeni 
so zbrani kje za vsak slučaj; 
tam vejo najbrž vse o meni, 
vse, kar jaz sam vem in še kaj.

(Janez Menart: Pesnik se predstavi)

. . . Prijatelj, kje sil Kje ste svetli vzoril —
osipajo se kakor rožni grm.
Saj kaj bi z njimi! Malokdo jih ceni.
Komolci, krinka — to je ideal. 

in na koncu . . .
A vendar moram . . . moram hladno mimo .. • 
ker sicer vsa mi vera zvodeni.
Strmš je pot ... in skušam se smehljati, 
čeprav mi solze vrejo na oči.

(Peter Levec: Prijatelju)
Od teh pesniških doživetij in v njih iz

povedanih misli in čustvovanj pa do umetnin, 
ki bi, ne deklarativno, ampak z močjo umet
nika, dostojnega »čreda«, kakršnega so izpove
dali »Besedarji«, ponazorile naš čas in njega 
boli in sončne strani, pa je seveda še zelo dolga 
pot. Menim, da se da te stvari ugotoviti brez 
mikroskopov in povečevalnih naprav, zato nc 
bi bilo pametno iti mimo takih ugotovitev, ne 
da bi se tudi sami ob njih zamislili.

To pa ne pomeni nič drugega, kot iskreno 
željo, da bi »Besedarji« v svojem lastnem svetu 
napredovali. Drejče

„0bzornik“ je zarezal prvo brazdo
v kulturnem delovanju Prešernove družbe

Na dan 8. februarja so zastopniki javnih in 
kulturnih ustanov osnovali Prešernovo družbo. 
Ta družba je prevzela pomembno kulturno po
slanstvo. Obnoviti in nadaljevati hoče z nekdaj 
na Slovenksem tako zakoreninjeno tradicijo iz
dajanja knjižnih kolekcij za Široke plasti bral 
cev. Po tej zasnovi naj bi Prešernova knjižnica 
okrog sebe zbrala čim širši krog članov, ki 
bi za letno članarino 240 dinarjev prejeli vsako 
leto od družbe lep knjižni dar: koledar in štiri 
knjižna dela. V programu družbe pa je bilo 
tudi, da začne izdajati svojo revijo, da prireja 
kulturno literarne večere in podobno.

Pred kratkim je izšla prva številka revije 
Prešernove družbe — »Obzornik*. S tem je 
pravzaprav Prešernova družba o našem kultur
nem življenju praktično zadihala in napravila 
prvi korak.

Težko je ob tem prvem koraku preceniti 
podobo, ki si jo skuša revija izoblikovati, zato 
pustimo to sodbo bodočnosti, želeč, da bi »Ob
zornik* izpolnil naša pričakovanja in težnjo 
Prešernove družbe Ze danes pa je treba po
hvaliti to, da je »Obzornik* res okusno oprem
ljen. Tiskan je na lepem papirju in bogat ilu
stracij. Pečina so to reprodukcije umetnin naših 
znanih slovenskih slikarjev polpretekle in se
danje dobe, nted njimi Ivana Groharja (Jez 
o Železnikih Brna), Matije Jame (Otroci pri 
južini. Belokranjsko kolo, Krave ob Kolpi), 
Ferda Vesela (Svatba). Franca Pavlovca (Zimska 
pokrajina), G. A Kosa (Korčula). Maksima Se
deja (Po južini). Toneta Kralja (Kmečka svat
ba), Božidarja Jakca (Istrske soline) in Vladi
mirja Lamuta (Težki potok pri Šmihelu). V 
literarni del revije so uredniki tokrat uvrstili 
Gabra: Iz njegove mladosti, Janeza Menarta: 
Dve pesmi in Vaške klepetulje. Matevža Haceta: 
Njegovo domotožje ter prevod B. Travnove: 
Bele rože. ki ga je priredil J. Liška in bo iz
hajal v nadaljevanjih.

V delu »Umetnost in znanost* pa se vrstijo 
Dr. Staneta Mikuža- O grafični umetnosti, O 
novi ustavni ureditvi FLRJ, Oskarja Heinrotha:

Iz življenja ptičev, ing. Karla Koblarja: Borov
niški viadukt.

V Poglavju »Doma in na tujem* pa so pri
spevki: Koliko ljudi živi na zemlji, Na polovici 
gledališke sezone, Muze stavkajo in Ustanov
ljen ja je Prešernova družba.

S tem smo izčrpali vsebino prve številke 
»Obzornika*, ki je zarezal prvo brazdo v kul
turnem delovanju Prešernove družbe. (Ob robu 
samo majhna pripomba! Morda ne bi bilo od
več v bodoče najti v reviji prostora tudi za 
objavo vsebine, oziroma majhnega kazala.)

O tej prvi številki pa naj bi še spregovorili 
tudi drugi delavci in nameščenci, ki so stopili 
o krog Prešernove družbe!

Peter Zavašnik

„G R L
Pravkar je izšla prva številka glasbene revije 

.Grlica., ki jo je začel izdajati Aktiv ljubljan
skih srednješolskih profesorjev glasbe, urejuje pa 
jo uredniški odbor, v katerem so naši znani 
mladinski skladatelji: Radovan Gobec (kot glavni 
urednik), Paole Kalan, Janez Kuhar, Slavko 
Mihelčič in Ciril Pregelj.

Revija obsega notni del, t. j. pesmi (primerne 
za vse stopnje gojencev, od najenostavnejše eno
glasne pa do mladinskih mešanih zborov) in 
knjižni del. V tem delu podaja na prvem mestu 
uredniški odbor spoj delovni načrt. V njem ugo
tavlja potrebo po tovrstni glasbeni reviji, ki na/ 
bi nudila zbirko mladinske zborovske glasbe, ki 
je dosegla posebno po vojni velik razmah. Tako 
glasbeno revijo smo na Slovenskem že imeli 
Izdajal jo je pod istim imenom pred dvajsetimi 
leti Srečko Kumar. Bila je tako plodovita, da 
je oskrbela mladinske zbore z velikim bogastvom 
Toda vojna vihra je uničila malone vse izvode 
te stare .Grlice,. Zato kaže to b.gastvo obnoviti.

Slovenski prevod Karla 
Kautskega: Agrarno vprašanje

Cankarjeva založba je izdala zanimivo delo 
Karla Kautskega: Agrarno vprašanje. To je prvo 
delo tega pisca, ki je prevedeno o slovenščino. 
Kautskega poznamo vri nas predvsem kot so
cialdemokratskega voditelja, ki se je, ob koncu 
svojega življenja obenem z Drugo internacionalo, 
razšel z revolucionarnim marksizmom, manj pa 
ga poznamo, kot pisca tehtnih marksističnih 
del.

Kautskjj je napisal »Agrarno vprašanje* le
ta 1898, to je v času. ko so socialdemokratske 
stranke začele prodirati iz mest na podeželje. 
Tedaj so te stranke doživljale huda razočaranja, 
pran zaradi nerazčiščenega agrarnega vpraša
nja. Mnogi so ceh menili, da M ar rova ekonom
ska teorija za kmetijstvo sploh ne velja. V teh 
prilikah je Kautskif napisal »Agrarno vprašanje* 
in vsestransko pokazal, kako se v kmetijstvu 
uveljavlja ekonomska teorija.

Knjigo toplo priporočamo!

I C A“
Poleg tega je dorastel mlajši rod zborovodij, ki 
stoje skoraj praznih rok pred svojimi zbori. 
Strinjam se z uredniškim odborom, ki praoi, da 
je novi čas utrdil novo miselnost. Ta terja od 
nas novih, sodobnih in naprednih proizvodov 
umetnosti F tem času je izven naših meja na 
predovala in se razvijala glasbeno teoretična in 
pedagoška znanost. Treba jo bo kritično oceniti 
tudi pri nas in dajati nooih in ponovnih na
svetov mlajšim glasbenim pedagogom ter opoziriti 
skladatelje na potrebe mladinskih aktivov. Zato 
bo obsegala »Grlica* knjižni del, ki bo obravna
vala vse sodobne mladinsko glasbene probleme, 
kot na primer glasbeno vzgojo na splošno, zgo
dovinske članke, glasbeni folklor, poročila o delu 
in načinu dela, proslave in praznike, pevske spo
rede, vrste mladinskega glasbenega udejstvova 
nja itd. Medtem ko bo notni del prinašal pesmi 
za ose šolske stopnje — vrtce, osnovne šole, 
gimnazije, glasbene Šole in učiteljišča, od eno
glasja do četoeroglasja ter množične zbore. Po

vsem razumljivo, da bo uredniški odbor zamogel 
izvršiti ta obširen in hkrati koristen program le 
ob sodelovanju oseh glasbenih pedagogov in skla 
dateljev.

Uredniški odbor se je že o prvi številki nove 
mladinske glasbene revije precej oddolžil svo
jemu programu. To je razvidno iz knjižnega in 
tudi notnega dela. Kalanov članek »O razdelitvi 
pevskih zborov* nas seznanja, kako je treba znati 
razdeliti pevske zbore o posamezne zvrsti, na 
osnovi najrazličnejših meril, kot na primer: a) po 
šolskih stopnjah; b) organizacijski pripadnosti in 
c) po fiziološkem razvoju glasu. Pisec članka 

rihaja po razglabljanju do pravilnega zaključka, 
a je treba deliti zbore v: otroške, dekliške, 

deške, mladinske, mešane, moške in ženske zbo
re. V svojem članku »Glasovni obseg in zbor 
pesmi* nam Radovan Gobec s posebno tabelo 
prikazuje glasovne zmogljivosti otroškega glasu 
od njegove najnežnejše pa tja do mutacijske 
dobe. Pri svojih trditvah se naslanja na dogna
nja priznanih nemških muzikologov Paulsena in 
Gutzmana. Skrbno nam prikazuje vrednote člo
veškega glasu, smotre in naloge petja in glas
bene ozgoje. Svoj članek pa zaključuje s po
trebnimi navodili pri sestavljanju pevskih zbo
rov glede na ugotovljena merila, to je, po gla
sovnem obsegu. Slovenskega zborovskega sklada
telja Emila Adamiča, ki je tako plodno ustvarjal 
na področju mladinske glasbe, se spominja ob 
?5-letnici njegovega rojstva o članku »Emil Ada
mič*, skladatelj in ljubitelj mladine, ki ga je 
napisal Karel Pahor. — Razlage k interpretaci
jam posameznih skladb, priobčenih v tem zvez
ku, podajata Slavko Mihelčič in Pavle Kalan. — 
Dr. Martin Briški seznanja bralce v posebnem 
članku »Pomen avtorskopravne zaščite*, o za
ščiti avtorskih del. — Pod »Razno* so poročila 
o »Glasbenem internatu* o Domu Otona Zupan 
čiča; »Glasbenem naraščaju* na ljubljanskih 
glasbenih šolah; o »Mladinskih koncertih* za di- 
jašlvo ljubljanskih srednjih šol in o oddajah, ki 
so na sporedu Radia Ljubljana pod naslovom 
»S pionirji po glasbenem svetu*.

Nad ose zanimiv je seveda tudi notni del 
o tem zvezku Ta bo docela služil praktičnemu 
smotru. Tudi v tem delu se je uredniški odbor 
držal svojega delovnega načrta. V njem je ob ja 
vil 21 skladb.

Zaenkrat se ne bi spuščal o ocenjevanje pri
občenih skladb. Omenim naj le imena skladate
ljev, ki so prispevali s svojimi skladbami, in si

cer: Janez Bitenc z enoglasno »Zajček Dolgo- 
ušček*; Karel Pahor z enoglasno »Polžek orje*; 
Breda Sček z enoglasno »Svatba o gozdu*; Peter 
Lipar z enoglasno »Dedek Samonog*; Rado Si
moniti z dvoglasno »Gosli*; Radovan Gobec 2 
dvoglasno »Da imel bi krila* in enoglasno »Lepo 
je o naši domovini biti mlad*, katerim je tudi 
sam napisal besedilo; Paole Kernjak z dvoglasno 
»Rož, Podjuna, Žila*; Milan Dougan z dvoglasno 
»Za Titom*; Danilo Švara z eno- dvo- tri- do 
štiriglasno in dokaj obširno »Materi za gode 
Anton Jobst s triglasno »Pionirsko kolo*; Stanko 
Premrl s triglasno »Ura*; Ciril Pregelj s tri 
glasno priredbo narodne »šoštar in čuk*; Vasi
lij Mirk s triglasno priredbo narodne s Krasa 
»Jaz bi rad vedel*: Paole Kalan s triglasno 
»Rajanje*; Viktor Mihelčič s štiriglasno »Kaj 
bila bi oesela*; Matija Tome s štiriglasno >Usp&' 
oanko*; Anton Lajovic s štiriglasno »Veseli ko
ledniki*; Slavko Mihelčič s pesmijo »Medo pleše* 
za mešani zbor in Emil Ulaga z enoglasno mn0' 
žično »Vstajenje Primorske*. Po novejši (Kala
novi zborovski razvrstitvi so torej 5 namenjene 
otroškemu, 13 mladinskemu, 2 dekliškemu, 1 nie- 
šanemu in 2 množičnemu zboru.

Kot je razvidno iz vsega naštetega, se Je 
uredniškemu odboru posrečilo zajeti v delokrog 
sodelavcev veliko število skladateljev, tako da 
nudi revija pestro sliko naše tovrstne glasben 
delavnosti. Prepričan sem, da bo pritegnila *e 
ostale glasbene delavce in tako se bo pesfros* 
revije še stopnjevala. Verjetno se bodo posebno 
šole s pridom naročale na revijo, ki jim že 
daj nudi toliko bogate snovi za uspešno pevsko 
vzgojo gojencev.

tudi oprema revije je izdelana zelo lično in 
sodobno, kar velja zlasti za naslovno stran. *e.' 
Um, da bi revija uspevala in vedno več Prl' 
spevala k glasbeni vzgoji naše mladine.

Karel Pahor

Izšla je »Visoška kronika«
Mladinska knjiga je obogatila slo

venski knjižni trg z razkošno in okusno 
opremljeno izdajo prvega dela Ivana 

| Tavčarja: Visoška kronika. Delo je MV' 
I striral Boris Kobe Vsekakor to delo 
I sodi v vsako slovensko knjižnico.
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V DRUŽINSKEM KROGU

Ena, dve. Beseda tri mu je zastala 
mežiku. Vrsta se je zamajala. Med 

štiri tekmovalce s skiroji, sta se vri
nila še fantiček in deklica. In zopet 
znova. Mož v površniku, ki je vodil

Ves v skrbeh je fantiček vtaknil prst 
v usta

tekmovanje, je vrinjencema pojasnil, 
da bosta prišla pozneje na vrsto. — 
»Aha! V polfinale,« sta ponovila in bila 
kar kmalu pomirjena. Mož je tekmo
valcem pomaknil skiroje nazaj na 
startno črto. Potem je izrekel težko 
Pričakovano besedo — tri. Prej ravna 
Vrsta drhtečih tekmovalcev se je raz
pršila. Pod drobnimi nožicami in ko
lesci skirojev je zahrskal pesek. Oblač
ki prahu so jih spremljali.

Tako so se v tekmovanju s skiroji 
Vrstili fantiči in dekliči, dokler niso 
Prišli vsi na vrsto. Tisti, ki niso bili 
nied najboljšimi, so žalostno gledali 
zmagovalce. Zmagovalci pa so z na
grado pod pazduho moško korakali 
Iskat novih doživetij.

Na trgu pred univerzo je bil to ne
deljsko in sončno dopoldne pravi živ
žav. Prometni znaki, avtomobilčki, šo
ferji in mali prometniki. Vse, kakor na 
Pravih cestah. Šoferji so se kosali, kdo 
bo med prvimi. Težko si je bilo pri
boriti najboljše mesto. Če je nekdo 
^Pregledal prometni znak in zavozil na 
dapačno pot, je zgubljen čas težko na
doknadil. Spretnosti vozačev so se ču
dili tudi odrasli.

Komaj je Alenčica v nedeljo zjutraj 
°dprla oči, je že vprašala: »Mamica, je 
dan’s jutri. Je dan’s igra v Tivoliju?« 
Pojem danes in jutri še vedno meša. 
In tako so se vrstila vprašanja in nad- 
fegovanja vse do takrat, ko smo na 
hjeno željo vendarle odšli.

Na livadi poleg letnega telovadišča 
^ Tivoliju so se deklice kosale v svoje
vrstni spretnosti. Na hrbte rok so jim 
Postavili male lončene posodice. Res, 
bar dobršna mera spretnosti je bila 
Potrebna, da je deklica prehodila 10 
'Petrov, ne da bi ji posodica padla na 
ffa in da je bila med prvimi. Tudi 
Ljubica se je uvrstila med tekmovalce.
. Sprva ni razumela igre. Kar sama 
36 stekla naprej. No, tovariš jo je opo- 
Zoril, da mora skupaj z drugimi tek- 
Piovati. Takrat pa, ko je šlo zares, za 
Ppgrado, ko je bilo treba med petimi 
Pajboljšimi izbrati najboljše, je za ko- 
'Pk, dva zaostala. Bila je ob nagrado 
P1 tovariš Vinkler je ni mogel obdariti.

Doma je zvečer po otroški pameti 
takole razsodila: »pri ta malih bi mo
rala dobiti nagrado. B’la sem ta od- 
spredi. Ampak za ta male je zmanj
kalo.« Nekajkrat je to ponovila. In tako 
je bila tudi ta huda ura pri kraju. Po
mirjena, ker je bila vsaj nekje med 
prvimi, je zaspala.

*
Nikjer se najbrž ni zbralo toliko 

malih in velikih radovednežev in ob
čudovalcev, kakor prav pri modelarjih. 
Vsi so modelarje napeto gledali. Marsi
kdo je dvomil, da bo letalski model z 
motorčkom, ki je komaj za pest velik, 
res završal v zraku. Potem, ko so mo
delarji v motorček nalili mešanico ben
cina, je zašumelo. V krogu 50 metrov, 
zdaj višje, zdaj nižje, je modelno le
talo rezalo zrak. Radovedneži so poteg
nili glavo med ramena, če je letalo le 
preveč grozeče zabrnelo nad njimi. Po 
nekaj minutah letenja je letalo brez 
pilota srečno pristalo.

Težko je popisati vse vrvenje tisto 
sončno popoldne v Tivoliju. Povsod je 
bilo veliko otrok, pri vrtiljakih, tobo
ganu, tam, kjer so pionirji spuščali 
zmaje, kjer so se nerodno prekopice
vali v vrečah,' skratka povsod, kjer so 
prijatelji mladine pripravili otrokom 
vesel praznik »Pozdrav pomladi«.

Oton Zupančič: PRVA POMLAD
Ej, mačice! Kdaj pa ste splezale 
tako naglo na vrbinje?
Ni dolgo še, kar v inje 
zavite so veje iztezale 

se v mraz.

Pa kdaj si, glog, si cvetja nabral? 
Kot iz snežink posneto 
je v bele čipke speto — 
kaj res že kučmo z glave dejal 

je čas?

Pa, deklice, kaj je dahnilo v vas?
Kaj vam oči je vnelo, 
kaj v nedrih vam vzbrstelo?
— Pst! To se ne pove pri nas 

v obraz.

Po tekmi — zaslužena nagrada

n/

lix CA DOM)«
Leta teko. Rodila se ti je hčer. Še 

dobro se je spominjaš, kako je koracala 
okrog hiše. Danes že dorašča. S tem pa 
rastejo tudi skrbi staršev. Berimo, kaj 
pravijo zdravniki o dekletovem dozo
revanju.

Dozorevanje pričenja mnogo pred 
prvim mesečnim perilom in dekle do
zori šele dolgo po njem. V tem času 
nastopajo v dekletovem telesu velike 
in hitre spremembe. ,

V naših krajih začno dekleta dozo
revati med 12. in 14. letom, na vaseh 
kasneje, v mestih pa prej. Na dozore-

i vanje dekleta vplivajo namreč pogoji, 
v katerih otrok živi. Otroci, ki žive v 
dobrih gmotnih razmerah, dozore prej 
kot otroci, ki imajo slabo prehrano.

Rekli smo že, da nastajajo v vsem 
otrokovem organizmu velike spremem
be. Kosti se hitro razvijajo in dobivajo 
svoje končne oblike. Pri lekletih se po
sebno razvijajo medenične kosti, hitro 
raste srce, tako da je skoro še enkrat 
večje kot prej. Najbolj pa je prizadet 
živčni sistem. — Dekleta se zaprejo 
vase, razburljive so, rade premišljujejo 
in so hitro užaljene. Zelo težko zbero

svoje misli, zato se tudi slabo uče in 
nerade ubogajo. Pogostokrat jih boli 
glava, posebno ob mesečnem perilu. Da 
bi dekleta vse te težave čim laže pre-

M imeli naši otroci lepe in goste lase

Ej, na vrtiljaku je veselo!

Osemletna dirigentka
Osemletna dirigentka Gianella de 

Marco, nek čudežni italijanski otrok, 
vzbuja v Angliji pravcato glasbeno 
senzacijo. Nedavno je deklica z velikim 
čustvenim doživetjem v Manchestru 
dirigirala zboru londonske filharmonije. 
Prva koncerta točka je že izzvala vi
harno priznanje nadarjenemu otroku. 
Deklica pa je skočila z odra in se 
vrgla v naročje svoje matere, ki je se
dela v prvi vrsti, in jo poljubila. Šele 
nato se je podala spet na oder in se 
priklonila občinstvu.

Vsaka mati želi, da bi imel njen 
otrok goste in lepe lase. To pa lahko 
doseže, če že v zgodnji mladosti ne 
zanemari otrokove glave. Pri rojstvu je 
pokrita glavica otroka navadno z mast
no tvarino, ki leži včasih zelo debelo 
na glavi. Ta tvarina se mora takoj od
straniti, toda ne s silo, ampak nalahko , 
z največjo pazljivostjo. Najlaže to na
pravimo, če namažemo glavico z oliv
nim ali dobrim mandljevim oljem, po
tem pa umijemo s čistim belim milom. 
Pri tem pa moramo paziti, da ne ra
nimo tanke otrokove kožice. Otroka 
moramo umivati prav narahlo in če 
glavica ni popolnoma čista, jo večkrat 
namažimo z oljem in umijmo z milom.

Nekatere matere mislijo, da bi umi
vanje glave lahko dojenčku škodovalo 
in zato pri kopanju skrbno pazijo, da 
otroku ne zmočijo las. Posledica tega 
je cela plast tako imenovane temenice, i 
ki se je napravila na otrokovi glavi. | 
V začetku je bela kakor koža, pozneje i 
pa postane umazano rjava in se trdno 

1 drži kože na glavi, tako da jo zelo 
' težko odstranimo. Temenice ne smemo | 
. nikdar odstranjevati z glavnikom. Naj- 
| bolje je, če otrokovo glavo namažemo 
' z zmesjo enakih delov glicerina in rož

ne vode in jo pustimo na glavi pet do 
deset minut. Potem glavico izmijemo 
z mehko čisto vodo in obrišemo s čisto 
in mehko platneno brisačo. Nato potre
semo kožo s čistim talkumovim pra
hom. Temenice se kmalu razpočijo in 
tedaj odstranimo posamezne delčke z 
nalašč za to pripravljeno mehko krta
čo. Pri tem ne smemo pozabiti, da je 
kožica na glavi silno nežna in da bi 
ji škodovala vsaka sila. Ko so lasje 
dolgi približno 2 centimetra, jih je naj
bolje uravnavati z mehko krtačo. To 
krtačo moramo večkrat sprati v čisti 
vodi in jo posušiti na čistem zraku.

V prvem letu zadostuje opisano ne
govanje. V poznejših letih, ko postanejo 
lasje daljši, se marsikatera mati vpra
šuje, če je boljše popolnoma ostriči 
otroka, ali mu lase samo nekoliko po
striči. Prevladuje mišljenje, da je bolje, 
če otroku lase samo nekoliko postriže
mo, ker so prvotni lasje navadno naj
lepši in najgostejši.

Ko otrok shodi in se začne sam umi
vati, ga moramo navajati, da si redno 
pere glavo. Le tako si bo ohranil zdra
vo rast svojih las.

Vojne zavzemajo vedno večji raz
mah. V prvi svetovni vojni si je napo
vedalo vojno 36 držav, v drugi svetov
ni vojni pa se je vojskovalo že 61 dr
žav. V prvi vojni je bilo v vojski ali 
pod orožjem nekaj več ko 56 milijonov 
mož, v drugi pa več ko 112 milijonov. 
V prvi svetovni vojni je bilo preko 
deset milijonov človeških žrtev, v dru
gi pa več ko 50 milijonov.

Druga svetovna vojna je bila tudi 
neprimerno dražja od prve. Za prvo

i svetovno vojno so porabile vse vojsku- 
| joče se države blizu 200 milijard do- 
I larjev, za drugo svetovno vojno pa so 
j bili izdatki tako veliki, da jih še do 
| danes niso mogli zbrati, cenijo pa jih 
i na več ko 4000 milijard dolarjev. Samo 
j Združene države Amerike so za drugo 
, svetovno vojno žrtvovale preko 1400 
| milijard dolarjev. Vsak zemljan bi 
’ lahko dobil 1700 dolarjev, če ne bi bilo 

vojne, odnosno če bi denar za vojno 
1 porazdelili ljudem.

Nagajivčka

Le kdo bo prvi?

bolele, morajo imeti dobro prehrano, 
več naj se gibljejo na svežem zraku 
in na svojo telesno higieno naj pazijo. 
Take, ki so v tem času zaprte, naj 
uživajo več zelenjave in kuhano sadje. 
Odvajalna sredstva namreč takrat več 
škodijo kot koristijo.

Vsaka mati bi morala dekletu raz
ložiti njen telesni ustroj in namen nje
nega telesa, čim opazi, da dekle dozo
reva. Na ta način ji bo prihranila ve
liko razburjenja ob prvem mesečnem 
perilu. Ob perilu, če je normalno, se 
ni treba preveč paziti. Seveda, težkega 
dela ne bodo prijele v roke. Tudi dolgo 
stati na enem mestu ni priporočljivo. 
Vsakdanja gospodinjska opravila pa 
vsako dekle lahko opravlja, ne da bi 
se ji bilo treba bati za zdravje.

Nekatere žene mislijo, da se za časa 
mesečnega perila ne smejo umivati, 
niti kopati. To pa je popolnoma napač
no. Nasprotno! Dekleta in žene naj se 
v tistih časih še bolj pogosto umivajo. 
Prijetnejše je s toplo vodo, pa tudi 
mrzla voda jim ne bo škodila. Tudi 
kopljejo se lahko. Le pazijo naj, da se 
ne prehlade.

To je le nekaj napotkov. Vsaka mati 
pa ve, kdaj se otrok normalno razvija 
in kdaj ga je treba peljati k zdravniku.

erskine caldweix

TOBAČNA d~b

»Jutri ali pojutrišnjem bi jih odpeljal,« je 
odgovoril Jeeter. »Ne sili vame, žena! Saj je 
treba nekaj časa, da se človek pripravi na pot. 
O svojih stvareh moram malo razmisliti. Ti pa 
opravljaj svoje posle.«

. »Navaden lenuh si, to je tvoja napaka. Da 
jtisi tako len, bi lahko vsak dan odpeljal kak 
tovor drv in jaz bi imela dovolj tobaka, vsaj 
tokrat, ko si ga najbolj zaželim.«

»Vidiš, saj prav zdajle razmišljam o obde- 
tovanju zemlje,« je rekel Jeeter. »Saj nisem 
Navaden drvar. Farmar sem. Drvarji, ki vozijo 
drva v Avgusto, ne obdelujejo zemlje in ne 
tratijo časa s tem, kakor jaz. Vidiš, zdaj mislim, 
da bi lahko letos pridelal petdeset bal bombaža, 
samo če dobim mezga ter v Fulleru nekaj se- 
orena in ptičjega gnoja na upanje. Da, bogme, 
laz sem farmar. Drvar pa nisem.«

»Tako govoriš vsako leto ob tem času, ni- 
j °f’ pa ničesar ne napraviš. 2e sedem ali osem 
'ot nisi zoral nobene brazde. Poslušam te, ko kar 
naprej govoriš o obdelovanju zemlje že toliko, 

av ti nič več ne verjamem. Vse to so navadne 
d«. Vsi vi moški ste takšni. Tod vas je na sto- 
me takšnih kakor si ti. Nobeden izmed vas noče 

jftdti- Samo brbljate. Drugi vsaj hodijo prosja- 
x’ ti pa si tako len, da še tega ne moreš.« 

n 4^oda, Ada,« je odgovoril Jeeter, »takoj jutri 
nameravam začeti. Brž ko požgem vse polje, si

izposodim kje mezga. Jaz in Dude bi lahko pri
delala balo bombaža na hektar, samo če bi 
dobila seme in gnoj.«

»Hm,« je rekla Ada in odšla iz preddurja.

VII
Jeeter ni odšel v skladišče premoga, da bi se 

sestal z Lovom. Tudi k Pearl ni šel, da bi po
kramljal z njo.

Jeeterova glava je bila zmeraj polna dobro 
premišljenih načrtov o stvareh, ki jih je na
meraval napraviti, toda nikoli se mu nekako ni 
posrečilo, da bi jih napravil. Ker sledi enemu 
dnevu drugi, mu je laže odgoditi posel do jutri. 
Ko pa je napočil ta jutri, je navadno odgodil 
posel na ugodnejši čas. In tako je šlo to malone 
vse življenje; in vendar se je znova pripravljal 
zažgati suho travo in plevel na njivah ter pre
orati zemljo. Hotel je priti do bombaža.

Ena izmed takšnih stvari, ki jih je Jeeter 
odlašal že petnajst let, je bila tudi operacija 
Elite Mayine ustnice. Vsako leto je nekajkrat 
govoril, da jo odpelje k. zdravniku v Avgusto. 
Ko pa je že vse ukrenil in jo vzel s seboj, na
vadno ni prispel dlje kakor do štacune na križ- 
potju, ker se je zmeraj zgodilo nekaj, kar ga 
je napotilo, da je svoje načrte spremenil.

Vsa ta leta je res dva — ali trikrat prišel 
v Avgusto z edinim namenom, da bi dal Ellie 
May operirati; toda vsakokrat se je to končalo 
tako, da mu je v zadnjem trenutku prišlo na 
misel nekaj potrebnejšega, kakor je bila opera
cija Ellie Mav. Zdaj je bila vrv za plug, brez 
katere drugi dan ne bi mogel delati, čeprav je 
vedel, da za tisto delo nima mezga; drugič je 
šlo za žvečni tobak, ki ga je vsekakor moral 
imeti, pa se je ustavil pred trafiko in zapravil 
ves denar, potem pa se je spet vrnil domov, ne 
da bi bil kaj opravil.

Ellie May se ni jezila Dekle sploh ni ver
jelo, da bi mogli njeno zajčjo ustnico zašiti 
tako, da bi ostala na njej samo neznatna sled

brazgotine. Tako je bila že vajena ozke zevajoče 
odprtine na ustih, da ni niti verjela, da bi sploh 
mogla kdaj biti drugačna.

Tisto nekajkrat, ko se je Jeeter pripravljal 
oditi v bolnišnico, in ko je o tem govoril z Ellie 
May, je dekle navadno zbežalo za hišo ali za 
eno izmed ceder, ki so stale raztresene za hišo, 
ih tu škripalo z zobmi od jeze. Lesterovi so tako 
pogosto govorili o njeni zajčji ustnici, da je že 
začela misliti, da so Jeetrovi predlogi o ope
raciji samo poseben način zasmehovanja spričo 
njene zunanjosti. Skrila se je za hišo ali za 
cedro in čakala, dokler niso začeli govoriti o 
čem drugem, in prikazala se je šele, ko je bila 
prepričana, da o tem ne bodo več govorili.

»Ni noben greh, če je človek takšen,« ji je 
govoril Jeeter. »Takšna si prišla na svet po 
božji volji; bog je določil, da si takšna. Včasi 
mislim, da bi bil pravzaprav greh drezati v 
to, ker bi to pomenilo popravljati, kar je bog 
naredil.«

»Hm, jaz bi rekla samo to,« je odgovorila 
Ada, »da je škoda, da bog ni ustvaril Duda s to 
režo, namesto Ellie May. Za dekle ni nič kaj 
prijetno, če je takšno. Ženska je samo zato na 
svetu, da se omoži in dela za moža, če pa ima 
na sebi kaj takšnega, je nikoli nihče ne bo 
hotel vzeti. Ko bi imel tako režo Dude, to ne 
bi bilo nič hudega. Pri moškem ne gledajo 
tako na obraz kakor pri ženski.«

Ko je Ellie May pred nekaj leti šla v šolo, 
da bi se vpisala v prvi razred, se je vrnila do
mov že dopoldne in nikoli več ni šla tja. Uči
telj ji je rekel, da je prestara, da bi hodila v 
šolo skupaj z majhnimi otroki, domov pa jo 
je poslal zato, ker so' se dečki in deklice tako 
smejali njeni ustnici, da sploh niso pazili na 
pouk. Tako se je Ellie May vrnila domov in 
nikoli več ni šla v šolo. Dude pa v šolo sploh 
ni hodil; Jeeter je rekel, da mu je potreben 
doma, da bi mu pomagal pri delu.

Naj pa je bil Jeeter glede operacije Ellie 
May še tako ravnodušen, vendar je imel v

svojem življenju nekaj, po čemer je hrepenel 
z vso dušo in telesom. Bilo je obdelovanje zem
lje. Zadnjih šest, sedem let je kar naprej raz
mišljal o tem in napenjal vse sile, da bi našel 
možnost pridelovati bombaž. Ko se je gospodar 
John pred sedmimi leti preselil v Avgusto, je 
kazalo, da je prišel konec Jeeterovega farmar- 
stva. Vendar pa se nobeno pomlad ni hotel od
povedati borbi, da bi obdeloval zemljo in gojil 
bombaž.

O izgubi svoje zemlje in premoženja je Jeeter 
zmeraj mislil kot o nesreči, ki so jo zakrivili 
ljudje. Kdaj pa kdaj je priznal, da je bilo pri 
tem tudi nekaj njihove krivde, cesto pa je bil 
prepričan, da so njegov položaj zakrivili drugi. 
Vendar pa ni dolžil toliko gospodarja Johna, 
kolikor druge. Gospodar John je bil z njim zme
raj dober in pomagal mu je bolj kot kdorkoli. 
Če je Jeeter kupil v Fulleru več blaga, kakor 
so mu dopuščale možnosti, mu je gospodar do
volil, da je še naprej kupoval in kredita mu ni 
nikoli omejeval Pa tudi tega je bilo konec. 
Zastareli način pridelovanja bombaža gospodar
ju ni več donašai nobenega zaslužka. Zato je 
zapustU farmo in se preselil v Avgusto. Rajši 
je svojo živino in orodje prodal in se preselil, 
kakor da bi s svojimi spolovinarji preizkusil 
novejše, bolj racionalne metode sodobnega kme
tijstva, ki so se mu zdele že od začetka nespre
jemljive. Bolj inteligenten lastnik tolikšne zem
lje, živine in orodja bi bil naučil Jeetera in na 
desetine drugih, od njega odvisnih pridelovati 
hrano in jo z zaslužkom prodajati. Zadružno 
obdelovanje zemlje bi bilo vse rešilo!

Tako pa je Jeeter strašno obubožal. Vzeli so 
mu sredstva za preživljanje in polagoma je umi
ral od lakote.

Vsa zemlja okrog njega je bila nekoč v rokah 
njegovega deda. Pred petinsedemdesetimi leti je 
bila to najboljša zemlja v vsem zahodnem delu 
Srednje Georgije. Njegov ded je največji del 
plantaže porabil za pridelovanje tobaka.
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DELAVSKO GIBANJE PO SVETU

GEORGE BRUTTELLE SE JE OGLASIL

»JUGOSLOVANSKI KOMUNISTI
hočeio sami misliti o svoii revolucii "
pravi George Bruttelle, namestnik generalnega sekretarja francoske 
Socialistične stranke, ki ga poznamo s četrtega kongresa Socialistične zveze 

delovnega ljudstva Jugoslavije
Vsi se še dobro spominjamo Georga Brut- 

tella (izg. Žorža Britela), namestnika generalne
ga sekretarja francoske Socialistične stranke in 
njegovega govora ob otvoritvi Četrtega kongresa
Socialistične zveze delovnega ljudstva Jugosla
vije v Beogradu. Takrat je govoril o Jugoslaviji
še precej zadržano. Zato nas toliko bolj zanima, 
kaj je napisal po svojem obisku v Jugoslaviji.

»Popu-
»De-

Jne 24. marca je začel objavljati 
lairu« (izg. Popileru) članke pod naslovom 
mokratični razvoj Jugoslavije«.

V prvem članku odgovarja na nekatera vpr, 
sanja, ki zanimajo francoske socialiste. Vpr 
šanj je več. Če morda le ne obstoja kakši 
skrita vez med jugoslovanskimi komunisti in
Kremljem in če ni morda spor z Informbirojem 
le krinka za posebno, z Moskvo dogovorjeno

Carmina Nappa, ki je delal v jeklarni 
v Brooklinu, so odpustili, ker je v za
četku marca vzpodbujal delavce, naj 
zapustijo delo. Družba se je izgovarjala, 
da je kršil dogovor med družbo in sin
dikati o štrajkih. — Nappa pa je meni 
nič tebi nič, obesil okrog vratu tablico 
z napisom »odpuščen po krivici« in stra
žil vhod v tovarno. Dva dni je zadržal 
z dela 450 delavcev, ki iz protesta niso 
hoteli prestopiti črte, po kateri je hodil

taktiko. Marsikak Francoz se še sprašuje, ali je 
sistem v Jugoslaviji morda še podoben ruskemu 
in če Jugoslavija ne tvega, da se ne razvije v 
novo obliko fašizma. Vsa ta vprašanja, pravi 
gospod Bruttelle je treba zavreči. Med drugimi 
je zapisal tudi te-le misli:

Titovi partizani so za časa vojne bili boj za 
nacionalno svobodo. Nasprotniki partizanov
IVI 1 1 Tl £1 1 1 .-sir n ^ C 1 ^ f l_ .. ’ 1 1bili nacistični okupatorji’ in njihovi sodelavci. 
Ponosno in herojsko^ jugoslovansko ljudstvo in
njegova Partija pod Titovim vodstvom sta veliko 
žrtvovala za nacionalno neodvisnost. Takšno 
ljudstvo ni moglo mirno prenesti diktature ka
kršne koli tuje sile. Bolj kot vsi ostali,

PO OBISKU PREDSEDNIKA REPU
BLIKE V ANGLIJI

TITO 
se je vrnil

V Angliji so ga prisrčno sprejeli

morali jugoslovanski komunisti upreti kolonia 
“ ' rializrlističnim težnjam ruskega imperializma.

Na ta način so hoteli jugoslovanski komu
nisti še pred letom 1948 pozneje pa vse bolj in 
bolj; sami misliti o vprašanjih svoje revolucije in 
sami določati nadaljnjo pot socialističnega raz
voja svoje domovine.

Tri tedne ni bilo predsednika Tita v 
naši sredi. Na obisku je bil v Angliji. Vsi 
naši delovni ljudje so nestrpno pričakovali, 
kdaj se vrne. In res, v ponedeljek popoldne 
je v splitskem pristanišču stopil na doma
ča tla.

Na tisoče Dalmatincev, meščanov Splita, 
Šibenika, prebivalcev bližnjih otokov, ga je 
pozdravilo v Splitu ob obali Bratstva in 
pomolu Proletarskih brigad, kjer je pristala 
ladja »Galeb«.

Tovariš Tito je zbranim domačinom po
vedal, da so ga v Angliji res prisrčno spre
jeli ter da je tudi z razgovori, ki jih je tam 
imel, nadvse zadovoljen.

Povedal je, da so ga toplo prijateljsko 
pozdravili vsi, ki jih je srečaval, od naj
preprostejših ljudi, delavcev, pa do najviš
jih državnih voditeljev.

IZZIVANJA CANGKA.JŠKOVIH CET V BURMI

BURMA SE BO PRITOŽILA
Čangkajšek ima v Burmi dve diviziji. — Preskrbujejo se z ameriškim orožjem.
— Operacije vodijo s Formoze. — Ustvariti hočejo novo vojno žarišče v Aziji.
— Burmo bodo podprle najbrž vse azijske države. — V Organizaciji Združenih

narodov pričakujejo burno razpravo
Burmanska vlada je sklenila, da se bo pri- 

tožila pri Organizaciji Združenih narodov za
radi prisotnosti in dejavnosti Cangkajškovih čet 
v Burmi. Sklep burmanske vlade je vzbudil v 
krogih Organizacije Združenih narodov živahno 
zanimanje, ker zadeva v bistvo ozadja tujih 
vplivov na sedanje odnose v Aziji. Pomen bur
manske pritožbe je torej mnogo obsežnejši 
in jo bodo podprle verjetno vse azijske države, 
saj predstavlja Cangkajšek skupno s tistimi, ki 
ga podpirajo, največjega nasprotnika azijske 
osamosvojitve.

Kuomintanške čete v Burmi sestavljajo v 
glavnem razbiti ostanki prve in pete Čangkaj- 
škove armade. Ti so se 1949. leta zatekli na 
burmansko ozemlje. V zadnjih treh letih so pre
peljali s Formoze preko Siama še nove oddelke 
in skupno z njimi formirali dve moderno 
opremljeni diviziji, ki kontrolirata 500 milj bur
manske meje proti Kitajski. Čangkajškove čete 

odtod

Kljub prizadevanju ameriške vlade pa bo 
Burmo podprla večina delegacij v Organizaciji
Združenih narodov, saj gre taka ameriška po
litika le v prilog sovjetskim načrtom. Ti so v 
Aziji prav toliko naperjeni proti Kitajski, kot 
proti Ameriki. Najrajši pa bi videli, če bi se 
Kitajska in Združene države Amerike zapletle 
v vojno. Vsako dajanje potuhe kuomintangov- 
cem je torej le voda na mlin kremeljski politiki 
in tira Kitajsko v vedno večjo odvisnost od 
Sovjetske zveze. Istočasno pa onemogoča napore 
azijskih narodov, da bi ohranili mir in dosegli 
neodvisnost Aziie.

organizirajo_ stalne napade na ___
ozemlje, zadnje čase pa napadajo tudi burmau

kitajsko

PO ARETACIJI FRANCOSKIH SINDIKALNIH VODITELJEV

F/a?xoskt iRformbirojevti v slep uliti

posadke v teh krajih.
Najmočnejše Čangkajškove enote so v dr

žavi Hsenvi, v vzhodnem delu okrožja Bhama 
in vzdolž Mondu-Hsenvi. Sodelujejo s karenski- 
mi uporniki in s kominformovsko razpolože
nimi plemeni, ki se skupno s Čangkajškom bore 
proti mladi burmanski republiki.

Čete so opremljene z najmodernejšim ameri
škim avtomatskih orožjem, preskrbujejo pa jih 
z letali s Formoze. Operacije vodi Cangkajškov

Medli pozivi francoskim delavcem. — Stavka v revirjih propadla.
Thorez se bo vrnil iz Moskve?

Maurice

Po aretaciji glavnega urednika >Humaniteja< 
in nekaterih voditeljev Generalne konfederacije 
dela, so se francoski informbirojevci znašli v 
slepi ulici. Lanska generalna stavka ob areta
ciji Duclosa jih je marsikaj naučila. Zato si 
letos niso upali tvegati še enega takega poraza. 
So bolj previdni in v protestnih proglasih Ko
munistične partije Francije in Generalne konfe
deracije dela in govore delavcem precej neodlo
čeno. Pozivajo jih, da je treba »delati energič
no«, besedo »stavka« pa so iz previdnosti obšli. 
Vse kaže, da je protestna akcija usmerjena bolj 
na protestna zborovanja, na stavko pa le tam, 
kjer se da organizirati. Bilo je nekaj manjših 
stavk v nekaterih pariških podjetjih, pa še te 
niso bile popolne, saj se jih je udeležilo le malo 
dealvcev.

Upali so, da bodo imeli več uspeha v ru
darskih bazenih Pas de Calea. Vendar jim tudi
tam stvar ni šla od rok. Od 90 jam šo delno 

, _ h jamah. Vsi 
stavkalo le okrog 1500 rudarjev.
ustavili delo le v petih jamah. Vsega skupaj je 
stavkalo le okrog 1500 rudarjev. Tudi po drugih 
krajih niso delavci pokazali prav nobene volje, 
da bi se potegovali za svoje sindikalne voditelje.

partijskemu vodstvu vedno več skrbi. Ne zna 
si pomagati in morda je prav to vzrok govo- 
ricam, da se bo iz Moskve vrnil Maurice Thorez 
kljub temu, da še ni popolnoma ozdravel.

Operacije vodi Cangkajškov 
general Li Mi iz Siama Po nekaterih znakih 
sodijo, da so nekatere pohode vodili celo ame
riški častniki. Vse to kaže, da hoče Cangkajšek 
ustvariti novo vojno žarišče v Vzhodni Aziji, kar 
predstavlja ne samo grobo kršenje burmanske 
suverenosti, marveč tudi stalno nevarnost za mir 
v tem delu sveta.

Sodijo, da vlada Združenih držav Amerike 
nasprotuje razpravljanju o burmanski pritožbi 
v Organizaciji Združenih narodov, ker je skle
nila pomagati Čangkajšku na Formozi.

OKROG GONJE PROTI BOHLENU
Li«Tudi »sesti čut" fim n« pomagal

Bohlen — kandidat za ameriškega poslanika v Moskvi. — Združeni napori 
desničarskih republikancev, da bi omajali Eisenhovverjev sklep. — Stroj za 
ugotavljanje laži in »šesti čut« naj odločata. — Poraz Mc Carthyja in Mc Carrana
Okrog imenovanja Bohlena za novega ame

riškega veleposlanika v Moskvi je skrajna re
publikanska desnica z Mc Cartnyjem na čelu 
organizirala pravcato gonjo.

Tak 
KPF in

položaj francoski informbirojevcev 
Generalne konfederacije dela povzroča

Bohlenu zamerijo, da je bil tesno povezan 
Deanom Achesonom in bivšii

popustljiv do komunizma. Mc Carthy je nasto
pil zelo izzivalno in je napadel celo Tafta, češ 
da je bil proti temu, da bi Bohlena pregledali 
0 strojem za ugotavljanje laži.

— šim predsednikom ) • . j.
Trumanom. Obtožili pa so ga tudi, da je preveč j lUQ1

V poročilu FBI (Ameriške varnostne službe) 
so našli nekatere »neugodne« izjave. Med niimi

PREKINJENI RAZGOVORI MED SOCIALISTIČNO STRANKO INDIJE 
IN KONGRESNO STRANKO

Zaenkrat niso našli skupne poti
Predsednik indijske vlade Nehru in vodja 

Socialistične stranke Indije Džaiprahas Narajan 
sta vsak posebej objavila sporočili, da sta pre
kinila razgovore o ustanovitvi koalicijske kon- 
gresno-socialistične vlade.

V sporočilu socialističnega voditelja je rečeno, 
da so se začeli razgovarjati z željo po združitvi 
vseh naprednih sil Indije v skupnem boju za 
napredek dežele. Dosedanji razgovori so po
kazali, da vodijo Kongresno in Socialistično 
stranko mnoga skupna načela, ker pa se niso 
mogli sporazumeti glede časovnih določil ure
sničevanja skupnega programa, so pogajanja 
prekinili.

Vse napredne sile v Indiji smarajo, da p 
kinitev razgovorov precej škoduje Indiji. Zdi 
žena akcija naprednih elementov v Kongre

re- 
ru- 

ongresu

AVSTRIJA SE VEDNO BREZ VLADE

Social sli bodo sodelovali v vladi
Razgovori so se premaknili z mrtve točke. — Voditelji Ljudske stranke popu

stili socialistom. — Sporazumeli so se o razdelitvi ministrskih mest
Po daljšem premoru so se ta teden nada

ljevali razgovori med socialisti in predstavniki 
krščanske Lj”';,,'1"v - A—±-:— j- u:Ljudske stranke 
skupno sestavili novo vlado.

V nekaterih vprašanjih 
meli. Socialisti so pristali

Avstriji, da bi

so se že sporazu- 
predlog državnega 

proračuna, ki ga je sestavil dosedanji finančni 
minister. Sporazumeli so se tudi, da se bodo 
dunajski obmejni rajoni priključili Dolnji Av
striji, kar je zahtevala Ljudska stranka. Ljud
ska stranka pa je nasprotno odstopila od za
hteve, da bi država pomagala in podpirala ver
ske šole. Prav tako so se zedinili, kako bodo 
razdelili ministrska me-ta med obe stranki.

Po vsem tem postaja vedno bolj očitno, da 
je hotela Ljudska stranka z grožnjami, da bo 
sama sestavila vlado s podporo nacistov, prisi
liti socialiste na popuščanje. Trdnost socialistov 
pa je ta njihov načrt preprečila, saj niso po
pustili prav v nobeni bistveni točki.

V BOLGARIJI VRE

izslediti tistih, ki so ogenj podtaknili. Na od
prtem morju je zgorel sovjetski parnik, ki je 
odplul iz Burgasa, naložen z blagom za So
vjetsko zvezo. Sodijo, da je nastal ogenj že, 
ko je bil parnik ob obali. Pred nedavnim pa so 
v Plevenu zgoreli največji državni hlevi z živino 
vred.

Kongresa, ki odklanjajo vsako 
socialisti. Pa tudi med socialistično parlamen-

koristila 
tega so- 

stranki 
sodelovanje

en. ra iuai mea socialistično parlam 
tarno skupino, je precej nasprotnikov sodelo
vanja s Kongresom. Najbrž so ti nasprotni
pogledi osnovni vzrok za prenehanje razgovo
rov. Nekateri poznavalci indijskega političnega 
življenja menijo, da bi Socialistična stranka 
Indije prav gotovo pridobila na svojo stran 
večino poslancev Kongresa, če bi se enotno za
vzela za sodelovanje z vsemi naprednimi ele
menti v Indiji.

DVAKRAT VEČ BOMB 
NA KOREJO

kot na Nemčijo v drugi svetovni vojni
Korejska vojna stane doslej Združene države 

Amerike 20 milijard dolarjev. Ta vojna je do
slej terjala 25.C00 mrtvih, 15.000 pogrešanih,
130.000 ljudi je bilo ranjenih. Poleg tega je bilo
12.000 avionov razbitih.

Vojna traja že dve leti in 8 mesecev. Prva 
svetovna vojna pa je trajala za Amerikancc 
1 leto, 7 mesecev in 5 dni. Stroški so znašali 
31 milijard dolarjev. V korejski vojni so izstre
lili še enkrat več topovskih krogel kot v drugi
svetovni vojm. Tri četrtine Koreje je porušene.

id kot na Nem-Nanjo je padlo dvakrat več bomb 
čijo v drugi svetovni vojni.

VESTI IZ KENIJE

NA NASILJA ODGOVARJAJO Z NASILJEM
Odporniško gibanje raste kljub nasilju angleških kolonialnih enot. — Spopadi 
v pokrajinah Nijeri in Ford Hoi. — Mišljenje angl. laburističnega poslanika.

mi
ima

če

nekatere »neugodne« izjave. Med njii 
izjava nekega človeka, ki trdi, da ir 

»šesti čut« in da zna po obrazu presoditi, 
ima kdo »nemoralne cilje«. Osebno Bohlena 
pozna, pravi pa, da ima Bohlen take »nemo 
ralne cilje«.

Prejšnji^teden so Bohlenovo imenovanfe

y:v ^ x 

št
.:• .. . . .1 v .: ■ " • • • -

Cerkev 
kjer so

OB DOGODKIH V FRANCIJI

kljub Mc Carthyevemu nasprotovanju potrdili. 
Eiserhower je zmagal. Mc Carthy mu tega naj- 
brže ne bo kmalu pozabil.

vanje
rdili.Carthyevemu nasj 

gal. Mc 
pozabil.

Vse skupaj je na prvi pogled za nas morda‘ dr v ’ •že
kaže pa, 
rožnato.

da v Eisenhowerjevem taboru ni

»POD NOVIM CESARJEM GOR IN DOL«

Čeprav so angleške kolonialne enote v Ke-

/.adnji čas se v Cervenkovi Bolgariji ved
no bolj množe sabotaže. Največji bolgarski parni 
mlin v Jambolu so zažgali s štirih strani in je 
pogorel do^ tal. Gorelo je tudi v tovarnah 
Červene ” ~^ervenem Bregu in Novi Zagori, požar je uničil 
tudi velik del tovarne »Stalin« v Dimitrov-
gradu. Oblasti kljub vsem naporom niso mogle

Ford Hol, vendar odporniško gibanje kenijskih 
domačinov še vedno ni razbito. Angleška tiskov
na agencija »Reuter« javlja, da je upornikov 
celo vedno več. Kolikor je večje nasilje kolonial
nih enot in kenijske policije, toliko večje je 
sovraštvo do belih tujcev, ki že nekaj desetletij 
strahotno preganjajo črni živelj v tej afriški 
koloniji.

V zadnjih dneh so angleške vojaške enote 
ubile v pokrajini Nijeri in Ford Hol 12 upor
nikov in zajele okrog 100 članov organizacije

Mau-Mau. Čeprav so se že mnoga plemena, 
ki so se skrila v gozdovih vrnila v svoje re
zervacije, vendar je mnogo mladeničev ostalo 
v gozdovih. Ti še vedno napadajo britanske 
policijske enote in farme belcev.

Nek angleški laburistični poslanec je pred 
nedavnim izjavil, da je angleška vlada sama 
odgovorna za upor v Keniji. Nasilje obrodi na
silje . . . Tudi mi mislimo tako. Če bi dali 
Keniji samostojnost, če bi Kenijci sami uprav
ljali svojo domovino, potem bi bila danes Ke
nija prav gotovo dežela dela, ne pa dežela voj
nih grozot.

— Bomo dobili plačane nadure?
— Ne! — odgovarja Beri ja.

Izdaja RepuhliSki svet Zveze siudikatov za Slovenijo Predstavnik Jože Jura6 Odgovor0’ 
urednik Roman Albreht Tisk tiskarne •ljudske pravice« v Ljubljani Naslov uredništvi' 
in uprava: Miklošičeva cesta 22 v Ljubljani - [lom sindikatov Telefoni: uredništvo Ž2-5J? 
in 23-031, uprava 211 04B Poštni predal 284 RaCun pri podružnici Narodne banke v Liuhljab' 
st. 604-T-133 List izhaja vsak petek Rokopisov ne vraCarno Mesečna naročnina 40 dib' 

četrtletna 120 din, polletna 240 din in celoletna 480 din.

OB ROBU DOGODKOV

OB ROBU NETOČNIH INFORMACIJ O JUGOSLOVANSKIH SINDIKATIH

SAMO PRIJATELJEV HOEEMO
ampak iščejo enakopravnega sodelovanja, ki bo
di zaželeno z obeh strani, ker prinaša vsem
koristne rezultate. Zato ni govora o »prebija
nju« kakršnih koli ovir. Tovariš Božičevič je 
povedal tudi, da bodo morali prej ali slej

niti skozi glavna, niti skozi stranska vrata, do
kler slednja ne bo spremenila svojega stališča 
do naših sindikatov Se naprej pa si bodo naš)

Nekateri prvaki sindikalnega gibanja v za- 
padnih državah, zlasti v Ameriki, greše, ko ize
načujejo sovjetsko gospodstvo in tiranijo s ko
munizmom. Ta dva pojma nimata nič skl 

razlik uKdor te stvari ne
uslugo kapitalističnim ideologom, ki si na

dela hote ali nehote

in pričeli z nekaterimi organizacijami izmenja
vati tudi mnenja in poglede. Tako zbliževanje 
seveda ne koristi samo našim sindikatom, ampak 

upnega. tudi sindikatom drugih dežel.

P' - . . .
krogu Mednarodne konfederacije svobodnih sin
dikatov pričeti razlikovati med sovjetsko tira- 

ijo in komunizmom. Seveda jugoslovanski sin-
tira-

jugoslovanski sin- 
ne nameravajo vstopiti v to organizacijo

mjo in komunizmom, 
dikati

naprej pa si bodo naši 
sindikati prizadevali dobiti v mednarodnem sin 
dikalnem gibanju prijateljev in zvez z ostalimi 
organizacijami in preprčani smo, da bo tudi 
Konfederacija morala spremeniti svoje stališče
do jugoslovanskih sindikatov, ki nasprotujejo ko-

j i ,«v «, . , .. ioanj.ristim demokratičnih sindikalnih gibanj.

—-"'■•O'' rv z Oi li cz »ov
pretege prizadevajo »prepričati« delavstvo, da je 
komunizem nedosegljiv, da pa boj za komuni
zem lahko pripelje do take strahovlade in na
silja, kakršno je v Sovjetski Rusiji.

Izenačevanje sovjetske tiranije s komuniz-

Ko je bil v Ameriki generalni sekretar Cen
tralnega sveta Zveze sindikatov Jugoslavije to-

mom pa povzroča Judj površno in neodgovorno
proučevanje drugih delavskih gibanj, ki jim 
je komunizem ideološki in socialni program, ki 
pa so uspela preboleti tiste težave na revolu
cionarni poti, ki bi lahko zadušile razvoj socia
lističnih odnosov (birokratizem, samovoljno vla
danje »v imenu delavskega razreda« itd.).

Verjetno je prav ,v tem tudi vzrok, da ne
kateri ameriški sindikalni veljaki ne morejo pra
vilno ovrednotiti mesta in vloge sindikalnega
gibanja v naši deželi. Take nepravilne ocene 
našega sindikalnega gibanja so seveda pa lahko 
v prid tistim, ki se smelejših struj v delav
skem gibanju boje. To pa je končno v škodo 
delavskemu gibanju po svetu, ki se vsekakor 
lahko na našem primeru marsičesa koristnega 
nauči.

Nepravilnemu vrednotenju našega sindikal-

variš Ivan Božičevič je obiskal tudi Dubinskega, 
predsednika ameriškega združenja sindikata de
lavcev ženske konfekcije. Z njimi se je pogo
varjal o možnostih sodelovanja med našim stro
kovnim sindikatom in sindikatom, ki mu pred
seduje Dubinski. Poleg tega se je ob tej prilož
nosti z njim razgovarjal o nekaterih posamez
nih vprašanjih ameriškega sindikalnega giba
nja in se zanimal za njegovo gledanje na naše 
sindikate. Ob tej priliki je Dubinski ponovil 
staro stališče prvakov ameriških sindikatov.

Pred kratkim pa je objavil »New York Ti- 
.mes« dopis svojega beograjskega dopisnika, ki 
komentira odmev tega razgovora BožičeviČa z 
Dubinskira v vodilnih krogih jugoslovanskih siu
dikatov. V tem dopisu je rečeno, da smatrajo 
jugoslovanski sindikalni voditelji te razgovore 
kot »prebitje prve fronte antipatij« na poti 
vstopa jugoslovanskih sindikatov v Mednarodno 
konfederacijo svobodnih sindikatov.

Po objavi te vesti je tovariša Božičeviča obi
skal urednik Tanjuga in mu v zvezi s pisanjem

VATIKANSKA OFENZIVA V ANGLIJI

postavljamo ne toliko v skrbi za javno moralOt 
marveč iz globljih religioznih pobud . . .«

Angleži naj bodo torej nezadovoljni z vod
stvom anglikanske cerkve iij naj iščejo rešitve 
pri »materi cerkvi*, ki je mnogo odločnejša do 
komunizma. To je tudi sam zapisal: »Mnogi An
gleži so pristopili k rimski cerkvi, da bi našli 
v njej izgubljeno zaupanje . . .«

Že davno nam je poznano, kaj hoče Vatikan,

LE POBOŽNE ŽELJE
ko pripravlja svojo »ofenzivo« v Angliji. AnglF 
kanska cerkev ni dovolj odločno nastopila p^rptJ
Titu, proti novi Jugoslaviji, 
mnogo važnejše kot porast kriminala med tnl*;

To je

Anglikanska cerkev ni dovolj odločna proti Titu in Jugoslaviji. — Angleži naj 
odpadejo od vere in se povrnejo k »materi cerkvi«. — Angleži se dobro spo

minjajo zgodovine. — Napačen račun

dino ali ločitev zakonov. Angleži naj bodo torej 
ogorčeni nad canteburvjskim dekanom, da bi 
voda stekla — na rimski mlin.

No, ni treba verjeti De Gasperijevemu Pr.e“ 
roku, da so že dosedanji uspehi tako veliki

Zgodovina verskih bojev Anglije je kar pe
stra. Od takrat, ko je Henrik VIII. popolnoma 
ločil anglikansko cerKev od rimske in se dal

dan in so strpni do verskih prepričanj. Pozabili 
pa niso zgodovine. To je pozabil Vatikan. In

da je že ne vem koliko Angležev prestopih’ v 
katoliško vero. Nasprotno! Vatikanska ofenziVi<J

oklicati za poglavarja no 
je ostalo v Angliji kaj

nove anglikanske cerkve, 
malo katoličanov. Pa

zelo zanimivo je, kako se kaže ta »pozabljivost« 
Milanski »ll Popolo«, glavno glasilo demo-

še^ ti izhajajo iz poznejše dobe.^ 1852. leta je
bilo v Angliji le 600.000 tisoč katoličanov. V 
dobi angleške reformacije so morali vsi pre' i-

kristjanske stranke, je letošnjega marca objavil 
gliji

valci pristopiti k anglikanski veri, sicer so jih 
preganjali kot zločince proti državi. Od takrat

nega gibanja se je mogoče izogniti le, če se 
predstavniki sindikalnih organizacij drugih depredstavniki sindikalnih organizacij drugih de
žela pobliže spoznajo z našim gibanjem in da 
njihove in naše organizacije medsebojno zame
njujejo izkušnje Zato iščejo vodstva naših sin
dikatov tesnejših stikov z vodstvi sindikatov

>New York Timesa« zastavil nekaj vprašanj, 
katera je tovariš Božičevič obširno odgovoril .. 
pojasnil vsebine, in smisel svojih razgovorov
Tl li i Tl c L- i m flT\ Tor r 111 L-1 to ♦ i—\ . - n ■. 4 TJ o % C X ^ -

Angl _ ... ___ r___
valstva, 5 milijonov. Rimska cerkev pomeni An-

j Je r;liji in
rimska cerkev izgubila vsak vpliv v

danes jih je komaj desetina prebi-

članek z naslovom: ?V Angliji katoličani na
predujejo«. V podnaslovu pa so zapisali: »Reak
cija na povojno moralno krizo«. Razume se, da 
ta De Gasperijev časopis verno tolmači vati
kanska stališča in brani seveda svoje in vati
kanske interese. Smisel vsega Članka pa je: ka
tolicizem v Veliki Britaniji je v ofenzivi, on

bo izzvala reakcijo tudi na drugi strani — i’v>t 
anglikanci, ki niso pozabili zgodovine. Pri An
gležih je zelo močno razvita svobodoljubnost ,n 
prav zgodovina anglikanske cerkve to potrjuje; 
Razbiti to vero vase, v svobodo, ta angleški 
ponos pa ni le težke, marveč tudi brezupno 
Račun je bržčas napačen.

»Edini
Seveda pa ima ta »ofenziva« še drugi cilj; 

dosledni borec proti komunizmu, (ber»

drugih dežel. V tem prizadevanju so naši sin
dikati dobili že precej zvez, dobrih prijateljevprijateljev

Dubinskim. Ob tej priliki je tovariš Božičevič 
zavrnil trditev dopisnika »Nevv York Timesa« o 
t^m, da v vodstvu sindikatov ocenjujejo njegove 
razgovore v Ameriki kot »prebijanje prve linije 
antipatij« za neosnovano in neresnično. Jugo
slovanski sindikati se nikomur -- —

gležcm od takrat nekaj starega, nekaj nezaže- 
Ijenega, nekaj, kar jih spominja na čase du
hovnega in materialnega suženjstva rimskim pa
pežem. Anglikanska cerkev pa se je porodila

rešuje deželo. Čemu neki naj bi prav katoli-V , , v , * „ , ^

v dobi reformacije prav zaradi ogorčenja nad 
papeško samovoljo v želji, da se Anglija tudi

vsiljujejo,
verskem pogledu osamosvoji.

Angleži danes ne vlačijo starih stvari na

cizem reševal deželo? Sandro Čaputo, pisec član
ka nam to obširno razloži.

> . . . Anglikanska cerkev sklepa kompromise, 
ki bi jih v drugih časih s studom zavrnila. 
Stare formule ne veljajo več, ker so nastale v 
času, ki je že daleč za nami, v življenju, ki je 
že davno zašlo. Kaj naj napravimo? Bo cante- 
buryjski dekan vztrajal pri svojih stališčih? Kaj

Titovi Jugoslaviji) je Vatikan in njegova cerkev- 
Anglikanci naj nas posmenajo, sicer bodo šli 
njihovi verniki k nam«. Verjetno je tudi t0 
vplivalo, da se je vodstvo anglikanske cerkve 
že večkrat postavilo v /obrambo« vere v Jug0* 
slaviji.

In vendar »ofenziva« ni dosegla svojega cl' 
Ija. Predsednik republike Jugoslaviie je presto; 
pil tudi prag buckinghamske palače, v kateri 
je glava anglikanske cerkve — in prisrčno so Sa 
sprejeli.

v francoski vasici Oradour, 
esesovci ■pobili večino prebi' 

valstva. Na procesu proti esesovcem so 
na pobudo katoliških krogov esesovske 

zločince iz Alzacije oprostili.

Socialisti so proti referendumu 
o evropski armadi

Nacionalni svet francoske socialistične stran
ke je v začetku tega tedna sprejel spomenico, v 
kateri se zavzema za to, da bi odločbo o rati
fikaciji pogodbe o evropski armadi sprejeli v 
skladu z ustavo. So proti temu, da bi razpisali 
referendum, ker bi to, po njihovem mnenja, 
lahko izkoristili samo nasprotniki republikanskin 
pravic.

Spomenica pravi, da so tudi socialisti za 
sodelovanje Francije v Atlantskem paktu, ven
dar smatrajo, da je tudi nadaljnji razvoj go
spodarstva in družbenega varstva sestavni del 
obrambe pred agresijo
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